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Goriška cesta 75, (pri tehničnih pregledih AMZS)
go washby Lupo

avtopralnica 

041 844 152

Samo v ajdovski občini so tri cerkve posvečene sv. 
Martinu (in še ena v vipavski), kar je seveda dodaten 
dokaz o priljubljenosti tega svetnika na območju naših 
vinogradniških leg. Vse tri cerkv(ic)e (ena župna in 
dve podružnični) imajo vzidano stopinjo, kar pomeni, 
da so postaje na 1.800 km dolgi poti od rodne Savarie 
(danes Szombathely) do Toursa v Franciji, kjer je svetnik 
pokopan. Spomnimo, leta 2005 je Svet Evrope to traso 
razglasil za Evropsko kulturno pot, da bi tako predstavili 
spominska mesta, povezana z življenjem in kultom 
enega najbolj priljubljenih svetnikov Evrope. Morda je 
ob tem šlo tudi za preusmeritev pozornosti z razvpitega 
Camina, ki je samo v nekaj letih razvrednotil tisočletno 
božjepotno tradicijo in zakorakal v težko komercialo. 
Morda so imeli 'evropski' snovalci poti Via Sancti 
Martini v mislih vsaj kakšen odstotek, ki bi ga odščipnili 
pretežno pirenejskemu Caminu. Kar pa še ne pomeni, 
da se bodo ob naših Martinovih stopinjah zaustavljale 
trume pohodnikov in romarjev. Pa še vprašanje je, kaj 
bi od tega odnesli pohodniki – bi ob običajno zaprtih 
božjih hramih našli odprte vsaj vinske hrame? Okrog 
Martinovega najbrž ne bi bilo težav, saj se po dveh 
koronskih letih spet dogaja. Resda nekoliko zadržano, 
kar ni nujno slabo. V teh dveh abstinentnih letih (kar 
se prireditev tiče, ha) je bil primeren čas za premislek, 
kam in kako zapeljati vino, kulinariko in dogodke, da 
bi se vendarle izčistil ta tako opevani potencial Vipavske 
doline, oziroma turistični produkt, kot ga rada imenuje 
stroka. Tehtati torej med vsebino in množičnostjo.

V tržnem gospodarstvu je tradicija vedno na 
preizkušnji in neredko izgubi tekmo s komercializacijo. 
Verjemite, največji tovrstni dogodek v Sloveniji (kot se ga 
je reklamiralo) – v Mariboru ni niti M od martinovanja, 
prej alkoholni rodeo. 

Zgodb, povezanih s sv. Martinom, je kolikor hočete, 
od plašča do gosi. Pred leti so na masovkah tudi pri nas 
stregli pečene goske ali race, ob rdečem zelju kajpada. 
Temu so sledili še letaki trgovskih verig. Zanimivo pa 
je, da si ta aviacija (bog ne daj še ameriških zahvalnih 
puranov) na vipavskem gričevju ni izborila domovinske 
pravice – tokrat je zmagala tradicija – kralj živali v vseh 
pojavnih oblikah, ob zelju ali repi, tropinski seveda. 
Zakaj pa ne še pršut v vinskem toču s polento? Upati si 
je treba! Tako kot so bili pogumni Šturski gurmani, ki 
so sredi Rima na Svetovnem prehranskem forumu pod 
okriljem FAO veljakom s celega sveta skuhali in postregli 
enolončnico iz zelene – šjelnovko, z ješprenom z bučo, s 
polentino sladico, torej tradicionalne jedi z inovativnimi 
dodatki (stran 9).

V nedeljo nas čaka še en praznik, če sledimo krilatici, 
da so volitve praznik demokracije.

Pa na zdravje!
Martin Pevec

Prilika o (izgubljenem) Martinu

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: pon - pet: 8:00 - 17:00 sob: 8:00 - 12:00

Lavričev trg Ajdovščina – 
najlepše in najbolj gostoljubno 
mestno jedro v Sloveniji! 

Turistična zveza Slovenije je v sklopu natečaja Moja dežele – lepa in gostoljubna, podelila 
laskavi naziv najlepšega in najbolj gostoljubnega mestnega jedra Lavričevemu trgu Ajdovščina. 
Ajdovski plac je tako zmagovalec med 21 nominiranimi jedri! 

Vodja komisije za ocenjevanje središč je ob 
nominaciji poudarila: »Kar se tiče jeder, kot dobre 
izpostavljamo tiste rešitve, ki sledijo osnovnim 
idejam urejanja zgodovinskih jeder in lahko 
predstavljajo vzor za ostale zaradi svoje kakovosti 
in inovativnosti rešitev.« Prenovljen Lavričev 
trg je vabljiv za sprehajalce, kolesarje, pa tudi za 
organizatorje vsakovrstnih dogodkov. S svojo 
zanimivo podobo vzbuja radovednost obiskovalcem, 

ki tako radi prisluhnejo zgodbam, zapisanim v tlaku 
in drugih podrobnostih na trgu. Naša občina ima 
mogočen trg, kjer se srečujemo občanke in občani 
in se družimo ob kavici ali na prireditvi. Ponosni 
smo na še enega v vrsti prestižnih nazivov, ki jih 
je že prejelo naše mestno središče - Lavričev trg 
v Ajdovščini je tako tudi najlepše in najbolj 
gostoljubno mestno jedro v Sloveniji!  
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Natečaj Moja dežela – lepa in 
gostoljubna (MDGL) pod častnim 
pokroviteljstvom predsednika 
RS Boruta Pahorja je zaključen. 
V vseslovenskem tekmovanju 
v urejenosti in gostoljubnosti, 
v katerem Turistična zveza 
Slovenije kot organizator posebno 
pozornost posveča zelenemu 
turizmu in trajnostnemu razvoju, 
so sodelovali številni slovenski 
kraji/mesta ter drugi deležniki v 
turizmu. Občina Ajdovščina je bila 
v več kategorijah nominirana kot 
perspektivna. Prestižno priznanje 
pa si je priborila v kategoriji 
Mestna jedra in z Lavričevim 
trgom pridobila naziv najlepšega 
in naj gostoljubnejšega mestnega 
jedra v Sloveniji. Slovesna 
podelitev priznanj pod častnim 
pokroviteljstvom predsednika 
Boruta Pahorja je potekala na 
Dnevih slovenskega turizma 
med 14. in 16. novembrom 2022 
v Laškem. Udeležil se jo je tudi 
župan Tadej Beočnin, ki je ob 
pomembni nagradi povedal: 
»Izjemno ponosni smo, da je 
Lavričev trg po prenovi postal 
stičišče ustvarjanja, srečevanja in 

povezovanja. Z novo prometno 
ureditvijo so mestne površine 
prešle v uporabo tistim, ki jih 
najbolj potrebujejo – pešcem 
in kolesarjem. Ne zgolj za 
obiskovalce, Lavričev trg je 
postal mesto srečališča in 
druženja za domačine, gostil je 
že večje prireditve in zasijal v 
svoji mogočni podobi. Njegovo 
veličastnost so prepoznale tudi 
druge organizacije in ga doslej 
okitile s tremi prejetimi nagradi. 
Še ena pravkar prejeta nagrada s 
strani Turistične zveze Slovenije 
pa je dokaz, da mestno jedro s 
svojo dovršeno podobo navdušuje 
še naprej. Mestni utrip bomo z 
živahnim dogajanjem krepili tudi 
v prihodnje!«

Natečaj Moja dežela – lepa 
in gostoljubna je potekal 
do septembra.  Strokovna 
komisija, v kateri je sodelovalo 
25 prostovoljcev, je od začetka 
julija do začetka septembra 
pregledala 67 slovenskih mest 
in krajev, 21 jeder, 37 izletniških 
točk, 19 kampov in glampingov, 
7 mladinskih prenočišč ter 35 
tematskih poti, v natečaju pa so 

izbirali tudi najboljše Petrolove 
bencinske servise. Letošnji 
natečaj je potekal pod sloganom 
»Kjer je zdravje doma«, s čimer 
smo želeli poleg slovenskih lepot 
in gostoljubnosti poudariti tudi 
dejstvo, da je Slovenija država, v 
kateri velik pomen posvečamo 
zdravemu načinu življenja in 
spoštovanju načel trajnostne 
interakcije z naravo. Zdravilni 
turizem postaja čedalje bolj 
uveljavljen turistični trend, ki 
ga strokovnjaki utemeljujejo z 
epidemijo covida, ki ni prizadela 
samo gospodarstva in fizičnega 
zdravja ljudi, pač pa je negativno 
vplivala tudi na psihično in 
duševno zdravje posameznikov.

Na Dnevih slovenskega turizma 
so  premierno predstavili oddajo 
posvečeno zmagovalcem, ki 
so jo pripravili v sodelovanju z 
RTV Slovenija in avtorico Mojco 
Mavec. Oddaja, ki bo prikazovala 
tudi znamenitosti naše občine, še 
zlasti živahnega mestnega jedra, 
bo na sporedu 17. novembra. 
V sklopu prireditve Dnevni 
slovenskega turizma, ki je potekala 
v Laškem, so rdečo nit namenili 

tudi novi Strategiji slovenskega 
turizma za prihodnjih šest let. Ta  
predstavlja temeljni okvir razvoja 
slovenskega turizma v prihodnjih 
letih. Strategija odgovarja na nove 
okoliščine in izzive, s katerimi se 
sooča turistična panoga, obenem 
pa razvija in spodbuja ključne 
prednosti slovenskega turizma 
in naše države. Za doseganje 
vizije »zelene butičnosti, z 
manjšim odtisom in večjo 
vrednostjo za vse« se slovenski 
turizem strateško usmerja v 
razvoj in trženje uravnotežene 

turistične ponudbe trajnostnega 
butičnega turizma višje kakovosti 
ter postaja vedno močnejši 
spodbujevalec trajnostnega 
razvoja. Strategija je usmerjena 
v uresničevaje uravnoteženega 
scenarija rasti z načelom »Nekaj 
več in veliko bolje«, ki predvideva 
zmerno povečanje kapacitet 
in kvantitativnih kazalnikov, 
predvsem pa koncentracijo 
na višjo kakovost, in dodano 
vrednost s poudarkom ukrepov 
na prestrukturiranju ponudbene 
strani slovenskega turizma.

Prva polovica novembra je 
na ajdovski občini minila v 
znamenju več obiskov, tako 
tujih delegacij, ministrov, 
direktorjev občinskih uprav, 
predstavnikov mladinskega dela, 
kot tudi študentov. Prav slednji 
so se v prostorih mladinskega 
centra zbrali v okviru svojega 
študijskega programa. Na 
Oddelku za geografijo Filozofske 
fakultete Univerze v Ljubljani 
izvajajo drugostopenjsko smer 
študija geografije – regionalno 
planiranje in urbano-ruralne 

študije. Študentom poskušajo v 
čim večji meri predstaviti, kako 
poteka spodbujanje regionalnega 
razvoja v Sloveniji ter sodelovanje 
na lokalni in regionalni ravni. 
Občina Ajdovščina jih je pritegnila 
zlasti z inovativnimi rešitvami 
na področju razvojne strategije. 
Zanimal jih je način priprave 
razvojnih strategij, vloga občine 
pri spodbujanju regionalnega 
razvoja in nasploh naše delovanje, 
ki je na več področjih prepoznano 
kot inovativno.  Študente je k 
obisku spodbudila nagrada za 

razvojno prodorno Občino, ki 
jo je naša občina prejela v tem 
letu. Zanimivi so jim bili tudi 
drugi projekti, ki jih izvajamo 
za povezovanje na regionalni in 
subregionalni ravni.

»Ponosni smo, da je Občina z 
inovativnimi in učinkovitimi 
ukrepi prepoznana kot tista, 
ki privlači ne zgolj strokovne 
službe, pač pa tudi študente, 
ki si želijo s prve roke izvedeti, 
kako deluje lokalna skupnost 
in katere možnosti vse ponuja.« 
Študentje so se zanimali zlasti za 

področje razvoja gospodarstva, 
vezano na razmah poslovnih con, 
zanimala jih je tudi nadaljnja 
prometna ureditev mesta in pa 
druge inovativne rešitve, ki jih 
je Občina uvedla za kvaliteten 

servis občankam in občanom 
– participativni proračun, 
ukrepi na področju trajnostne 
naravnanosti, stanovanjske 
politike in drugi primeri dobrih 
praks.

Taja in Ivo Boscarol sta v okviru 
mogočnih pomladnih donacij 
en milijon evrov namenila 
ozelenitvi naše občine – ureditvi 
degradiranih površin, urejanju 
obstoječih parkov in zelenic ter 
zasaditvi novih zelenih površin 
tako po mestu, kot tudi po 
krajevnih skupnosti. Oba sta 
tesno sodelovala z ekipo, ki je 
pripravljala projektno nalogo, 
ta je izdelana in zajema območje 
celotne občine. Projekt urejanja je 
razdeljen na posamezne sklope. 
Urejajo se že zelene površine 
ob prometnih ureditvah – tako 
je kolesarska povezava skozi 
mesto že ozelenela. V ta sklop pa 
sodijo še ostale peš in kolesarske 

povezave, tudi medkrajevne, pa 
drevoredi, stanovanjske ulice, 
večja križišča, parkirišča in 
podobno. Ob prometnicah in v 
sklopu urejanja linijskih površin 
se hkrati z zasaditvijo ureja 
tudi namakanje. Poseben sklop 
tvorijo zelene površine ob stavbah 
s programom, torej okolica 
šol, vrtcev, domov za starejše 
občane, zdravstvenih ustanov … 
Pomembne so zasaditve v parkih 
in otroških igriščih, kamor 
sodi tudi urejanje rekreacijskih 
območij. Nato sledijo zasaditve 
preostalih zelenih prostorov v 
mestu – območje pokopališča, 
območja ob vodah, mestni 
gozdovi, območja vrtičkov … 

in zasaditve javnih površin po 
krajevnih skupnostih. Na željo 
obeh donatorjev pa se bo zasadilo 
še nekatere druge lokacije. Načrti 
za urejanje Šturskega parka so bili 
izdelani že pred donacijo, park se 
bo tako urejalo posebej.

Krajevne skupnosti so bile že 
pred časom zaprošene za predloge 
in ideje kako njihove kraje 
poživiti in olepšati z zasaditvami. 
Zaključeni so tudi že ogledi lokacij 
– terenske ekipe oglednikov 
so ob predstavnikih krajevnih 
skupnosti sestavljali še krajinarka 
in projektantka iz biroja Pikaplus 
ter predstavniki občinske uprave. 
Na podlagi predlogov se že 
izdelane idejne zasnove projektov. Želje in potrebe po naših krajih 

so različne. Najbolj pogosto so 
omenjena otroška igrišča, kjer 
si krajevne skupnosti želijo 
takšne ozelenitve, ki bi igrišča 
tudi senčila. Za tovrstne lokacije 
se skrbno izbira vrste dreves, 
grmovnic in trajnic, tudi med 
sadnimi vrstami. Sledijo želje 
po ozelenitvi športnih igrišč ter 
okolice pokopališč, v več krajih 
pa je izražena tudi želja po 
krajinskem urejanju spomenikov. 
Prav za slednje načrtovalci 
ozelenitev načrtujejo enotne 
zasaditve, ki bodo tako tudi skozi 
krajinsko oblikovanje povezovale 
obeležja. Z novimi zasaditvami 
pa se bo veliko urejalo tudi vaška 
središča in druge lokacije, kjer se 
po naših vaseh družijo krajani.

Odvija se tudi »papirnati« del 
projekta – objavljeno je javno 
naročilo za izvajalca zasaditev, 
v teku je pridobivanje potrebnih 
soglasij. Nekatere zasaditve so 
predvidene tudi na zasebnih 
površinah, predstavniki uprave 

so že v dogovorih z lastniki. 
Nad projektom bdi direktorica 
uprave Mojca Remškar Planinc: 
»Pri pripravi 1. faze smo se prvič 
soočili s tako kompleksnim 
projektom ozelenitve. Predvidena 
je zasaditev 1.147 dreves, 463 
gozdarskih sadik dreves, 1.694 
grmovnic in 45.831 sadik trajnic.« 
Projekt pa je že v drugi fazi, 
prehajamo v hladnejše obdobje v 
letu, ko se pričenja čas, primeren 
za sajenje dreves in trajnic. Pri 
izboru rastlin je bil pomemben 
poudarek na medonosnih 
rastlinah, tako pri izboru 
dreves, kot trajnic, predvsem pa 
se bo urejalo cvetoče travnike. 
Razmišlja se tudi o ureditvi 
čebelnjaka, za katerega bi skrbelo 
domače čebelarsko društvo. 
Projekt bo v celoti zaključen 
v dveh letih. Hvala Taji in Ivu 
Boscarolu, ki sta v sklopu donacije 
Občini Ajdovščina milijon evrov 
namenila lepšemu, bolj zelenemu 
izgledu in bolj zdravemu življenju 
v naši občini.

Ozelenitveni načrti se uresničujejo
Projekt ozelenitve javnih površin v Ajdovščini in njeni okolici se pričenja uresničevati. Terenski ogledi lokacij, ki so jih spremljali tudi krajinski arhitekti in 

projektanti, so zaključeni. V okviru prve faze projekta pa je že v teku javno naročilo za izvajalca zasaditev po mestu.

Pilonova galerija bo z uspešnim 
razpletom kandidature Občine 
Ajdovščina na razpisu Ministrstva 
za kulturo za trajnostno obnovo 
kulturne dediščine iz Načrta 
za okrevanje obnovila objekt 
prenovila objekt Pilonove 
galerije – tako v prostorskem 
kot vsebinskem smislu. »S tem 
bo galerija pridobila nujno 
potrebne pogoje za ohranitev 
znotraj strokovnih standardov ter 
prezentacijo, ki sledi spreminjajoči 
se družbi 21. stoletja. Nenazadnje 
pa bomo tudi zaposleni lahko 
delali v precej boljših prostorih 
z moderno opremo, kar pomeni 
tudi bolj efektivno in zdravo,« je 
v uvodnem nagovoru izpostavila 

direktorica Pilonove galerije Tina 
Ponebšek.

Ministrstvo za kulturo je 
prenovi Pilonove galerije 
namenila 1,17 milijona evrov, 
641.000 bo v treh letih primaknila 
občina. Glavni cilj projekta 
je trajnostno obnoviti objekt 
kulturne dediščine, t. j. Pilonovo 
galerijo Ajdovščina – kulturni 
spomenik lokalnega pomena, ter 
ga s pomočjo digitalnih orodij 
vključiti v kulturno in turistično 
ponudbo območja, ki bo javno 
dostopna vsem obiskovalcem in 
turistom. Pomembne novosti se 
obetajo tudi pri vsebinah, saj bo 
digitaliziranih  300 umetniških 
del in vzpostavljena digitalna 

galerija. Turistična doživetja 
bodo krepila povezovanje 
kulturne dediščine in turizma. 
Obeta se več novosti, denimo 
mobilna aplikacija Po sledeh 
Vena Pilona, s pomočjo katere 
se bo  obiskovalec v več jezikih 
sprehodil skozi Ajdovščino 
in raziskoval dediščino Vena 
Pilona in njegovih spominov. 
Digitalni Atelje Vena Pilona bo 
gostil spletne delavnice in tečaje, 
organizirali bodo digitalno 
galerijo del obiskovalcev. 
Zanimiva bo tudi digitalna 
umetniška zgodba Umetnost je 
svet!, v kateri Pilonova maskota 

Mišek Venč potuje po svetu in 
krepi zanimanje za spoznavanje 
umetnosti. V ta namen bo 
ustvarjen tudi animiran film, ki bo 
v 3D tehniki pripovedoval zgodbo 
umetnosti in svetovljanstva.

Župan Tadej Beočanin je ob 
slovesnem podpisu pogodbe, 
ki je potekal v Pilonovi galeriji, 
izpostavil: »Pilonova galerija – 
pomembna ambasadorka kulture 
v občini – se ponaša z bogato 
produkcijo razstav in drugih 
kulturno-umetniških dogodkov 
ter hrani neprecenljivo bogastvo 
umetniških del različnih 
avtorjev, zbranih v več zbirkah. Z 

današnjim podpisom smo utrdili 
prepričanje, kako pomembna je 
njena prenova. Ne zgolj oprema 
in revitalizacija objekta, bogatejše 
bodo tudi vsebine, kar je izjemna 
pridobitev za našo občino, še 
posebej v povezavi s sosednjo 
Rustjevo hišo, v kateri se obeta 
center pekarske in mlinarske 
dediščine.«

Ministrica za kulturo dr. Asta 
Vrečko je ob podpisu izrazila 
veselje nad prenovo, ki jo bo 
galerija deležna in izpostavila 
pomembnost te investicije ne 
zgolj za lokalno prebivalstvo, 
pač pa tudi za celotno državo. 
»Pilonova galerija je ena izmed 
pomembnih galerij v naši državi, 
Veno Pilon pa ima posebno 
mesto tudi na nacionalni ravni, 
prostori so potrebni prenove in 
veseli smo, da bomo lahko občini 
s sofinanciranjem pomagali tako 
do novih vsebin kot tudi novih 
prostorov.« 

Slovesen podpis pogodbe za prenovo Pilonove galerije
V prostorih Pilonove galerije sta ministrica za kulturo dr. Asta Vrečko in župan Tadej Beočanin v petek, 11. novembra, podpisala pogodbo o sofinanciranju 

prenove Pilonove galerije, ki bo deležna tako vsebinskih kot prostorskih nadgradenj. 1,8 milijona evrov vredna investicija bo nared do konca leta 2025.

Študente geografije privabile 
inovativne rešitve

Na petkovo dopoldne, 11. novembra, so se v Ajdovščini mudili študentje z oddelka za geografijo 
ljubljanske Filozofske fakultete Univerze v Ljubljani. V prostorih Hiše mladih jih je sprejel župan 
Tadej Beočanin in jim predstavil inovativne rešitve in ukrepe, ki jih Občina Ajdovščina izvaja 
zlasti na področju spodbujanja razvoja gospodarstva, stanovanjske politike ter sodelovanja na 
regionalni in lokalni ravni.

Lavričev trg je postal najlepše in naj gostoljubnejše 
mestno jedro v Sloveniji

Turistična zveza Slovenija je v sklopu natečaja Moja dežela – lepa in gostoljubna – podelila laskave nazive. Znotraj naše občine je kandidiralo več znamenitosti, 
zmagali pa smo v kategoriji najgostoljubnejše mestno jedro, ki je postal Lavričev trg. Plaketa je bila podeljena v sklopu festivala Dnevi slovenskega turizma v Laškem.



OBČINA AJDOVŠČINA          4
Četrtek, 17. november 2022 • številka: 247

OBČINA AJDOVŠČINA         5
Četrtek, 17. november 2022 • številka: 247

Agrarne skupnosti so zelo stara 
oblika skupnega razpolaganja s 
premoženjem. Običajno je bilo 
to premoženje – zemljišče – 
podarjeno, podarjali so jih na 
primer cerkev ali pa gospoda, 
skupini revnejših prebivalcev. 
Vsi člani skupine pa so bili nato 
enakopravno odgovorni, prav 
tako so si enakopravno delili 
pravice iz koriščenja te posesti. 
Take posesti so lahko sestavljala 
različna zemljišča, na primer 
pašniki, travniki, gozdovi in 

podobno. Po drugi svetovni vojni 
so bila v sklopu podržavljanja 
agrarnim skupnostim zemljišča 
odvzeta, v upravljanje so jih 
dobile občine. Takoj po Zakonu 
o denacionalizaciji je bil leta 1994 
sprejet tudi Zakon o ponovni 
vzpostavitvi agrarnih skupnosti 
ter vrnitvi njihovega premoženja. 
Kljub zahtevnemu postopku se 
mnoge skupnosti uspejo znova 
vzpostaviti, tudi naša Agrarna 
skupnost Dol – Otlica, ki 
razpolaga s približno 300 hektari 

zemljišč, približno polovica tega 
so gozdovi. Dejstvo pa je, da so 
se življenjske okoliščine skozi čas 
tako zelo spremenile, da danes 
takšne skupnosti ne morejo več 
funkcionirati za enak namen, kot 
so bile vzpostavljene. Zemljišča 
se tako zaraščajo, pašniki niso v 
funkciji, morebiti se več koristi 
le bogastvo gozdov. Hkrati pa 
je zakonodaja precej oteževala 
promet z nepremičninami v lasti 
agrarnih skupnosti. Zakon o 
agrarnih skupnostih iz leta 2014 je 

sicer dovolil, da skupnost zastopa 
zastopnik, vendar ne v davčnih 
postopkih, ko je bilo potrebno 
sklepati pogodbe in dogovore z 
vsakim članom skupnosti posebej. 
Letos aprila uveljavljena novela 
zakona pa je ta zaplet uredila, 
po novem torej tudi v davčnih 
postopkih agrarne skupnosti 
lahko poslujejo preko zastopnika, 
s tem pa jim je omogočen tudi 
promet z nepremičninami. 

Občina Ajdovščina je to možnost 
izkoristila za odkupe nekaterih 
ključnih javnih zemljišč na Gori. 
Tako je nazaj v lasti Občine vodno 
zajetje Skuk, urejeno je tudi 
lastništvo parkirišča in dostopne 
poti do pokopališča na Otlici, 
mnogih javnih in dostopnih poti 
ter še nekatera druga zemljišča. 
Prav vse odkupljene parcele se 
namenja splošni rabi. 

Ajdovščina je znana po 
naprednih in inovativnih 
projektih, ki pa si jih v prihodnje 
še želi realizirati. Na delovnem 
srečanju z ministrom Matjažem 
Hanom je župan Tadej Beočanin 
predstavil projekte, ki jih občina 
Ajdovščina namerava uresničiti 
na področju gospodarstva, 
turizma in razvoja nasploh. 
Ministru so bili predstavljeni 
najpomembnejši projekti, ki so 
bodisi v začetni fazi ali čakajo 
na realizacijo. Načrtuje se Expo 
Vipavske doline, delavniški 
inkubator, nov srednješolski 
program in druge oblike 
priložnosti, ki gospodarstvo 

povezujejo z razvojno-
izobraževalnimi institucijami. 
Občina si tudi v prihodnje želi 
slediti trendu prijavljanja na 
razpise ministrstva in zasledovati 
čim večji izplen sofinanciranja 
s strani države in EU pri 
nadaljnjem širjenju poslovnih 
con. Minister je prisluhnil 
težnjam občine Ajdovščina in 
obljubil pomoč pri čim prejšnji 
realizaciji zastavljenih projektov. 
Svoj obisk je nato v družbi župana 
nadaljeval v podjetju Incom, kjer 
se je srečal in opravil razgovor 
z direktorjem našega izjemno 
uspešnega lokalnega podjetja, 
Boštjanom Jerončičem.  

Združenje direktoric in 
direktorjev občinskih uprav je na 
svojem rednem delovnem srečanju 
v Vipavskem Križu razpravljalo 
o raznolikih tematikah, vezanih 
na delovanje občinskih uprav. 
Osrednja tema srečanja je bila 
predstavitev finančnega okvirja 
nove finančne perspektive. 
Trenutno se v občinah še 
izvajajo projekti iz obstoječe 
finančne perspektive, vendar je 
bil program za izvajanje evropske 
kohezijske politike 2021–2027 
tehnično že usklajen z Evropsko 
komisijo, tako da so spomladi 
2023 predvideni prvi razpisi. 

Gre za pomembne informacije 
in usmeritve občinam, saj bo 
program za izvajanje evropske 
kohezijske politike 2021–2027 
Sloveniji omogočil dostop do 
približno 3,2 milijarde evropskih 
sredstev.

»Izmenjava izkušenj in dobrih 
praks je eno temeljnih vodil za 
uspešno delovanje,« je srečanje 
z besedami pospremil župan 
Tadej Beočanin in izpostavil 
pomembnost  delova nja 
direktorjev občinskih uprav. 
Direktorica občinske uprave 

Mojca Remškar Planic je ob obisku 
dodala, da so tovrstna srečanja 
pomemben doprinos k še bolj 
kvalitetnemu servisu za občanke 
in občane in učinkovitejše delo 
v prihodnje, saj je pravočasna 
in kvalitetna priprava projektov 
ključna za uspešno črpanje 
evropskih sredstev. »Nič se ne 
zgodi samo po sebi. Pogoj, da je 
lahko Občina prenovila Vipavski 
Križ, je bilo sofinanciranje, ki ga 
je pridobila na podlagi prijave 
projekta, ki je bil pripravljen 
»na zalogo«. Tudi na naslednjo 
finančno perspektivo se želimo 
dobro pripraviti,« izpostavlja 
direktorica občinske uprave 
Mojca Remškar Planinc. Gostom 
so bili predstavljeni tudi občinski 
projekti na področju prilagajanja 
podnebnim spremembam, 
ob koncu srečanja pa so si 
udeleženci z zanimanjem ogledali 
in pohvalili prenovljene gase 
Vipavskega Križa.

Direktorice in direktorji občinskih 
uprav v Vipavskem Križu

V Vipavskem Križu je v torek, 8. novembra, potekalo delovno srečanje direktoric in direktorjev 
občinskih uprav v okviru Združenja direktorjev občinskih uprav iz vse Slovenije. Zbrane sta 
nagovorila gostiteljica, direktorica ajdovske občinske uprave, in župan naše občine ter jim 
predstavila dosežke občine Ajdovščina na raznolikih področjih delovanja. Udeleženci srečanja 
so si z zanimanjem ogledali turistični biser – Vipavski Križ in bili navdušeni nad podobo in 
bogato naravno ter kulturno dediščino naših krajev. 

V Ajdovščini se je mudil 
gospodarski minister

Na delovnem srečanju se je 8. novembra v Ajdovščini mudil 
minister za gospodarski razvoj in tehnologijo Matjaž Han. V 
občinski stavbi se je sestal z županom Tadejem Beočaninom, 
predstavniki občinske uprave in direktorico Regijske razvojne 
agencije ROD, srečanje pa nadaljeval z obiskom podjetja Incom.

Urejanje zemljiških razmerij na Gori 
Občina Ajdovščina bo od Agrarne skupnosti Dol-Otlica odkupila ključna zemljišča, vsa v splošni 

rabi, med drugim tudi vodno zajetje Skuk. To je omogočila letos aprila sprejeta novela Zakona 
o agrarnih skupnostih, katere bistvena sprememba je, da skupnosti lahko odtlej tudi v davčnih 
postopkih zastopa zastopnik.

Požar hleva v Gojačah je 
pomagalo gasiti 65 gasilcev, 
poleg brigade GRC Ajdovščina 
so na pomoč hiteli tudi gasilci iz 
PGD Ajdovščina, PGD Šmarje, 
PGD Selo in PGD Col. Del ekipe 
še ostaja na pogorišču. Zgorelo je 
500 m² gospodarskega objekta, 
ostrešja tako-rekoč ni več, 
pogorelo je 250 bal sena, ki so bile 
poseben zalogaj za gasilce, saj je 
bilo treba prav vsako odpreti in 
jo pogasiti. Zagorelo je tudi nekaj 
kmetijskih strojev, večino so jih 
gasilci uspeli rešiti. Prav tako je 
rešena glavnina živali – 70 glav 
živine je na varnem.  

Družina Ličen je tako ostala 

brez gospodarskega poslopja 
in se priporoča za pomoč pri 
sanaciji požara na kmetiji. Čim 
prej bi želeli prekriti hlev in 
nadaljevati z načrtovano prirejo 
krav dojilj. Že vnaprej hvala 
vsem, ki sočustvujete in ki 
boste pomagali z nakazilom na 
TRR: SI56 6100 0000 9111 945. 
Nesreča nikoli ne počiva. 

V Mladinskem kulturnem 
centru Hiša mladih so bile v 
okviru projekta ''Europe Goes 
Local'' predstavljene dobre prakse 
podpore mladinskemu delu s 
sodelovanjem različnih akterjev v 
naši občini. Zbrane sta nagovorili 
direktorica občinske uprave in 
vodja oddelka za družbene zadeve 

ter predstavniki mladinskih 
organizacij – Mladinski svet 
Ajdovščina, MKC Hiša mladih 
in Inštitut za mladinsko 
politiko. Ogled dobre prakse je 
v Ajdovščini temeljil na vlogi 
sodelovanja občine z mladinskimi 
organizacijami in zagotavljanju 
podpore za delovanje mladinskih 

organizacij v občini. Predstavljena 
je bila zlasti podpora za rast 
in razvoj mladinskega dela, 
ukrepi za mlade in podpora 
organizacijam, ki se ukvarjajo 
z mladimi. Predstavljene so bile 
celovite programske rešitve in 
inovativni projekti, kot denimo 
programa Mladost na burji in 
Senčenje na delovnem mestu. S 
številnimi ukrepi in podpornim 
okoljem je občina Ajdovščina 
prepoznana kot nosilka dobre 
prakse, mladinsko delo pa je 
prav zaradi tesnega sodelovanja 
med vsemi akterji na področju 
mladinskega dela, uspešno, saj 
poteka z roko v roki. V prihodnje 
bo deležno še dodatnih izboljšav, 
saj se bo v naslednjem letu pričela 
pisati in sestavljati nova strategija 
za mlade, ki bo nared predvidoma 
do konca leta 2023, ko se izteče 
aktualna. 

Avtomobil v markantni in 
opazni oranžni barvi, opremljen 
s posebnimi laserskimi skenerji, 
se po podatke o naših cestah 
odpravlja z namenom pridobitve 
natančnega in dejanskega 
vpogleda v stanje javne prometne 
infrastrukture. Zapeljal se je že 
skozi Budanje, Dolgo Poljano, 
Planino in še nekatere druge kraje. 
Nekoliko mu nagaja vreme, saj 
snema le v lepem vremenu, tako 
da bodo posnetki kakovostni. 
Pridobljeni podatki bodo 
pripomogli k učinkovitejšemu 
upravljanju in varstvu občinskih 
cest ter prometa na njih, 
informacije pa bodo delo olajšale 
tudi civilni zaščiti, saj bo ta v 
primeru bodisi naravnih bodisi 
s strani človeka povzročenih 
nesreč prejela opozorilo tudi 
glede posebnosti dostopa do kraja 

dogodka, s čimer bo njeno delo 
precej bolj učinkovito. Občani pa 
ne bomo pridobili le na varnosti 
in učinkovitosti, z lasersko 
zajetimi cestami bo namreč lažje 
načrtovati in razvijati prometno 
infrastrukturo tudi v prihodnje. 
Vsi podatki, ki jih bo vozilo zajelo, 
bodo zaupne narave in ne bodo 
javno dostopni.

Občina Ajdovščina je za urejanje 
kolesarskih stez in površin za 
pešce uspela pridobiti več kot 
660.000 evrov nepovratnih 
sredstev iz Eko sklada. Projekt 
izgradnje kolesarskih stez in 
pločnikov skozi mesto Ajdovščina 
je bil razdeljen na štiri odseke, 
Občina pa je hkrati z gradnjo 
novih prometnih površin urejala 
komunalno infrastrukturo pod 
cesto. Po celotni trasi – od prvega 
do zadnjega krožišča v mestu – se 
je urejalo tudi javno razsvetljavo 
in na novo nameščalo prometno 
signalizacijo. Trije odseki so v 
celoti zaključeni, četrtemu pa 
manjka le še asfaltna prevleka na 
cestnem telesu (kolesarske steze 
in pločniki so že asfaltirani). 
Slednje bo nared še v novembru. 
Celotna vrednost izgradnje 
kolesarskih stez in pločnikov je 
znašala dober milijonov evrov. 

Z lično urejenimi kolesarskimi 
stezami in pločniki se promet 
skozi mesto umirja, prav temu je 
namreč botrovala tudi odločitev 
o zožanju cestišča. Goriška cesta 
odslej meri v širino 6,50 metra 

in ne več 8,25 metra kot prej. Kot 
navaja Javna agencija Republike 
Slovenije za varnost prometa, je 
za določitev naprav in ukrepov za 
umirjanje prometa poglavitnega 
pomena kategorija in funkcija 
ceste. Eden izmed ukrepov je 
tudi zožanje vozišča, ki je lahko 
izvedeno na več načinov, tudi 
s stransko zožitvijo, kar sledi 
trendu umirjanja prometa v 
središču mesta. Ukrep omogoča 
boljšo prometno varnost in več 
prostora, namenjenega pešcem 
in kolesarjem. Za večjo prometno 

varnost je ključna nižja hitrost 
avtomobilov – ožja kot je cesta, 
nižja je hitrost, s tem pa postanejo 
vozniki previdnejši. Z ožjim 
voziščem se obenem tudi prihrani 
prostor za bolj učinkovite oblike 
prometa in druge rabe javnega 
prostora. Širše in od vozišča ločene 
kolesarske steze omogočajo varno 
kolesarjenje otrok in starejših 
in s tem približajo kolesarjenje 
večjemu deležu prebivalcev, širši 
pločniki ter zelenje pa prispevajo 
k temu, da več poti po vsakdanjih 
opravkih raje opravimo peš.

Kolesarska hrbtenica kmalu 
sklenjena

Kolesarska steza, ki bo povezala vzhodni in zahodni del Ajdovščine, bo kmalu nared, s čimer bo 
sklenjena kolesarska hrbtenica od zahoda do vzhoda. Urejanje površin za pešce in kolesarje sledi 
viziji celostne prometne strategije, v kateri je Občina med drugim veliko pozornosti posvetila 
umirjanju prometa v središču mesta in večji prometni varnosti zlasti ranljivejšim udeležencem 
v cestnem prometu.

Pozor, snemamo!
V teh dneh ste občanke in občani ter obiskovalci naše občine 

na naših lokalnih cestah lahko opazili nekoliko nenavadno 
opremljen avtomobil, ki na strehi prevaža nekakšno kamero. 
Avtomobil z mobilnim laserskim skeniranjem in sferičnim 
fotografiranjem snema kategorizirane in nekategorizirane 
občinske ceste. 

Snemanje po naročilu Občine izvaja podjetje 
Flycom Technologies, d. o. o., sofinancira 

pa ga projekt TRANSCPEARLYWARNING iz 
Programa Sodelovanja Interreg V-B Adriatic 

Ionian ADRION 2014-2020, iz sredstev 
Evropskega sklada za regionalni razvoj in 

IPA II in nacionalnih sredstev.

V Ajdovščino – po dobre prakse!
V okviru partnerskega projekta ''Europe Goes Local'', ki ga koordinira MOVIT, se je v 

Ajdovščini odvilo srečanje »Občina na obisku«. Občina Ajdovščina in mladinske institucije so 
bili prepoznani kot primer dobre prakse na področju podpore mladim in uvajanja inovativnih 
programov, s katerimi mladim ponujamo številne priložnosti aktivne participacije, obenem pa 
s finančnimi subvencijami lajšamo stanovanjsko problematiko in prispevamo k čimprejšnjemu 
osamosvajanju.

Gorelo v Gojačah
V petek, 3. novembra pozno zvečer so ajdovski gasilci hiteli 

na intervencijo – zagorelo je v Gojačah, vnel se je hlev. Na delu 
je bila celotna javna občinska gasilska služba, intervencija pa 
še ni zaključena. Večina živali in strojev je rešenih, ostrešje 
objekta pa je v celoti pogorelo. Ogenj je popolnoma uničil 
kmetijsko poslopje. 
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V tednu med 5. in 9. 
novembrom je potekal študijski 
obisk delegacije lokalnih oblasti, 
raziskovalcev in podjetnikov 

mongolske province Darkhan-
Uul v Sloveniji, med drugim tudi 
v Ajdovščini. Občina Ajdovščina 
in njene politike podpore 

gospodarskemu in kmetijskemu 
razvoju v sklopu projekta 
predstavljajo primer dobre 
prakse, ki jih je vredno razširiti 

tudi v razvijajočo se Mongolijo. 
V sklopu obiska Ajdovščine se 
je delegacija srečala z županom 
Tadejem Beočaninom, ki jim je 
predstavil delovanje in usmeritve 
Občine Ajdovščina.  Delegacija 
se je srečala tudi z direktorico 
Razvojne agencije Rod, Brigito 
Habjan Štolfa, ki je predstavila delo 
agencije, kot podporne ustanove 
na različnih gospodarskih 
področjih. Vodja oddelka 
za gospodarstvo in razvojne 
zadeve Občine Ajdovščina Janez 
Furlan je predstavil ukrepe za 
krepitev in razvoj kmetijstva v 
Vipavski dolini, s poudarkom na 

digitalizaciji ter prilagajanju na 
podnebne spremembe. V sklopu 
obiska si je delegacija ogledala 
mestno jedro Ajdovščine in 
Vipavski Križ, v popoldanskem 
delu obiska pa je obiskala 
podjetji Škrlj d. o. o, ki je 
prepoznavno evropsko podjetje 
z uveljavljenimi mednarodnimi 
trgi, specializirano na področju 
proizvodnje opreme iz 
nerjavnega jekla za potrebe 
vinarstva, pivovarstva, živilsko 
predelovalne, farmacevtske in 
procesne industrije ter največjega 
proizvajalca sladoledov v 
Sloveniji, podjetje Incom.

Študijski obisk so soorganizirale 

in gostile Skupnost občin Slovenije 
(SOS), Mreža združenj lokalnih 
oblasti Jugovzhodne Evrope 
(Nalas) in Občina Ajdovščina. 
Študijski obisk je potekal v okviru 
projekta "Krepitev prijateljstva 
med EU in Mongolijo prek 
pravične, odporne in inovativne 
rasti v provinci Darkhan-Uul", 
ki ga financira EU in se izvaja 
med leti 2022 in 2025. Cilj 
študijskega obiska v Sloveniji 
je vzpostavitev dolgoročne 
medregionalne platforme za 
učenje in oblikovanje podpornih 
politik med regijo Darkhan-Uul 
in med državami EU ter podpora 

novemu projektnemu sodelovanju 
z izmenjavo in prenosom 
najboljših praks iz mest in regij 
EU v provinco Darkhan-Uul. 
Takšna izmenjava bo lokalnim 
in regionalnim uradnikom 
in mongolskim deležnikom, 
vključno z raziskovalci, 
akademskimi in tehničnimi 
strokovnjaki, ponudila priložnost 
za sodelovanje s predstavniki EU, 
vključno z občinskimi uradniki in 
tehničnimi strokovnjaki, o temah 
inovacijskih politik, ozelenitve 
mest, spodbujanja podjetništva 
in zagon podjetij za pospeševanje 
poslovanja.

Obisk iz Mongolije
Prvi ponedeljek v novembru je minil v znamenju gostov iz Mongolije, ki so našo občino obiskali 

v sklopu študijskega obiska, ki sta ga v sodelovanju z Občino Ajdovščina organizirali Skupnost 
občin Slovenije in Mreža združenj lokalnih oblasti jugovzhodne Evrope (NALAS). Visoki gostje 
mongolske delegacije so se seznanili s primeri dobrih praks, ki jih Občina Ajdovščina izvaja na 
področju kmetijstva in gospodarstva.

Skupnost občin Slovenije 
je vodilni partner projekta 
medsebojnega sodelovanja 
z iraško provinco Anbar.  
Partnerstvo v projektu se 
osredotoča na spodbujanje 
razvoja kmetijstva v regiji Anbar, 
na podlagi izkušenj lokalnih 
skupnosti iz Slovenije. Tako so se v 
sklopu štiridnevnega študijskega 
obiska iraških partnerjev v 
Sloveniji mudili tudi v Ajdovščini, 
kjer jim je vodstvo Regionalne 
agencije ROD predstavilo 
razvoj in delovanje agencije 
ter delovanje, vzdrževanje in 
nadgradnjo virtualne tržnice 
kmetijskih pridelkov. Spoznali in 
okusili so tudi dobrote Vipavske, 
ki jih proizvaja uspešni lokalni 
proizvajalec Sirarstvo Orel, 

ki proizvaja izdelke iz ovčjega 
mleka.

Zbrano iraško delegacijo je 
na Regijski razvojni agenciji 
ROD pozdravil in nagovoril 
tudi župan občine Ajdovščina 
Tadej Beočanin, ki je na srečanju 
poudaril, da je kmetijstvo ena 
izmed pomembnih panog, brez 
katere obstoj in razvoj Vipavske 
doline ne bo mogoč in ob tem 
poudaril: »Ponosni smo, da po 
primere dobrih praks prihajajo 
tudi predstavniki iz tujine, kar 
je še ena potrditev več našega 
strateške usmeritve na področju 
razvoja kmetijstva. Iraške 
predstavnike je najbolj prepričalo 
naše inovativno virtualno 
spletišče – Tržnica na borjaču, 
ki smo ga zasnovali skupaj z 

novogoriško in renško-vogrinsko 
občino.«

Projektno delo in primeri 
dobrih praks iz naših krajev so že 
obrodili prve sadove tudi v regiji 
Anbar, saj je s pomočjo dobrih 
praks iz Slovenije ter semenskih 
sredstev projekta zaživel Center 
za razvoj kmetijstva. Prostori 
v lasti regije Anbar so dobili 
ustrezno opremo ter zaposlene, ki 
se v okviru projektnih aktivnosti 
usposabljajo in izobražujejo. 
Doslej je bilo za zaposlene 
izvedeno spletno izobraževanje 
s področja organizacije dela 
tovrstnega razvojnega centra 
na področju kmetijstva ter 
usposabljanje s področja pridelave 
zelenjave, trženja kmetijskih 
proizvodov in ribogojstva.

Projektni konzorcij sestavljajo 
podjetje Zavita, podjetje Stritih, 
svetovanje za trajnostni razvoj, 
in Fakulteta za elektrotehniko 
Univerze v Ljubljani. Projekt 
se izvaja v okviru programa 
Podpora okrevanju in stabilnosti 
v Iraku prek lokalnega razvoja, 
ki ga financira Evropska unija 
(EU), izvaja pa Razvojni program 
Združenih narodov (UNDP).

Gostje iz Iraka
V sklopu štiridnevnega študijskega obiska se je konec oktobra na Regijski razvojni agenciji 

ROD odvilo srečanje partnerjev projekta, ki ga Skupnost občin Slovenije izvaja z iraško provinco 
Anbar. Visoki predstavniki so primere dobrih praks za spodbujanje razvoja kmetijstva našli tudi 
v naši lokalni skupnosti.

Prisrčno pozdravljeni otroci in 
mladi, ki ste vključeni v program 
Mladost na burji. Tale časopisni 
kotiček bo vsak mesec namenjen 
prav vam, da vas spremlja skozi 
izzive programa s svežimi 
predlogi in idejami za aktivnosti 
na vseh štirih področjih – Moja 
skupnost, Moj prijatelj, Moje 
zdravje in Moj poklic. 

Na Inštitutu za mladinsko 
politiko, kjer izvajamo program, 
smo zelo veseli in ponosni, saj se 
je v tem šolskem letu občinskemu 
programu pridružilo že preko 
tisoč otrok in mladih. Zahvala 
gre vsem vzgojiteljem, učiteljem 
in staršem, ki vas opogumljajo 
k večji aktivnosti v družbi, skrbi 
zase in za druge ter k razmišljanju 
o poklicni prihodnosti. 

Prijazno povabilo v program 
še vedno velja učencem zadnje 
triade, srednješolcem in drugim 
mladim v starosti do 21 let, 
ki živite ali se šolate v občini 
Ajdovščina. Pohitite s prijavo. 
Spletna prijavnica vas čaka na 
naslovu www.mladostnaburji.
si. Že slišim, kaj porečete: »Kaj 
pa bom s prijavo in aktivnostjo 
v programu Mladost na burji 
pridobil/-a?«. Veliko vsega: 
od novih znanj, izkušenj, do 
prijateljstev,  ličnega dnevnika, na 
koncu pa priznanja, značke in še 
kaj bi se našlo. Vsekakor zanimiva 
izkušnja, ki bo obogatila vas in 
skupnost, v kateri živite.

Zdaj pa k izzivom:

Moja skupnost / Moj prijatelj
Ustvari praznične voščilnice in z 

lepimi željami razveseli prijatelje, 

sorodnike, znance. Pomisli 
tudi na starostnike, učiteljico, 
osamljeno osebo, zaposlene v 
ustanovi ali organizaciji, ki ti je 
še posebej ljuba. Sodeluješ lahko 
tudi v dobrodelnih akcijah, pri 
katerih zbirajo voščilnice in 
pisma za starostnike. 

Ideja za preprosto, a lepo 
voščilnico: na rjav šeleshamer 
nariši obris hiše s črnimi flomastri 
različnih debelin, prilepi okraske: 
božična drevesa, srčke ipd. 
in z belo tempera barvico ali 
akrilno barvo nariši bele pikice 
– snežinke. Ne pozabi na lično 
zapisane želje, mogoče verz, ki je 
prišel iz tvojega srca. 

Moje zdravje / Moj poklic
Jesensko-zimski čas naj ne 

bo izgovor za poležavanje na 
kavču. Izkoristi lepe dneve za 
sprehode v bližnji okolici. Na 
info@mladostnaburji.si nam 
sporoči, kje živiš, katera je tvoja 
najljubša izletniška točka v bližini 
in zakaj. Ko že preživljaš čas na 
prostem, ne pozabi poskrbeti za 
ptice. Pripravi jim domačo lojno 
pogačo, v krmilnico jim natrosi 
kupljeno mešanico semen. Vesele 
bodo tudi bukovega žira, jabolka, 
ovsenih kosmičev in rozin. 
Opazuj, katere ptice bodo prišle 
na gostijo.  

Naj bo december svetel in vesel! 
Za več izzivov in idej spremljaj 
Facebook stran: »Mladost na 
burji« in Instagram: »Program 
Mladost na burji«.

Urška Brežnjak, vodja 
programa Mladost na burji

Pilon nam je Ajdovkam in 
Ajdovcem nekako zlezel pod 
kožo – ne zgolj zaradi veličine in 
pomembnosti njegove umetnosti, 
ki daleč presega lokalne okvire, 
pač pa tudi zaradi zgodb o tem 
radoživem umetniku – tako takih, 
ki še žive krožijo med domačini, 
ki so ga mnogi še srečevali na 
ajdovskih poteh in stranpoteh, 
kot tistih, ki jih je sam zapisal v 
izvrstni avtobiografiji Na robu 
(Slovenska matica, 1965, leta 
2008 pa je v založbi Mladinske 
knjige izšel razširjen ponatis, 
knjiga je že pred časom pošla). 
Prav zaradi slednje sta se avtorja 
pričujoče monografije znašla pred 
zahtevno nalogo, kako predstaviti 
umetnika, ki se je nadvse imenitno 
predstavil že sam. Lotila sta se 
je z velikim spoštovanjem in 
jo nadvse natančno in z odliko 
opravila, hkrati pa oba poudarjata, 
da zagotovo ostaja neodkritih še 
mnogo drobcev ustvarjalnega 
dela in pestrega življenja 
svetovljanskega Pilona. 

Monografija o Veno Pilonu 
kot enem najpomembnejših 
slovenskih ekspresionistov je bila 
pri Slovenski matici, ki je leta 1965 
izdala umetnikovo avtobiografijo, 
že dolgo načrtovana, nato pa 
pred nekaj leti zaupana pesniku, 
pisatelju in umetnostnemu 
zgodovinarju, ki tudi sam nadvse 
rad slika, dr. Matevžu Komelju. 
Ta je k sodelovanju povabil 
zagotovo največjo poznavalko 
življenja in dela Vena Pilona, dr. 
Irene Mislej, ki se pošali, da je 
bil obisk Pilonove galerije zanjo 
osebno in strokovno usoden. Dr. 
Komelj se je bolj posvečal Pilonovi 
umetnosti, tudi pesnikovanju, 
ki je tokrat prvič obširneje 
predstavljeno – zadnje poglavje 
v knjigi je v celoti posvečeno 
izbranim pesmim Vena Pilona. Dr. 
Mislejeva pa je, tudi skozi izbrane 
citate, predstavila umetnikovo 
življenje v tistem delu, ki ga še ne 
poznamo: »Moja naloga je bila, 
da bi na nek način nadaljevala, 
kar je sam začel.« Za Pilonovo 
hudomušnostjo se namreč v 
razgibanem življenju umetnika, 
ki so ga krojile tudi burne 
politične razmere, nemalokrat 
skrivajo težke življenjske 
zgodbe, ki jih sam, iz različnih 
razlogov, ni želel razgaljati, 
predvsem, tako dr. Mislejeva, ni 
želel, da bi ga pomilovali. Prav 
tako se na drugi strani ni želel 
postavljati s svojimi imenitnimi 
poznanstvi, čeprav je prijateljeval 
z mnogim svetovno slovečimi 
imeni ter puščal pomemben 

vtis. Oba avtorja monografije 
pa poudarjata prepletenost 
umetnikovega življenja z njegovo 
ustvarjalno izraznostjo ter njegovo 
neulovljivost. Drobce njegovega 
življenja iz zelo različnih virov sta 
poskušala sestaviti v psihološki 
profil človeka in umetnika. 
»Pilon je bil strasten človek, ki 
se je hitro navdušil,« ga opisuje 
dr. Komelj. Umetnost je bila zanj 
zelo osebna, v njej je iskal globlji 
pomen. V kratkem slikarskem 
obdobju, na primer, je slikal 
portrete, vendar ne kar vsevprek, 
risal je ključne ljudi v njegovem 
življenju. Poleg slikarstva je kot 
vrhunska v zakladnici evropske 
umetnosti ovrednotena tudi 
njegova fotografska umetnost, 
z avtobiografijo in nekaterimi 
drugimi zapisi se je izkazal kot 
mojstrski pisatelj, v pričujoči 
monografiji pa je predstavljen 
tudi kot odličen strokovni pisec, 
esejist, predvsem pa prvič tako 
obsežno kot pesnik. Prav zaradi 
te tesne prepletenosti življenja 
in ustvarjalnega izražanja pa je 
treba Pilonovo poezijo brati v 
širšem kontekstu, poudarja dr. 
Komel. To Pilonovo večplastnost 
med drugim slikovito ponazarja 
naslov knjige, Zagledal sem se 
sredi dveh ozvezdij, ki je začetek 
Pilonove pesmi z naslovom 

Med dvema, napisana je bila v 
slovenščini, leto ali dve po drugi 
vojni. Pilonovo življenjsko zgodbo 
je dr. Irene Mislej razdelila na dva 
dela. V prvem v ospredje postavlja 
njegovega očeta Meniga, od 
katerega je podedoval podjetnost, 
radovednost, radoživost. V 
drugem delu pa izpostavlja 
Pilonovo ženo Anne Marie, za 
katero meni, da je v literaturi 
ignorirana, spregledana, ali pa so ji 
celo pripisovali, da je Pilon zaradi 
nje nehal slikati. Dr. Mislejeva 
poudarja odličen značaj visoko 
izobražene ženske, pianistke, ki 
je govorila več jezikov. Predvsem 
pa je bila dobra žena, ki ji ob 
vihravem možu nemirnega duha 
ni bilo lahko. Monografija v 
biografskem delu razkriva mnogo 
zgodb in prigod, tako tragičnih 
kot zabavnih, ki jih doslej še 
nismo poznali. Knjiga je tudi zelo 
subtilno oblikovana, naslovnico 
krasi redko viden Pilonov portret 
iz Mesesnelove donacije Pilonovi 
galeriji. Lepo zapisane zgodbe, 
ki se kar same berejo, spremlja 
bogato slikovno gradivo. Izšla 
je ob podpori Javne agencije za 
knjigo RS in Občine Ajdovščina. 
Pa še predpraznični namig – 
marsikdo bi je bil neznansko 
vesel za darilo, knjiga je namreč 
izjemno dragoceno delo.

Umetnost življenja umetnika
V Lavričevi knjižnici je bila v novembru predstavljena monografija  z naslovom Zagledal sem se 

sredi dveh ozvezdij, Veno Pilon med podobo in besedo, ki prvič po izidu njegove avtobiografije 
celovito predstavlja življenje in delo večplastnega in kompleksnega ajdovskega umetnika. 
Avtorja vsebinsko in oblikovno sijajnega dela sta dr. Irene Mislej in dr. Matevž Komelj, urednica 
mag. Milijana Cunta, izdala jo je Slovenska matica. Pogovorni večer v Ajdovščini je vodila 
umetnostna zgodovinarka Maja Marinkovska.

Monografija Zagledal sem se sredi dveh ozvezdij, Veno Pilon med 
podobo in besedo, je delo, ki pritiče tako pomembnemu umetniku, 
predvsem pa smo ga veseli njegovi občudovalci, saj Pilon človeku 
nekako zleze pod kožo … S čustvi nabita predstavitev knjige v 
Lavričevi knjižnici je bila pravi balzam za nelagodni občutek, 
ki je ostal po predpremierni predstavitvi filma Skozi moje oči, o 
fotografskem obdobju Vena Pilona, konec septembra v Dvorani 
prve slovenske vlade, in še kar traja. Prvega dokumentarca o 
Pilonu smo se nadvse veselili, pričakala ga je polna dvorana 
obiskovalcev. Ob vseh lapsusih, ob katerih smo ob predolgem 
filmu zardevali tudi zgolj površni poznavalci Pilonovega življenja 
in dela, pa smo šokirani obmolknili. Obmolknil pa je tudi režiser 
filma Igor Vrtačnik. Kljub zgovornosti pred premiero očitno 
meni, da domači publiki ni dolžan pojasnila, čeprav bi bilo še 
kako na mestu tudi opravičilo. Predvsem pa zagotovilo, da so 
napake odpravljene – film namreč očitno potuje po slovenskih 
kinematografih.           Sanda Hain

Kotiček Mladost na burji
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Ob prihodu so si obiskovalci v avli 
lahko ogledali izbor razstavljenih 
del, le majhen del tega, kar je bilo 
izklesano v vseh letih. Projekcija 
fotografij na odrskem zaslonu 
je pred začetkom programa še 
dodatno prikazala utrip dela in 
dogajanja v manški skupini.

Program prireditve, ki ga je z 
izbranimi besedami povezovala 
Alenka Nussdorfer, se je začel 
z nastopom Mostove kitarske 
skupine. Sledil je nagovor 
predsednika društva, Branka 
Lavrenčiča. Čestital je ustvarjalcem 
in se jim zahvalil, ker so s svojimi 
deli v veliki meri pripomogli k 
razpoznavnosti Društva Most v 
našem in širšem okolju, po vsej 
Sloveniji in izven nje. Poudaril je, da 
je Društvo Most edina univerza za 
tretje življenjsko obdobje v Sloveniji, 
ki ima v programu dejavnosti tudi 
kamnoseštvo. Na kratko je razložil 
delovanje Društva Most, ki je z 32 
dejavnostmi na različnih področjih 
vpeto v družbena dogajanja in je 
odprto za vse, ki bi se mu želeli 

pridružiti.
Svoja videnja, vtise in doživetja pri 

druženjih z manškimi kamnoseki 
sta ubesedili Ivana Slamič in Dora 
Furlan. Slednja je opisala vzgibe in 
odzive na vključitev kamnoseštva 
v Mostove dejavnosti. Ivana Slamič 
je sprva kamnoseke spremljala le 
posredno. Ob nastajanju zbornika, 
ki ga je v sodelovanju s člani društva 
in na podlagi izčrpne kronike 
Marjana Polanca v glavnem 
uredila, pa so jo neposredni stiki 
s skupino prevzeli, da je zapisala: 
»Manško kamnoseško skupino, 
ki je ljubiteljska, amaterska v 
najžlahtnejšem pomenu, sem 
zares spoznala med nastajanjem 
zbornika.« In nadaljuje: »Kako iz 
obširnega gradiva in iz izjemno 
dobro vodene Polančeve kronike 
odbrati tisto, kar je za manške 
kamnoseke najbolj značilno. Kako 
izklesati njihovo pravo podobo, da 
bo v njej zaživela ljubezen do kamna, 
do učenja, iskanja, ustvarjanja. Do 
druženja in nastajanja skupine, 
ki jo oplajajo in ji dajejo moč 

spoštovanje, potrpežljivost, 
neizmerna solidarnost, vse 
povezano s kamnom.«

Na prireditev so bili povabljeni 
tudi strokovnjaki, poznavalci 
kamna in njegove obdelave, s 
katerimi manška skupina že dolgo 
sodeluje. Franc Kocjan, kamnoseški 
mojster iz Zagrada pri Škocjanu, 
je v slikoviti dolenjščini izrekel 
priznanje za zgledno sodelovanje, 
za ustvarjalne navdihe, za pristne 
odnose, ki so se sklesali na poletnih 
kolonijah v njegovi delavnici. S 
kratkim, a jedrnatim nagovorom, 
je Mario Mucic predstavil 
sodelovanje in povezanost 
manških kamnosekov z zamejskim 
društvom sKultura 2001 iz 
Štandreža. Skupaj so ustvarili in 
v prostor ob Soči, v Štandrežu 
in njegovi okolici, umestili večje 
skulpture in pomnike. V odsotnosti 
akademskega kiparja Jurija 
Smoleta, svetovalca in občasnega 
mentorja skupine, je povezovalka 
programa prebrala njegovi misli, ki 
jih zaključuje: »S srčnostjo in delom 
so dokazali svojo moč in željo po 
čudovitem ustvarjanju, ohranjanju 
kulture in odnosom do kamna, do 
prednikov in njihove zapuščine, ki 
se kaže v moči duha.«

In kot najpomembnejši del 
programa so bili na oder povabljeni 
kamnoseki. Animatorka Aljoša 
Jerkič je predstavila sedanjo 
manško skupino, v katero je 
vključenih 27 članov. V vseh letih 
je bilo v kamnoseštvo vpisanih 48 
ljubiteljev kamna. Z leti se je število 

spreminjalo, 11 jih je odstopilo 
ali ostalo v Vrhpolju, 9 se jih je 
poslovilo za vedno, prihajali so 
novi. Skoraj nemogoče je našteti, 
kaj in koliko je bilo v dvajsetih 
letih ustvarjenega, zase, za darila 
svojcem in prijateljem. Za zunanje 
postavitve kot so fontane, skulpture, 
pitniki, reliefi Križevega pota med 
Malimi Žabljami in Vipavskim 
Križem, spomenik Vstajenje 
Primorske na Križni Gori, pomnik 
žrtvam prve svetovne vojne v 
Štandrežu, reliefna upodobitve 
konjske vprege v soteski Bele, 
spomenik solkanskemu mostu in 
Soči. V sodelovanju z društvom 
sKultura 2001 nastaja kamnita 
Skupna hiša, spomenik, ki je, bo, 
del programa Evropska prestolnica 
kulture 2025.

Nenazadnje o Mostovih 
kamnosekih mnogo pove podatek, 
da so v dvajsetih letih svoja dela 
prikazali na 136 skupnih in 
10 samostojnih razstavah. Vse 
prikazano pripoveduje o ljubezni do 
kamna, o navdihih za ustvarjanje 

lepega, unikatnega, trajnega.
Glasbeno popestritev in 

obogatitev je med govornim delom 
programa prispeval Moški pevski 
zbor Razpotje. Z ubranim petjem 
ljudskih pesmi in prirejenim 
besedilom ene izmed njih je 
obiskovalce popeljal na obronke 
Vipavske doline.

Za zaključek je nastopila 
Folklorna skupina Most. Lep, 
slikovit prikaz ljudskega izročila 
v plesu in nošah. Ni bila izbrana 
slučajno. Več let je namreč 
spremljala kamnoseke na poletnih 
delavnicah na Braču in tam s 
številnimi nastopi navdušila 
prebivalce otoka in turiste.

Ob 20-letnici kamnoseške 
delavnice je Društvo Most izdalo 
zbornik Ko kamen oživi, ki v besedi, 
sliki in s podatki pripoveduje o 
delovanju in ustvarjanju ljudi, ki 
oživljajo kamen in hkrati klešejo 
kot kamen trdno medsebojno 
povezanost.

Dora Furlan
Fotografije Igor Slejko

Dvajsetletnica mostove kamnoseške skupine Manče
V Dvorani prve slovenske vlade je bilo 28. oktobra 2022 predstavljeno dvajsetletno delovanje kamnoseške skupine pri Društvu Most, ki ustvarja v Mančah. Ob tej 

priložnosti je izšel tudi bogat zbornik o njihovem delu 'Ko kamen oživi'. Po oceni prisotnih je bila javna prireditev ob pomembnem prazniku lep kulturni dogodek.

Letno srečanje mladih na 
področju hrane in kmetijstva 
je potekalo pod okriljem 
Organizacije Združenih narodov 
za prehrano in kmetijstvo 
(FAO). FAO je specializirana 
agencija Združenih narodov, ki 
vodi mednarodna prizadevanja 
za premagovanje lakote in ki 
vključuje približno 200 držav. 
Rdeča nit tokratnega srečanja se 
je glasila: 'Zdravo Prehranjevanje. 
Zdrav planet'.

Kako to, da smo odšli kuhat v 
Rim ravno učenci OŠ Šturje? Že 
12. leto je šola preko svoje skupine 
Šturski gurmani vključena v 
vseslovenski projekt Kuhna pa to, 
katerega poslanstvo je spodbujati 
mladostnike k uporabi in 

uživanju sezonske lokalne hrane. 
Stremimo tudi k temu, da bi 
bili zavržki hrane čim manjši.V 
tem projektu imamo vsa leta 
zelo vidno vlogo in posledično 
nas tako povabijo k sodelovanju 
tudi razne organizacije, ki 
želijo v okviru svojih dogodkov 
predstaviti slovensko kulinariko 
na malo drugačen način. Gurmani 
se zahvaljujemo Anki Peljhan, 
vodji projekta, da nam je zaupala 
izvedbo slovenske predstavitve in 
poskrbela za vso organizacijo.

Priprave na dogodek so potekale 
po pouku, ko smo kuhali, vmes 
recepte tudi malo popravljali in 
dopolnjevali. Srečevali pa smo 
se tudi z učiteljico Ano Mlakar 
Furlan, s katero smo se učili 

predstavitve hrane v angleškem 
jeziku. 

Pred odhodom smo določene 
polizdelke predpripravili že doma. 
Ni šlo za dogodek, organiziran 
v kulinaričnem okolju, torej v 
kuhinji, ampak so nas postavili v 
dvorano, ki se nahaja v mogočni 
stavbi FAO sredi Rima. Lahko bi 
rekli, da smo morali kar dobro 
improvizirati. Seveda smo hrano 
do same predstavitve pravilno 
shranili, slediti smo morali 
vsem pravilnikom. Potem je 
prišel dan D. Na predstavitvi 
smo za povabljence pripravili 
tradicionalne vipavske jedi, 
predstavljene v angleškem jeziku 
na moderen način. Ves čas nas je 
od blizu snemala kamera Televizije 

Slovenija, pred nami pa je sedelo 
približno 100 udeležencev s celega 
sveta. Po kuhanju so le-ti poskusili 
enolončnico iz zelene – šjelnovko, 
nato smo postregli še z ješprenom 
z bučo, timijanom in orehi. Obed 
smo zaključili s polentino sladico, 
obogateno s pečenimi slivami, 
praženimi lešniki in dodatkom 
svežine mete. Vsa pripravljena 
hrana je izginila, kot bi trenil z 
očmi, zavržkov hrane nismo imeli.

Počaščeni in ponosni smo, da 
smo imeli priložnost predstaviti 
vizijo projekta ter prikazati naš 
način dela pred pomembnimi 
svetovnimi veljaki. S svojim delom 
in mladostniškim žarom smo na 
naš razstavni prostor privabili 
samega generalnega direktorja 

FAO, Kitajca Qu Dongyu-ja, in 
glavnega ekonomista FAO, Perujca 
Maxima Torero. Prav lepo je 
slišati, ko predstavnik ogromne 
Kitajske pride do nas otrok in 
vpraša: »Do you know what you 
have in the middle of the name of 
your country? Love, love!« 

Menimo, da je bila naša misija 
uspešno opravljena, da nam je 
uspelo potrditi, da smo prav 
otroci tisti, ki najučinkoviteje 
spodbujajmo svojevrstnike k 
uživanju varne, sezonske hrane 
iz okolice, primerne današnjim 
potrebam telesa, in tako 
pripomoremo za naš boljši jutri. 

 Šturski gurmani

Šturski gurmani na svetovnem 
prehranskem forumu

Ste že kdaj v središču Italije jedli slovenske tradicionalne jedi? Skupina Šturskih gurmanov iz 
Osnovne šole Šturje Ajdovščina je tokrat kuhala pristno vipavsko hrano v italijanski prestolnici 
– Rimu. Bor Likar, Filip Curk, Mia Erjavec Petrović in Živa Štinjek pod mentorstvom Petre Ušaj in 
pod okriljem projekta 'Kuhna pa to' ter Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano smo 
zastopali barve Slovenije na Svetovnem prehranskem Forumu.

Vipavska dolina je svojevrstni 
pohodniški raj, saj je po večjem 
delu naših pohodnih poti mogoče 
hoditi skozi vse leto. Pa najsi so 
to planinske poti na pobočju 
Trnovske planote in še više 
na Čavnu, Golakih, ali pa po 
Vipavskih gričih, po katerih se 
je v zadnjih letih razvejala mreža 
vsakovrstnih pohodnih tur. 
Nazadnje je bila tod označena 
trasa 19. etape Kulturne poti 
Svetega Martina, ki se prek gričev 
v enem delu združi z Vrtovčevimi 
potmi, na katere se po dveh 
letih koronskega premora 20. 
novembra v vsem svojem sijaju 
vrača največja pohodniška 
prireditev v naši dolini – jubilejni 
20. pohod po Vertovčevih poteh. 

Člani Društva Matija Vertovec 
so na zadnjo oktobrsko soboto 
opravili delovni ogled poti, 
učvrstili razmajane količke, 
porezali odvečno grmičevje, kaj 
dosti več dela pa ni bilo – pot 
je pripravljena. Delovno akcijo 
so zaključili s priložnostno 
slovesnostjo v Uhanjah, kjer so 
odkrili prenovljeno info-tablo 
in nov pitnik, enega od petih 
na ključnih mestih na pohodni 
poti, ki jih je društvo pridobilo 
preko participativnega proračuna 
Moja pobuda Občine Ajdovščina. 
Pitniki so leseni, da ne izstopajo v 
naravni okolici, ter imajo pipice, 
tako da je mogoče vodo natočiti 
tudi v stekleničke. Informacijska 
tabla v Uhanjah pa pripoveduje o 

nadvse bogati in barviti naravni 
dediščini v tej ozki dolini ob 
reki Vipavi. Besedilo, ki ga je 
za prvotno tablo pripravil še 
Stanislav Bačar, je zgolj osveženo 
in tako ohranja romantičen odnos 
do kotička, kjer je Stanislav Bačar 
preživel otroštvo.

Poti so pripravljene, program 
pohoda bo jubileju primerno 
še posebno bogat. Sam potek 
pohoda se ne spreminja, le zaradi 
volitev bo jutranja dobrodošlica 
trajala še nekolik dlje. Bo pa 
zato pestro ob pohodnih poteh, 
še posebej v Šmarjah, kjer bo 
osrednji postanek, pohodnike pa 
bo pričakala tudi pihalna godba. 
Pomembna želja organizatorjev 
velike pohodne prireditve pa je 
zmanjšati embalažo za enkratno 
uporabo, zato naprošajo 
pohodnike naj pridejo s svojimi 
lončki, ali pa si na izhodišču poti 
pod hrastom kupijo jubilejni 
društveni lonček. 

Hiša s svojo ljubeznijo že 
izpolnjuje svoje poslanstvo in 
dobrovoljcem in dobrovoljkam 
omogoča lepšo preživljanje 
dneva: odlična prehrana, 
prijazno osebje, radostna 
telovadba, sproščujoči sprehodi, 
diskretna nega, raznolika 
ustvarjalnost in nasploh prijetna 
družba omogočajo kakovostno 
preživljanje dni in brezskrbno 
razbremenitev svojcev.

V mesecu oktobru smo 
stkali tople vezi in postavili 
močne temelje našega skupnega 
preživljanja dneva. Na sprehodih 
odkrivamo lepote Ajdovščine in 
prekrasnih Pal, ki nam omogočajo 
sprostitev v čudoviti naravi v 
objemu Hublja, ustvarili smo že 
mnogo izdelkov, ki so Hiši dobre 
volje že dodali dušo in si povedali 
marsikatero nepozabno zgodbo. 
Vsak dan se iz srca nasmejemo, 
zapojemo in kaj lepega izvemo. 
Ugotovili smo, da nam je skupaj 

lepše, saj je družba tisto nekaj, 
kar nam na obraz nariše nasmeh, 
podari dnevu smisel in uresniči 
željo po novih dogodivščinah. 
Dan v družbi ni dnevu enak in 
to je življenju odprlo novo okno 
v prekrasen svet prijateljevanja, 
ustvarjanja in tkanja prav 
posebnih medvrstniških vezi. In 
to je čudovito. 

Vsak predsodek ali strah stopiti 
z nami v stik je odveč, saj v naši 
družbi le pridobite in lahko na 
novo zaživite. Vabljeni torej 
vsi, ki si želite olajšati in hkrati 
popestriti svoje dneve. Poleg 
najboljše kave vam bomo nudili 
vse za brezskrbno in prijetno 
življenje.

Odprti smo vsak delavnik od 
ponedeljka do petka med 7.00 
in 17.00. Stopite z nami v stik 
in nas obiščite! Na voljo vam je 
strokovna delavka Tina Krog:

Telefon: 051 605 699
E-pošta: tina.krog@dung.si

Hiša dobre volje je 
zelo dobre volje!

V oktobru je Dom upokojencev Nova Gorica v Palah odprl 
krasno Hišo dobre volje Ajdovščina. Po enem mesecu lahko z 
veseljem povemo, da smo z odprtjem dobili tisto, kar je Hiši 
še manjkalo: krasne ljudi, ki soustvarjajo prelepo zgodbo Hiše 
dobre volje. 

8.00 – 13.00
7.00 – 12.00
7.00 – 12.00 
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Slikovita pohodniška jesen
Letošnjo jesen si bomo zagotovo zapomnili po visokih temperaturah. Sončni dnevi z visokimi, 

skoraj poletnimi temperaturami so nas osvajali globoko v november, v tople in živahne jesenske 
barva obarvana narava pa kar kliče po sprehodih. 
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Kot je poudaril dr. Blaž Germšek 
iz Kmetijskega inštituta Slovenije, 
se bo morala proizvodnja hrane po 
navedbah Organizacije Združenih 
narodov za prehrano in kmetijstvo 
(FAO) v prihodnje povečati kar 
za 70 odstotkov in edini način, 
da se to zgodi, je tehnologija. 
Naraščajoče svetovno prebivalstvo 
in sprememba trgovinskih politik 
vplivata na oblikovanje cen, 
dobavne verige in dostavo hrane. 
Medtem se potrošniške želje, zlasti 

v zahodnih državah, vedno bolj 
premikajo k ekološkim in trajnostno 
proizvedenim izdelkom, kar pa od 
kmetov zahteva več pozornosti, 
podatkov, znanja in spremembo 
obstoječih delovnih procesov.

V Sloveniji imamo po njegovih 
ugotovitvah kar nekaj težav 
pri razvoju in implementaciji 
sodobnih tehnologij v kmetijstvu. 
»Padec produktivnosti kmetijske 
proizvodnje je vedno povezan z 
zmanjšanjem financiranja raziskav 
v kmetijstvu, premalo je domačih 
naložb v sodobne tehnologije, 
premalo je znanja oziroma 
zanimanja resornega ministrstva 
za visoke tehnologije, pa tuje 
sodobne tehnologije 'na ključ' niso 
prilagojene na specifične domače 
agroklimatske in agroekonomske 
razmere,« je naštel nekaj največjih 
težav.

Kljub temu je v Vipavski dolini 
že mogoče najti dobre prakse pri 
uvajanju novih tehnologij. Ena 
takih je orodje za odločanje o 
namakanju SPON, ki ga je na 
konferenci predstavil Luka Žvokelj 
z Biotehniške fakultete v Ljubljani. 
SPON kmetovalcu za pet dni 
vnaprej podaja priporočeni čas 
in obrok namakanja, pri tem pa 
upošteva podatke o količini vode v 
tleh, potrebi rastline po vodi glede 
na razvojno fazo, vodozadrževalne 
lastnosti tal, vremensko napoved 
in tehnologijo namakanja. Sistem 

SPON je lani prevzel ARSO in je 
zdaj na voljo vsem pridelovalcem 
v Sloveniji. 

Med primeri predstavljenih 
dobrih praks velja omeniti tudi 
daljinski nadzorni sistem za 
avtomatsko spremljanje žuželk 
s pomočjo umetne inteligence 
- TRAPVIEW, ki ga je razvilo 
podjetje EFOS iz Razdrtega in 
ga danes uspešno trži po celem 
svetu. Dr. Peter Berk s Fakultete 
za kmetijstvo in biosistemske 

vede Univerze v Mariboru pa 
je predstavil opremo za nadzor 
nad odmerjanjem količine 
fitofarmacevtskih sredstev (FFS) 
glede na lastnosti krošnje vinske 
trte. Dr. Peter Berk je v vinogradu 
Urbana Petriča na Slapu pri Vipavi 
v popoldanskih urah tudi prikazal 
avtomatizirani proces nanašanja 
fitofarmacevtskih sredstev, podjetje 
PeK automotive pa je tam prikazalo 
delovanje avtonomnega robota 
SLOPEHELPER.

Na konferenci so sodelovali tudi 
gostje iz Italije, in sicer predstavniki 
Polo Tecnologico ALTO 
ADRIATICO iz Pordenona, ki 
so predstavili strateško uvajanje 
novih tehnologij v kmetijstvu in 
pomembnost podpornih institucij 
v Italiji. 

V popoldanskem delu konference 
so organizatorji dogodka pripravili 
še okroglo mizo, ki jo je vodil 
mag. Tomaž Poje s Kmetijskega 
inštituta Slovenije in na kateri 
so sodelovali župan Občine 
Ajdovščina Tadej Beočanin, 
Darko Simončič z Ministrstva za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, 
vodja sektorja za podatkovno 
ekonomijo Službe vlade za digitalno 
preobrazbo mag. Aleš Veršič, 
direktor Kmetijsko gozdarskega 

zavoda Nova Gorica Branimir 
Radikon, ravnateljica Biotehniške 
šole Šempeter Barbara Miklavčič 
Velikonja in kmet Janez Valič. Na 
okrogli mizi so razpravljali o vlogi 
digitalizacije pri prilagajanju na 
podnebne spremembe in drugih 
vplivih na varovanje okolja ter 
zdravja ljudi. Občina Ajdovščina 
je na tem področju prepoznana 
kot nosilka dobrih praks. Kot so 
izpostavili sodelujoči v razpravi, 
Slovenijo v prihodnje čakajo veliki 
premiki in povečanje digitalizacije 
tako na sistemski ravni kot tudi na 
kmetijah. Udeleženci okrogle mize 
so se strinjali, da bo treba za dosego 
tega cilja najprej poskrbeti za dovolj 
veliko povezljivost slovenskega 
podeželja z visoko zmogljivim 
internetom in širokopasovnim 
omrežjem ter povečati digitalno 
pismenost, raven informatizacije 
in digitalizacije pa bodo morale 
pomagati dvigniti tudi različne 
podporne institucije in država. 

Udeleženci prve konference o 
novih tehnologijah v kmetijstvu, 
ki so se v Ajdovščino pripeljali iz 
vseh koncev Slovenije, so pohvalili 
pobudo Regijske razvojne agencije 

ROD za organizacijo tovrstnega 
dogodka, direktorica Brigita 
Habjan Štolfa pa se je na to 
odzvala: »V razvojni agenciji svoje 
poslanstvo udejanjamo tudi z 
organizacijo dogodkov, ki lahko 
pripomorejo k širjenju novih znanj 
in povezovanju različnih institucij 
in uporabnikov, med katere sodijo 
tudi kmetje. Uvajanje novih 
tehnologij v kmetijstvu je izredno 
široko področje, s konferenco pa 
smo naslovili predvsem delček 
področja preciznega kmetijstva, 
ki ima lahko neposreden vpliv 
na prilagajanje podnebnim 
spremembam in varovanju okolja 
in zdravja ljudi v luči zmanjševanja 
uporabe fitofarmacevtskih sredstev. 
Kot pobudniki dogodka smo bili 
izredno veseli, da je k soorganizaciji 
pristopil Kmetijski inštitut 
Slovenije, saj je osrednja slovenska 
razvojno-raziskovalna institucija, 
ki deluje na področju sodobnega 
kmetijstva.«

Tehnična pisarna 
LAS Vipavska dolina, 

RRA ROD Ajdovščina
Foto: Jan Čermelj

V Ajdovščini odmevna konferenca 
o novih tehnologijah v kmetijstvu

Regijska razvojna agencija ROD Ajdovščina je v vlogi vodilnega partnerja LAS Vipavska dolina 
skupaj s Kmetijskim inštitutom Slovenije organizirala 27. oktobra v Ajdovščini celodnevno 
konferenco o novih tehnologijah v kmetijstvu. Sodelujoči so izpostavili, da morajo biti nove 
tehnologije in tehnološki napredek v kmetijstvu odgovor na klimatske spremembe, naraščajoče 
potrebe po hrani in konkurenčnost kmetijske panoge, a hkrati dodali, da bosta morali družbo 
znanja na tem področju spodbujati tudi država in industrija.

Janez Furlan - predsednik LAS Vipavska dolina

Blaž Germšek - Kmetijski inštitut Slovenije

Sodelujoči na okrogli mizi

Mreženje kmetovalcev na terenu

Prikaz avtomatiziranega procesa nanašanja fitofarmacevtskih sredstev

V letošnjem letu se zaključuje 
trenutna evropska finančna 
perspektiva in ena izmed 
dejavnosti, ki se bodo zaključile, 
so tudi brezplačni tečaji za 

zaposlene in brezposelne, ki smo 
jih na Ljudski univerzi Ajdovščina 
v sodelovanju s podjetjem Micro 
Team iz Ljubljane in Idrijsko-
cerkljansko razvojno agencijo 

izvajali v okviru javnega razpisa 
za Pridobivanje temeljnih in 
poklicnih kompetenc od 2018 
do 2022. Izobraževalni programi 
so bili namenjeni starejšim 

od 45 let z nižjo izobrazbo in 
brezposelnim. Cilj programov je 
bil povečati vključenost odraslih v 
vseživljenjsko učenje ter izboljšati 
kompetence, ki jih potrebujejo 
zaradi potreb na trgu dela, večje 
zaposljivosti ali mobilnosti ter 
osebnega razvoja.

V sklopu projekta je v maju 
potekala tudi medregijska 
zaključna konferenca 'Kompetence 
za izzive prihodnosti' v organizaciji 
konzorcijev, ki smo jih vodile 
Ljudska univerza Ajdovščina, 
Ljudska univerza Koper in Ljudska 
univerza Postojna.

Iz vaja lc i  brezplačni h 
izobraževanj iz treh statističnih 
regij smo predstavili rezultate 
štiriletnega dela in se z nekaterimi 
predstavniki uspešnih slovenskih 
podjetij ter strokovnjaki za 
zaposlovanje in izobraževanje 

pogovarjali o kompetencah 
sedanjosti in prihodnosti.

V teh letih nam je uspelo 
bistveno povečati vključenost 
odraslih v vseživljenjsko učenje 
ter izboljšati temeljne in poklicne 
kompetence. Ponosni smo na svoje 
dosežke, ki smo jih dosegli kljub 
epidemiji in vsem prilagoditvam, 
ki so bile potrebne za pouk 
na daljavo. Samo v vzhodni 
Goriški regiji se je z nami učilo 
več kot 640 odraslih, od tega je 
bilo 88 odstotkov zaposlenih 
in 12 odstotkov brezposelnih. 
Pridobivali so znanja iz tujih 
jezikov in slovenščine, s področja 
informacijske tehnologije, zdravja 
na delovnem mestu, komunikacije, 
podjetništva na podeželju ter 
druge veščine za osebni razvoj in 
delovanje v sodobni družbi.

Sprememba je edina stalnica v življenju
Bliskovit razvoj digitalnih tehnologij, hiter tempo življenja, vedno nova potrebna znanja na delovnih mestih in na splošno hitro spreminjajoči se svet so izzivi 

današnjega časa, ki jim moramo biti kos v poklicnem pa tudi v zasebnem življenju. Da pa smo jim lahko kos ter gremo v korak s časom, moramo biti prilagodljivi 
ter pripravljeni se nenehno učiti in izpopolnjevati. 

Operacijo sofinancirata Ministrstvo za izobraževanje, znanost in šport in Evropska unija, in 
sicer iz Evropskega socialnega sklada (www.eu-skladi.si). 

Tudi na Ljudski univerzi 
Ajdovščina se zavedamo, da 
je vlaganje v digitalna znanja 
in vseživljenjsko učenje naših 
udeležencev ključno. Skladno 
s tem organiziramo številna 
brezplačna računalniška 
izobraževanja. V letu 2022 je bil 
velik poudarek namenjen učenju 
uporabe pametnih telefonov 
in aplikacij, kot so e-zdravje, 
e-davki, spletno bančništvo, 
spletno nakupovanje, družbena 
omrežja, uporaba digitalnih 
komunikacijskih orodij itd. V 

ospredju pa še vedno ostaja učenje 
osnovne in napredne uporabe 
računalnika, programa Word, 
Excel, elektronske pošte itd. 

Poleg organiziranih oblik 
učenja računalništva pa je našim 
udeležencem omogočeno tudi 
učenje v Središču za samostojno 
učenje, kjer lahko udeleženci 
brezplačno uporabljajo učna 
gradiva, slovarje, učbenike in 
knjige ob strokovni pomoči 
mentorja. Udeleženci se lahko 
učijo tujih jezikov, računalništva, 
interneta in elektronske pošte, 

pomagamo pa jim tudi pri 
nameščanju digitalnih potrdil, 
uporabi aplikaciji za dostop do 
osebnega zdravnika itd. Več kot 
10 let pa vsak četrtek med 14.00 
in 15.30 potekajo brezplačne 
Računalniške urice, kjer 
udeleženci na vsakem srečanju 

spoznavajo nove zanimive 
vsebine. 

Vabimo vas, da tudi vi 
razširite svoja digitalna znanja 
in se nam pridružite v Središču 
za samostojno učenje ali 
drugih organiziranih oblikah 
računalniškega izobraževanja. 

Za dodatne informacije nas 
lahko pokličete na 05 366 47 50, 
041 437 785 ali pišete na info@lu-
ajdovscina.si, skupaj bomo našli 
pravo rešitev za vas. 

mag. Anja Jamšek Furlan

Digitalna kompetenca – vitalna veščina
O digitalnih kompetencah je v zadnjem času veliko govora. Vse bolj postajajo del današnjega sveta in če jih nimaš, si preprosto izločen. Podatki kažejo, da kar 

23 % Evropejcev nima nobenih digitalnih znanj in spretnosti. Digitalna pismenost je predpogoj, da si vključen in lahko nemoteno deluješ v digitalni družbi. Kdo 
pa je digitalno pismen? Digitalno pismeni smo takrat, ko smo zmožni uporabljati računalnike in druge digitalne naprave za iskanje, shranjevanje, oblikovanje, 
predstavitev in izmenjavo podatkov. Prav tako nam digitalne kompetence omogočajo komunikacijo in sodelovanje na družbenih omrežjih in platformah.
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»Šolske priprave na mobilnost 
so mi pomagale pri premagovanju 
strahov in skrbi pred odhodom v 
Španijo. Dobili smo podrobne 
informacije o potovanju in bivanju 
v tujini. V času priprav smo imeli 
tudi 10-urni tečaj španščine, 
kar mi je olajšalo kasnejše 
sporazumevanje. Že v šoli smo bili 
seznanjeni tudi s časovnico, zato 
sem si lažje predstavljala, kakšno 
bo moje dvotedensko življenje 
v tujini, ki sem ga nestrpno 
pričakovala.« Nika Novak, 4. d

Elizabeta Kobal iz 3. e je 
razmišljala o trajnostnem pristopu 
na potovanjih: »Pri letalskih 
prevozih se zrak zelo onesnažuje, 
kar ogroža naš planet. A ker take 
posebne izkušnje kljub vsemu ne 
gre zamuditi, moramo naredili 
nekaj koristnega za okolje na 
drugačen način. Ker mi je mar 
za podnebne spremembe, sem 
na potovanju skrbela, da bi bila 
čim bolj trajnostna. Smeti sem 

ustrezno ločevala, s seboj pa sem 
vzela vrečke za ponovno uporabo 
in jih uporabljala pri vsakodnevnih 
nakupih. Poskrbela sem tudi, da se 
hrane ni zavrglo, temveč se jo je 
raje podarilo brezdomcem.« 

Lea Krapež iz 4. e in Maja Renčelj 
iz 3. č sta primerjali vzgojne 
pristope v vrtcih: »Slovenski vrtci 
imajo veliko kotičkov in igrač. V 
španskem vrtcu je bila igralnica 
prazna, tam so imeli otroci tudi 
garderobo. Ko je bil čas za prosto 
igro, je vzgojiteljica dala na sredino 

igralnice eno vrsto igrač, npr. 
kocke, plastične dojenčke, knjige, 
in igrali so se le s tistim, kar so 
imeli takrat na voljo. To se mi je 
zdelo zanimivo, saj so verjetno 
otroci tako bolj osredotočeni 
na igro.« »Vsi otroci se zberejo 
v večjem prostoru, kjer imajo 
prižgano televizijo. Potem gredo 
skupaj v igralnice, kjer pojedo 
malico. Nato pričnejo z vodeno 
dejavnostjo. Zanimivo je tudi, 
da otroci nimajo popoldanskega 
počitka. Nekateri zaspijo kar 

na tleh, med gledanjem risank. 
Očitna razlika je tudi v delovnem 
času vrtcev. Otroci so lahko v 
vrtcu od 7. do 19. ure, skupaj je to 
12 ur, kar se zdi vsekakor preveč.«

Nastja Štrancar iz 3. č tovrstno 
obliko opravljanja prakse 
priporoča prav vsakemu dijaku. 
»Na mobilnosti nisem le opravila 
prakse in spoznavala Portugalske, 
temveč sem pridobila veliko mero 
samostojnosti in iznajdljivosti. 
Nisem se učila le dela s predšolskimi 
otroki, temveč tudi sodelovanja in 
osnov novega jezika. Vsekakor je 
mobilnost veliko več kot samo na 
papirju opisane dejavnosti.« Tem 
opažanjem se pridružuje tudi 
Nika Makuc iz 3. e, ki je vedela, 
da Evropska unija nudi mladim 
spodbude na različnih področjih, a 
je šele zdaj videla, da ta projekt res 
ponuja ogromno. »To mobilnost 
sem izkusila prek Erasmus+ 
programa, na katerega se naša šola 
že več let uspešno prijavlja. Za to 

izkušnjo sem neizmerno hvaležna, 
ker je potovanje po svetu moja 
velika želja. Izkušnje ne bom nikoli 
pozabila, saj predstavlja začetek 
mojih potovanj v življenju.« 

Tijana Majstorović iz 4. d 
sporoča prihodnjim erazmovcem, 
naj se mobilnosti vsekakor 
udeležijo. »Pisanje življenjepisa 
in motivacijskega pisma ni niti 
malo tako zahtevno, kot je celotna 
mobilnost lahko izjemna izkušnja. 
Ob tem skleneš nove prijateljske 
vezi, spoznaš kulturo in način 
življenja ljudi v drugi državi, se 
izobražuješ in pridobiš veliko 
znanja, ki ti bo v prihodnosti prišlo 
zelo prav. Velik plus pa je tudi, da je 
celotna izkušnja brezplačna. Zakaj 
bi takšno priložnost zamudil?«  

Vtise je zbrala Karmen Lemut, 
šolska koordinatorka 

Erasmus+ mobilnosti.

Temeljni cilj aktivnega 
državljanstva, kot ga opredeljuje 
učni načrt, je spodbujanje 
aktivnega, informiranega in 
odgovornega demokratičnega 
državljanst va . Prednost 
omenjenega modula, ki ga letos 
izvajamo v oddelkih 3. a in 3. b 
v obsegu 35 ur, je, da narekuje 
drugačne organizacijske in 
izvedbene oblike pouka. V 
središče je postavljena aktivnost 
dijaka, ki znanje s štirih tematskih 
sklopov (državljan posameznik, 
sodelovanje v skupnosti, državljan 
Republike Slovenije in državljan 
Evropske unije in sveta) pridobiva 
prek izkušenjskega učenja, 

avtentičnih nalog in v sodelovanju 
z lokalnimi, državnimi in tujimi 
institucijami. 

Do sedaj smo z dijaki omenjenih 
oddelkov izvedli že več aktivnosti, 
nazadnje smo se odpravili 
na celodnevno strokovno 
ekskurzijo v Ljubljano, pri čemer 
so dijaki izkazali veliko mero 
zainteresiranosti in vedoželjnosti. 
Najpomembnejše je, da dijaki prek 
izraženih refleksij in poročil po 
opravljenih dejavnostih pripisujejo 
veliko moč prav pridobivanju 
znanja prek izkušenjskega, 
situacijskega učenja. Tako dijaki 
kot organizatorji se veselimo 
naslednjih aktivnosti, ki jih bomo 

v okviru aktivnega državljanstva 
izvedli v Bruslju, in sicer med 3. 
in 6. decembrom 2022. 

Maja Marc, prof.
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Aktivno državljanstvo 
V letošnjem šolskem letu smo na naši šoli začeli z izvajanjem obveznega vsebinskega 

sklopa aktivno državljanstvo na srednješolskem programu gimnazije. Aktivno državljanstvo 
ni samostojni predmet, temveč del obveznih učnih vsebin, kar pa ne pomeni, da dijaki ne 
pridobivajo novega znanja. Modul je zasnovan tako, da poudarja procesni vidik oziroma 
načrtno razvija kritično mišljenje dijakov, osredotočeno na problemska vprašanja. Pri pouku 
aktivnega državljanstva so dijaki aktivni sooblikovalci učnega procesa in pri tem razvijajo 
svoje interese, vrednotijo svoja prepričanja ter skušajo razumeti večplastnost in prepletenost 
različnih družbenopolitičnih ravni, na katerih delujemo kot posamezniki.

Ta strokovna ekskurzija je bila 
zame precej zanimiva in poučna. 
Izvedel sem namreč veliko 
novega o vseh treh ustanovah, 
ki smo jih obiskali. Menim, da 
je praktično učenje najboljši 
način spoznavanja določene 
snovi. Zadovoljen sem, da šola 

organizira tovrstne ekskurzije, saj 
znanje pridobivamo na povsem 
drugačni ravni kot  v šoli. Prav 

to je zelo pomembno za naš 
razvoj in dojemanje različnih 
sicer teoretičnih tematik. Šola 
s tem oblikuje dijake, ki so 
vešči neposrednega in terenska 
učenja, kar šolo in dijake bogati. 
Dejavnosti, zasnovane na tak 
način, doprinesejo veliko več kot 
tradicionalno učenje za klopjo. 
Obenem ekskurzije pripomorejo 
k povezovanju razreda. Ko smo 
skupaj ves dan, se vzpostavijo 
interakcije v obliki pogovorov tudi 
z nekaterimi sošolci, s katerimi 
se sicer morda ne bi družil. Prav 
zato bi si v prihodnje želel še več 
praktičnega, izkušenjskega dela 
in učenja. Teoretično znanje je 
namreč kratkotrajno in obenem 
dostopno v vsakem trenutku 
na spletu ali v fizični literaturi, 
izkustveno učenje pa prinaša 
dolgotrajno razumevanje, tudi v 
obliki spominov in neponovljive 
življenjske izkušnje. 

Anej Remec, 3. a

Teorija, podkrepljena s 
praktičnim izkustvom 

V četrtek, 27. 10. 2022, smo se v okviru modula Aktivno 
državljanstvo odpravili na strokovno ekskurzijo v Ljubljano, 
kjer smo si najprej ogledali parlament in del redne seje, 
zatem prostore in delovanje javne radiotelevizije Slovenija, 
za konec pa smo se odpravili še v Slovenski šolski muzej, kjer 
smo najprej obiskali razstavo razvoja šolstva  na Slovenskem 
skozi zgodovino, za konec pa smo se udeležili šolske ure, ki je 
potekala precej drugače, kot smo vajeni dijaki danes.

Erasmus+ mobilnosti bogatijo življenje in širijo obzorje 
V začetku novembra 2022 smo zaključili letošnji projekt Erasmus+ mobilnosti v praktičnem izobraževanju in usposabljanju. Program je ključni element za 

sooblikovanje evropskega izobraževalnega prostora, saj prek vseživljenjskega učenja podpira izobraževalni, poklicni in osebni razvoj ljudi na področju izobraževanja 
in praktičnega usposabljanja. Tudi 25 dijakinj programa SSI-Predšolska vzgoja Srednje šole Veno Pilon Ajdovščina je izkusilo dvotedensko opravljanje prakse v 
portugalskih in španskih vrtcih. Spoznavale so drugačno kulturo, utrdile poklicno kompetentnost in krepile veščine sodelovanja. Zagotovo je bila to zanje nepozabna 
življenjska izkušnja. V nadaljevanju so zbrana opažanja nekaterih dijakinj.
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Naslednjega dne smo se zbrali 
v Deželi labirintov. Nadeli smo 
si rokavice. Kramp, lopata, 
grablje, kladiva so postali naše 
priljubljeno orodje. Mentorja 
Boris Čok in Boris Spleit (naša 
'kamnita brata') sta predstavila 
potek delovne akcije. Predhodno 

je bil narejen zeleni odrez, ki je 
zahteval večdnevno delo, saj je 
bil suhi zid popolnoma zaraščen 
z robido in drugim grmičevjem 
ter drevesi. Z izvajalcem zelenega 
odreza smo sledili napotkom 
mentorjev, ki so si lokacijo 
predhodno ogledali. Približno 

meter od obstoječega suhega zidu 
smo pustili velika drevesa, dva 
metra stran je bilo odstranjeno 
vse grmičevje. Želeli smo, da 
poseg v prostor ne bi bil preveč 
invaziven, saj je ohranjanje in 
varovanje narave za nas ključnega 
pomena.

Zid je bilo potrebno najprej 
razstaviti, ločiti različne velikosti 
kamnov in sledila je gradnja. Zid 
smo obnovili na pastirski način, 
saj je v ta namen tudi prvotno 
služil. Večji kamni na tla, poiskati 
pravo lice, umestiti daljši del 
kamna proti notranjosti, mali 
kamni na sredino, višina, širina 
zidu, kamen naj lepo sede, vsak 
kamen ima svoje mesto … z vsem 
smo se seznanjali sproti preko 
gradnje. S skupnimi močmi je 
pred naši očmi nastajal zid, pri 
katerem je sodelovalo 38 akterjev, 
med drugim veliko otrok. 
Vnema ni popuščala, harmonija 
medgeneracijskega sodelovanja 

tudi ne. V soboto je bila 
obnovljena polovica zidu, akcija 
pa se je nadaljevala tudi v nedeljo. 
V ponedeljek dopoldan je bil suhi 
zid v izmeri 57 metrov v Deželi 
labirintov v celoti obnovljen.

Suhi zid krasi Deželo labirintov 
in vabi k ogledu. Kmalu bo ob 
njem tudi informacijska tabla, 
ki bo obiskovalcem nudila še 
edukativni pečat o suhi gradnji 
kot živi nesnovni kulturni 

dediščini.
Zahvaljujemo se obema 

Borisoma - našima mentorjema, 
vsem suhograditeljem različnih 
starostnih skupin za vnemo, 
potrpežljivost in sodelovanje. 
Sončnemu vremenu, ki nas 
je dodatno motiviralo. Naj 
obnovljen suhi zid prevzame tudi 
noto medsebojnega sodelovanja, 
na katerega smo na žalost malo 
pozabili.  Društvo Praprot

Kamen na kamen … obnovljen  suhi zid v Deželi labirintov
Kamnita akcija ob sončnem oktobrskem vikendu je obrodila več kot pričakovane sadove. Začeli smo v petek, 7. 10. 2022, z večerom v klubu Štala v Lokavcu, 

ki smo ga poimenovali Med kamni, suhim zidom in zvoki. Ogledali smo si kratek film Dan v Deželi labirintov, prisluhnili Galu Furlanu, Boris Čok, predan varuh 
kulturne dediščine in mojster suho zidne gradnje, pa nam je z vnemo in motivacijo predaval o tej čudoviti človeški ustvarjalnosti.

Z znanjem in veščinami prve 
pomoči lahko v primerih nujnih 
stanj ob hitrem odzivu rešujemo 
življenja. Vsak od nas. Zato vas 
vabimo, da nas obiščete na tečaju 
nudenja temeljnih postopkov 
oživljanja z uporabo defibrilatorja 
v petek, 25. 11., od 18.30 do 20. ure 
v domu krajanov KS Žapuže. Vse 

tečaje vodijo poklicni reševalci 
ali licencirani predavatelji prve 
pomoči pri RKS. V petek, 9. 12., 
vas ob 18. uri vabimo v prostore 
KS Kamnje, kjer boste temeljne 
postopke oživljanja z uporabo 
defibrilatorja osvojili z znanim 
reševalcem Primožem Velikonjo. 
Lepo vabljeni!    RK Ajdovščina

Do znanja oživljanja

Zimska služba zajema:
• postavitev, vzdrževanje in pospravljanje 

snežnih kolov;
• posipanje cest in pločnikov s soljo in 

peskom;
• strojno pluženje cest in pločnikov;
• ročno čiščenje pločnikov, stopnišč, 

prehodov, mostov in cestnih požiralnikov;

Izvajamo jo od 15. novembra do 15. 
marca oziroma v obdobju trajanja zimskih 
razmer. Na območju občine Ajdovščina in 
občine Vipava skrbimo za 396 km cest. 

S posipanjem cestišča pričnemo ob 
nevarnosti nastanka poledice ali ob pričetku 
sneženja, ko se začne sneg oprijemati 
cestišča. Pluženje se po Pravilniku o 
rednem vzdrževanju javnih cest prične, ko 
je na cestišču več kot 10 cm snega, običajno 
pa s pluženjem začnemo že prej.

Vzdrževanje prevoznosti posameznih 
cest v zimskih razmerah je opredeljeno 
s prednostnimi razredi in prioritetami 
izvajanja, v katere so ceste razvrščene glede 
na kategorijo, gostoto in strukturo prometa, 
geografsko–klimatske razmere ter krajevne 
potrebe:

1. pomembnejše lokalne ceste, zbirne 
mestne in krajevne ceste - kjer poteka javni 
prevoz, šolske poti

2. ostale lokalne ceste, mestne in krajevne 
ceste

3. javne poti po krajevnih skupnostih, 
površine za pešce, parkirišča, kolesarske 
steze

Za potrebe izvajanja zimske službe v 
nižjih predelih vipavske doline imamo na 
razpolago več ekip, ki se razporejajo na pet 
traktorjev, dve poltovorni in eno kamionsko 
vozilo. Na območju višjih predelov - Gore 
pa izvajamo zimsko službo s pomočjo naših 
podizvajalcev, ki z delom pričnejo ob prvi 
zmrzali oz. prvem snegu in končajo pozno 
spomladi, ko se temperature ustalijo nad 
lediščem. Predvsem na teh področjih je 
zimska služba svojevrsten izziv, saj so 
obdobja sneženja po navadi daljša in delo 
velikokrat oteži še burja. Z burjo nastajajo 
snežni zameti katerih pluženje in posipanje 
je še posebej zahtevno. 

Posipni material je sestavljen iz soli 
in drobljenca v razmerju med 1:2 do 1:3. 
V centralnem skladišču, ki se nahaja v 
Operativnem centru, imamo pred začetkom 
izvajanja zimske službe na razpolago 
50 m3 drobljenca in 80 ton soli. Zalogo 
obeh materialov sproti dopolnjujemo. Iz 
Operativnega centra razvažamo material 
v tako imenovane solnice. To so namenska 
skladišča za posipni material, ki so 
postavljene na območju Gore in služijo 
kot dodatna lokalna skladišča posipnega 
materiala za potrebe izvajanja zimske službe 
s strani naših podizvajalcev. Imamo jih na 
Colu, Predmeji, dve v Vodicah, na Kovku, v 
Višnjah, v Žagoliču ter v Podkraju. Število, 
postavitev in kapaciteto solnic prilagajamo 
potrebam. Zaloge materiala in potrebo po 
dopolnjevanju nam ažurno sporočajo naši 
vestni podizvajalci.

V Operativnem centru KSD d.o.o. 
Ajdovščina, Tovarniška cesta 5c, se sol 
za posipanje javnih površin, ki niso 
v upravljanju KSD d.o.o. Ajdovščina, 
izdaja samo na podlagi naročilnice in 
po predhodnem dogovoru. Izdajamo jo 
le pravnim osebam ter predstavnikom 
krajevnih skupnosti. Občanom je na voljo 
na za to določenih mestih v posamezni 
krajevni skupnosti in  običajno so posode 
s soljo za posipanje postavljene v bližini 
ekoloških otokov. 

Da bomo zimsko službo lažje, hitreje in 
bolj kakovostno opravljali, prosimo vse 

občane, da poskrbite za prehodnost javnih 
cest in poti. V zakonu o cestah je navedeno, 
da je postavljanje ograj ali nameščanje 
predmetov na ali v cestno telo prepovedano. 
Kljub temu nam pri opravljanju zimske 
službe večkrat povzročajo težave 
neprimerno parkirana vozila, vegetacija, 
skladovnice drv in električni pastirji, ki so 
postavljeni na območju varovalnega pasu 
ceste. 

Za vse informacije o izvajanju zimske 
službe smo dosegljivi na tel. št. 031 648 215. 
Pokličite nas tudi ob izrednih dogodkih 
kot so zameti, plazovi in podrta drevesa!

Pričetek zimske službe
Zimsko vzdrževanje cest ali zimska služba obsega sklop dejavnosti, ki so nujno potrebne za zagotavljanje prevoznosti 

cest ter varnosti prometa v zimskih razmerah. Zimske razmere nastopijo, ko je zaradi snega in poledice ovirano ali 
ogroženo normalno odvijanje prometa.

Zvišan krvni tlak
Datum: 21.11.2022
Ura: 18:00 
Kraj: Center za krepitev zdravja, Bevkova ulica 13, Ajdovščina 

(Ribnik)
Zvišan krvni tlak je eden od pomembnih dejavnikov tveganja za 

nastanek bolezni srca in žilja, ki so danes (predvsem v zahodnem, 
razvitem svetu) zelo razširjene in so eden izmed glavnih vzrokov umiranja prebivalstva.

Na delavnici bomo govorili o:
- pomenu normalnih in mejnih vrednostih krvnega tlaka za zdravje,
- dejavnikih tveganja za nastanek krvnega tlaka,
- posledicah visokega krvnega tlaka na naše zdravje,
- načinih preprečevanja oziroma zniževanja vrednosti zvišanega krvnega tlaka v povezavi z zdravim 

načinom življenja
Delavnica je namenjena:
- tistim, ki še nimate zvišanega krvnega tlaka in bi se radi informirali zgolj preventivno,
- tistim, ki imate mejne vrednosti krvnega tlaka in bi le-te želeli ohraniti ali znižati,
- tistim z visokim krvnim tlakom
Kdo se lahko udeleži delavnice: vsi (brez napotitve)
Časovni obseg: 1 srečanje (90 minut)
Prijave in informacije: (05) 93 43 171, 051 415 731 ali ckz-vodja@zd-ajdovscina.si

Tehnike sproščanja
Datum: 12. 12. 2022 ob 10:00
in 13. 12. 2022 ob 18.00
Kraj: CKZ, Bevkova ulica 13, Ajdovščina (Ribnik)
Tehnike sproščanja nam pomagajo, da bolj učinkovito obvladujemo vsakodnevne stresorje in ohranjajo 

naše telo v ravnovesju. Na delavnici boste spoznali tri zelo uporabne in praktične tehnike za sproščanje 
telesa in duha: globoko dihanje, postopno mišično sproščanje in vizualizacijo. Na koncu prejmete tudi 
priročnik z natančnimi navodili, da jih boste lahko sami uporabljali tudi doma.

Kdo se lahko udeleži delavnice: vsi (brez napotitve)
Časovni obseg: 1 srečanje (90 minut)
Prijave in informacije: 051 671 071 ali ckz-psiholog@zd-ajdovscina.si

Varna in enostavna e-komunikacija z osebnim 
zdravnikom v Zdravstvenem domu Ajdovščina

doZdravnika
Spletna rešitev doZdravnika je preizkušen način varne in 

enostavne komunikacije pacienta z osebnim zdravnikom. 
Omogoča vam, da na varen način kadarkoli v dnevu, tudi izven 
uradnih ur ambulante, sami naročite podaljšanje recepta, 
napotnice, bolniškega staleža ali osebnemu zdravniku pošljejo 
sporočilo (tudi s priponko). 

Če pri aktivaciji spletne rešitve doZdravnika potrebujete pomoč, 
pošljite elektronsko sporočilo na e-naslov podpora@dozdravnika.si 
ali pokličite na telefonsko številko 04/ 600 76 00.

Opozorilo: Tudi v primeru, ko je vaš osebni zdravnik odsoten, 
sporočila ali naročila v spletni rešitvi doZdravnika pošljite njemu, 
obravnaval pa jih bo nadomestni zdravnik.

Delavnice Centra za krepitev zdravja 
v novembru in decembru
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… bivanje (oskrbovana in javna najemna stanovanja)

… pametna občina (mAjdovščina – aplikacija za e-komunikacijo)

… delo in gospodarstvo (nov inkubator, krepitev storitvenih dejavnosti) 

… promet (odprava prometnih zamaškov, (pri)mestni potniški promet)

… zdravstvo in reševanje (nov zdravstveni center z urgenco, nov gasilski center)

… urbano mesto Ajdovščina (prenova bivše stavbe Nanos, garažna hiša, urejanje mesta)

… vitalno podeželje (športna infrastruktura, otroška igrišča, kanalizacije in vodovodi)

… turizem (mestni hotel, Expo Vipavske doline)

… kmetijstvo (namakalni sistem, pomoč kmetom, ukrepi proti zaraščanju)

… kultura, šport, razvedrilo in društva (prireditve, infrastruktura za šport in kulturo)

… vzgoja in izobraževanje (dozidava OŠ Šturje, nove enote vrtca v mestu in na podeželju)

… mladim prijazna občina (nizkocenovne hiše za mlade, najemna stanovanja za mlade)

… starejšim prijazna občina (oskrbovana stanovanja, bivalne enote, dnevni centri)

Zaveze za mandat 2022–2026

Naročnik: Socialni demokrati.

VOLILNA ENOTA 1:

1. Jordan Polanc
Cebejeva ulica, 

Ajdovščina

2. Maja Vidmar - Mika
Lavričeva ulica, 

Ajdovščina

3. Anže Žibrik
Goriška cesta, 

Ajdovščina

4. Nuša Fegic
Tovarniška cesta,

 Ajdovščina

5. Igor Benko
Cesta IV. prekomorske, 

Ajdovščina

 ̵ prenova mostu čez Hubelj ter postavitev brvi ob 
Ricatovi vili

 ̵ andrenalinski park Pale z Zip line izvir Hublja – Škol   
 ̵ izgradnja kanalizacije in vodovoda v zaselkih 

Grivče in Gradišče

 ̵ začetek prenove letnega kopališča v Ajdovščini
 ̵ ureditev makadamskega parkirišča v centru 

Ajdovščine – pri policiji
 ̵ mestne postaje za izposojo koles

 ̵ ureditev varnejšega uvoza na križišču Žaga na Colu
 ̵ obnova korit v Grahovniku, v Orešju in v Višnjah
 ̵ izgradnja kanalizacije v Žagoliču in Gozdu
 ̵ dokončna ureditev in asfaltacija ceste Col – Vodice
 ̵ nadaljevanje z asfaltacijo cest v Gozdu, Malem 

polju in v Višnjah
 ̵ dokončanje vodovoda Col – Podkraj (do zadnje 

hiše v Hrušici)

 ̵ ureditev prostora za druženje oz. prireditve v Podkraju
 ̵ izgradnja vrtca v Lokavcu  in ureditev parkirišč pri 

pokopališču Lokavec
 ̵ dokončanje skakalnega centra na Gori
 ̵ naravovarstveni in plezalni park v športnem centru 

Tiha dolina

 ̵ izgradnja parkirišč za padalce v Logu
 ̵ ureditev avtobusne postaje Log – smer Vipava
 ̵ ureditev igrišča ob novi šoli Budanje
 ̵ nadaljevanje z deli na pokopališču Budanje
 ̵ postavitev otroških igral na Ribniku  

 ̵ izgradnja oskrbovanih stanovanj na Ribniku
 ̵ izgradnja Doma krajanov  in avtobusne postaje v 

Dolgi poljani
 ̵ umiritev (predvsem tovornega) prometa na Idrijski 

cesti, dograditev manjkajočih pločnikov 

VOLILNA ENOTA 2:

4. Valentin Kalin 
- Vale

Dolga Poljana

5. Mateja Verč
Ulica Ivana Kosovela, 

Ajdovščina

6. Damjan Pregelj
Polževa ulica, 
Ajdovščina

1. Marija Ferjančič
Budanje

2. Luka Vončina
Idrijska cesta, 

Ajdovščina

3. Marija Trošt
Budanje - Šumljak

VOLILNA ENOTA 3:

3. Igor Polanc
Predmeja

4. Kim Mikuš
Gozd

5. Gregor Velikonja
Lokavec

1. Matjaž Bajec
Col

2. Martina Bajc
Višnje - Podkraj

 ̵ izgradnja športnega igrišča in večnamenskega 
prostora v Malih Žabljah, Gaberjah in na Vrtovčah 

 ̵ izgradnja športnega igrišča in večnamenskega prostora v 
Plačah

 ̵ izgradnja vrtca in podružnične šole na Cesti
 ̵ izgradnja kanalizacije v Plačah, na Cesti, v Stomažu, na 

Planini, v Skriljah, na Vrtovčah in v Šmarjah
 ̵ ureditev kolesarskih  poti in pločnikov v Skriljah,  na 

Cesti, v Plačah, na Ustjah, na Planini, v Stomažu, v 

Tevčah, Gaberjah in Šmarjah
 ̵ obnova ceste od Velikih Žabelj do Šmarij in dokončanje 

obnove ceste proti Planini, namestitev odsevnikov za 
divjad

 ̵ igrala pri Kobolih – Planina
 ̵ obnova mrliške vežice in postavitev žarnega zidu na 

pokopališču v Vipavskem križu in v Skriljah
 ̵ izgradnja pločnika Kukovže – Plače

VOLILNA ENOTA 4:

1. Igor Česnik
Plače

2. Ksenija Trobec
Vrtovče

3. Sebastjan Štor
Cesta

4. Suzana Peljhan
Planina

5. Igor Kobal
Planina

 ̵ dokončanje športnega parka v Selu in ureditev 
nadstreška pri hišicah

 ̵ izgradnja novega vrtca v Črničah
 ̵ ureditev dokumentacije ter začetek gradnje 

kanalizacije in obnova vodovoda v Črničah in Ravnah
 ̵ ureditev in širitev cestne povezave Črniče-Ravne
 ̵ dokončanje obrtno poslovne cone v Gojačah in Črničah 

 ̵ začetek ureditev prometne infrastrukture na cesti 
Vrtovin – Črniče

 ̵ ureditev hitrosti prometa v zaselku Kukanje
 ̵ ureditev trga v Batujah z režimom vožnje
 ̵ ureditev vodnega zajetja in korit s povezovalno potjo 

v Batujah

VOLILNA ENOTA 5:

3. Katja Mužina
Selo

4. Martin Šinigoj
Gojače

5. Gaja Brataševec
Potoče

1. Suzana Vidmar Kovšca
Črniče

2. Marko Bone
Batuje

NESTRANKARSKA LISTA – EDINA V OBČINI

Ljubomir, Suzana, Bojan, Karmen, Bogdan, Mitja, Barbara, Zvonko, Mojca, Sebastjan, Nina, Rajko, Nives, Bogdan, 
Urška, Darko, Andreja, Marjan, Ana, Harij, Katja, Kazimir, Jasmina, Dejan, Suzana in Boris 
– vaše kandidatke in kandidati za občinske svetnice in svetnike.
Socialni demokrati podpiramo program kandidata za župana Tadeja Beočanina – za župana obkrožite 3! 
Da mu bomo program pomagali uresničiti, potrebujemo večino v občinskem svetu – za socialne demokrate obkrožite 7!

Kandidatke in kandidati socialnih demokratov za Občinski svet Občine Ajdovščina

Zakaj voliti nas, kandidatke in kandidate stranke Levica?

●  ker znamo zahtevati in tudi dosežemo,

●  ker branimo socialne vrednote in socialno državo,

●  ker želimo vsem vam človeka dostojno življenje,

●  ker dosledno zastopamo interese vseh generacij, 

●  ker verjamemo, da prihodnost pripada vsem, ne samo izbrancem.

Zavzemali se bomo za:

►  večja infrastrukturna vlaganja v razvoj podeželja,

►  zero waste – družbo brez odpadkov,

►  izgradnjo neprofitnih stanovanj,

►  sistemsko reševanje vprašanj socialne narave,

►  pospešen razvoj turizma v mestu in na podeželju,

►  povečanje participativnega proračuna,

►  transparentno in učinkovito delo občinske uprave, 

     javnih zavodov in podjetij v občinski lasti.

Zaokrožite  1 –  LEVICA in zaupajte vaš preferenčni glas izbranemu kandidatu tako,

da v zadnje okence vpišete številko vašega izbranega kandidata z naše liste.

Spoštovane volivke in volivci,

če greste na volitve, lahko vplivate na to, 

da bodo za vas odločali tisti, ki jim zaupate. 

Vabimo vas, da nam naklonite vaš glas 

in obkrožite

1 LEVICA

Naročnik oglasa: LEVICA, Prešernova cesta 3, Ljubljana
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Volilna enota 1
1. OTON LAHAJNAR, ULICA VENA PILONA 78, 5270 AJDOVŠČINA
2. STANISLAVA COLJA, GRIVČE 13, 5270 AJDOVŠČINA 
3. MILOŠ POPOVIĆ, CEBEJEVA ULICA 42, 5270 AJDOVŠČINA 
4. HELENA MARINKOVIĆ, OB HUBLJU 6, 5270 AJDOVŠČINA 
5.VELIBOR RADOVIĆ, LAVRIČEV TRG 7, 5270 AJDOVŠČINA

2 ZVEZA ZA PRIMORSKO

VPIŠI 
PREFERENČNO

ŠTEVILKO 
KANDIDATA

Če bo ZZP na volitvah dobila vašo podporo in izvolila svoje svetnike, potem so naše obljube jasne in nedvoumne:

• Zagovarjali bomo usklajene investicije v krajevne skupnosti po celotni občini ter tako zagotavljali enakomeren razvoj vseh njenih predelov.
• Vztrajali bomo na taki kadrovski zasedbi občinske uprave, ki bo zagotavljala še bolj uspešno delo in črpanje sredstev iz evropskih ter državnih virov.
• Povečali bomo sredstva za regresiranje obrestnih mer podjetnikom in udejanjil „ Garancijski sklad“ regije s sedežem v Ajdovščini.
• Smo in bomo pobudniki za nadaljnjo rast Primorske hranilnice v močno Primorsko banko, podporni steber regije in občine Ajdovščina.
• Posebno skrb bomo posvečali varstvu okolja, nadaljevanju gradnje čistilnih naprav po KS ter podprli projekte varovanja in urejanja vodnih virov.
• Podprli bomo vse projekte na področju razvoja turizma, da postane Občina Ajdovščina prepoznavna turistična destinacija. Nadaljevali bomo projekt revitalizacije 

Vipavskega Križa.

Če smo Vas z našim dosedanjim delom in volilnim programom prepričali, na volitvah obkrožite  Zveza za Primorsko -ZZP in nam naklonite svoj glas.
Iskrena hvala za vaš glas!

Volilna enota 02
1. MARJAN CURK, DOLGA POLJANA 2 A, 5271 VIPAVA
2. ŠPELA LOKAR, BEVKOVA ULICA 6, 5270 AJDOVŠČINA 
3. MITJA CURK, BUDANJE 6 B, 5271 VIPAVA 
4. MAGDALENA FABČIČ, IDRIJSKA CESTA 30 A, 5270 AJDOVŠČINA
5. TEO VELIKONJA, KIDRIČEVA 35, 5270 AJDOVŠČINA
6. ANJA BLAŽKO, ULICA MILANA KLEMENČIČA 4, 5270 AJDOVŠČINA

Volilna enota 03
1 ANGEL VIDMAR, LOKAVEC 135 D, 5270 AJDOVŠČINA
2. MAJA MIKUŽ, GOZD 4 A, 5273 COL
3. BOŽIDAR ŠKVARČ, KOVK 4, 5273 COL 
4. META SLEJKO, PODKRAJ 48 B, 5273 COL
5. REBEKA BAJC, MALO POLJE 8, 5273 COL

KANDIDATI ZVEZE ZA PRIMORSKO - ZZP ZA OBČINSKI SVET OBČINE AJDOVŠČINA

Volilna enota 04
1. UROŠ ŠTOR, CESTA 61, 5270 AJDOVŠČINA
2. MARTINA ANDLOVEC, VRTOVČE 15, 5295 BRANIK
3. ROBERT MARC, MALE ŽABLJE 12 A, 5270 AJDOVŠČINA
4. IRIS SAMEC, TEVČE 8 A, 5270 AJDOVŠČINA
5. ALEŠ SAMEC, ŠMARJE 18 A, 5295 BRANIK

Volilna enota 5
1. MAJA RUPNIK CIGOJ, ČRNIČE 109. 5262 ČRNIČE
2. VILKO BRUS, VRTOVIN 76, 5262 ČRNIČE
3. SUZANA BATAGELJ, KAMNJE 56, 5263 DOBRAVLJE
4. MITJA PIŠOT, SELO 37 A, 5262 ČRNIČE
5. MARK KODRIČ, BRJE 97, 5263 DOBRAVLJE

Na Gočah smo v dvorani 
podružnične šole (15. oktobra) 
gostili večerni koncert Etno 
bande Poseben gušt. Skupina, ki 
prihaja iz Novega mesta in bližnje 
okolice, izvaja izključno pesmi 
Iztoka Mlakarja. Na čelu bande 
je z originalnim in avtentičnim 
glasom vrhunski imitator, 
vokalist in interpret Iztokove 
poezije Aleš Plut, ki ga je ta večer 
spremljal kitarist Tomaž Šuln, na 
harmoniki pa Marko Šušteršič. 

Glasba je bila interpretirana 
govorno, z mimiko in s petjem, 
lahko bi rekli v obliki šansonov. 
Pesmi so govorile o naših 
življenjih (ki se vrtijo okoli vina, 
ljubezni, druženja, dela, politike 
…) v katerih je potrebna predvsem 
zdrava pamet. Poslušalci cenimo 
te zgodbe življenja, ki jih Iztok 
Mlakar strne v naukov polno 

zgodbo, kateri poseben čar daje 
izbira besed, pa tudi narečje, 
v katerem je pesem zapeta. 
Dolenjcem je s kvalitetno glasbeno 
spremljavo, z odlično imitacijo in 
interpretacijo ter z obilo srčnosti 
uspelo pričarati sproščen večer, 
poln smeha in iskrene resnice, ki 
je danes redkost.

Anja Godnič

KS Goče

Koncert Etno bande
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Larisa Bukovec dr. vet. med. Larisa Bukovec dr. vet. med. 

Zbrali smo se v kraški 
vasici Avber, kjer nas je čakal 
lokalni vodnik Edi. Po uvodni 
predstavitvi vasi smo se odpravili 
na pohod po poti 'kavadurjev'. 
Naziv prihaja iz italijanskega 
jezika in pomeni težaški 
delavec v jami (kamnolomu). 
Izvedeli smo veliko skrivnosti 
o nastajanju kamnitih izdelkov 
(predvsem polizdelkov) v 
kraških kamnolomih, o njihovi 
številčnosti v zgodovini ter o 
delu kavadurjev. Spoznali smo 
tudi nekaj značilnosti kamenja, 
tudi to, da bi se nekatere dalo 
uporabiti za sestavo glasbila. 
Ogledali smo si enega od 
opuščenih kamnolomov in se po 
dobrih dveh urah zmerne hoje 
ustavili še v cerkvi sv. Nikolaja, 
ki jo je poslikal Tone Kralj v času 
župnikovanja Virgila Ščeka (med 
obema svetovnima vojnama).

Naslednja postaja je bil kmečki 
turizem 'Francinovi', kjer nam 
je gospodinja Bojana skuhala 
odlično joto s klobaso, na vrh 
pa nam je Ančka (njihova 
natakarica) prinesla še štruklje. 

Dobro, da je bilo do avtomobilov 
še nekaj sto metrov hoje in se je 
hrana malo potresla, sicer bi 

težko nadaljevali pot v Štorje, 
kjer nas je pred svojo galerijo 
kamna pričakal kamnosek 
Gabrijel (Gaber). Razložil nam 
je načine nastanka kamnin, 
njihove značilnosti ter nam 
razkazal njegovo zbirko kamnin 
iz skoraj vseh (tudi že opuščenih) 
kamnolomov na Krasu. V svoji 
zbirki ima tudi kamnine iz sveta. 
Pokazal nam je tudi vzorce vseh 
kamnov, s katerimi je obložena 
stavba slovenskega parlamenta.

Nekatere so zanimali avtorji 
kamnitih izdelkov, ki so tudi 
razstavljeni in Gaber je skromno 
dejal, da je pač on vse to izdelal iz 
čistega veselja.

Kamen nas je tako navdihnil, 

da nikakor nismo mogli narazen 
in smo si kot zadnjo postojanko 
omislili križišče nad vasjo Štorje, 
kjer so postavljene kamnite mize. 
Ker imamo na naših pohodih 
vedno nekaj takih, ki jih je strah, 
da bodo lačni, smo tam naredili 
inventuro nahrbtnikov in spet 
jedli, kot bi cel dan nosili kamne 
in ne samo gledali.

Kljub temu, da ruj še ne žari, 
kot bi moral, je bilo lepot za en 
dan dovolj in prijetno utrujeni 
smo se odpravili domov v 
pričakovanju,kaj nam pripravlja 
3. skupina.

Prispevek 2. skupine 
Društva Abstinent

Društvo Abstinent Vipavske doline

Po poteh kraškega kamna
Na vabilu je pisalo, da gremo v nedeljo, 18.10. 2020, raziskovat Kras in kamen, vendar sta nam 

to preprečila korona in zelo deževen dan. Tako smo na vabilu za letos samo zamenjali datum na 
23., program pa je ostal isti.
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Četrtkovi pohodniki in člani 
Društva upokojencev Ajdovščina 
smo ta slovenski pregovor 
vzeli 'zares'. Trdno smo bili 
odločeni, da nam letos pohoda 
med svečinskimi vinogradi 
ne bo preprečila ne korona, ne 
slabo vreme. Stoparjev avtobus 
je bil premajhen za vse hoje-
željne, na pomoč je prihitel še 
kombi. Zgodaj zjutraj smo se 
zbrali na avtobusni postaji in se 
točno ob šestih odpeljali skozi 
temačno Notranjsko, megleno 
Ljubljansko kotlino, čez Trojane 
po prebujajoči se Štajerski, ko so 
sončni žarki že kazali premoč 
nad meglami. Nekje za Kungoto 
smo pričeli ubirati korake proti 
Plačkemu vrhu. Po rosni travi, 
mimo orehovega nasada, smo 
prišli do razglednega stolpa na 
vrhu hriba. Z 28-ih metrov višine 

se nam je odpiral razgled po 
slovenskih in avstrijskih holmih, 
pa tudi za počitek in malico je bilo 
dovolj časa. Z vrha smo se spustili 
po kolovozu do asfaltne ceste in 
v strnjeni vrsti nadaljevali pohod 
med skrbno urejenimi vinogradi 
mimo skupine hiš do zatrepa 
dolinice, ki je bila kot zamrznjena 
v prejšnjem stoletju. Sopihali smo 
v strm breg ob gozdu, polnem 
raznovrstnih gob. Na vrhu klanca 
smo spet prišli med vinograde, 
se posladkali s pozabljenimi 
grozdki. Ves čas smo hodili malo 
po Sloveniji, malo po Avstriji, 
malo po meji, ki na srečo ni 
schengensko varovana. Sledili 
smo makadamski cesti, opazovali 
slikovite mlake in v daljavi 
uzrli mogočen svečinski grad. 
Povzpeli smo se do opuščene 
domačije – muzeja Kebl, se v senci 

mogočnega oreha malo odpočili 
in ogledali staro kmečko orodje 
in klopotec. Od tu smo se ob 
vinogradih pazljivo spuščali po 
zelo strmi poti do asfaltne ceste. 

Klepetanja in smeha je bilo na 
izletu več kot korakov. Okrog 

poldneva smo ugledali naš cilj 
– skupino hiš na Špičkem vrhu 
in občudovali razprostranjenost 
vinogradov okrog domačije 
Dreisiblerjevih. Na domačiji 
so nas gostoljubno sprejeli. 
Gospodinja nam je predstavila 
posestvo in omogočila ogled 150 
metrov dolge obokane kleti. Z 
razgledne ploščadi smo v zavetju 

kipa svetega Jurija ugledali 
znamenitost tega kraja – cestne 
zavoje, ki izrisujejo podobo srca.

Ob čudovitih razgledih smo 
pozabili na utrujenost in se dobre 
volje, ker smo naredili nekaj za 
dušo in srce, pozno popoldne 
varno peljali proti naši Primorski.

anb

Tretjič gre rado in zares

V četrtek, 6. oktobra, smo se 
zgodaj zjutraj točno do minute po 
programu odpeljali z avtobusne 
postaje v Ajdovščini proti mejnemu 
prehodu s Hrvaško, uživali v 
sončne vzhodu in s postankom za 
zajtrk prispeli v mestece Visoko 
v Bosni. Ta ogled smo dodali v 
program, zato je bil štiri dnevni 
izlet, splačalo se je. Šele pred leti 
je poslovnež Osmanagić začel 
z raziskovanjem, ker je opazil, 
da je hrib Visoćica v neverjetno 
pravilni geometrijski obliki in da 
je pravzaprav 'piramida Sonca', 
ki so jo zgradili pred 12.000 
leti. Od njegovega odkritja do 
danes so opravili veliko raziskav, 

ki vedno bolj potrjuje njegovo 
odkritje. S čeladami in vodnico 
smo se sprehodili po odkritih 
rovih, dolgih 2,2 kilometra, v 
njih se čuti neverjetna energija 
in začudenje, kaj so zgradili pred 
toliko tisoč leti in zakaj. Veliko 
vprašanj, nedvomno je res, da so 
tam neverjetne energije in sevanja, 
ki smo jih čutili tudi po sprehodu 
po parku. 

Še bi se zadržali, a morali smo 
naprej do Sarajeva, kjer nas je 
že čakal vodnik. Neverjetna 
enciklopedija je bil ta fant, na 
zanimiv humorni način nas 
je popeljal skozi znamenitosti 
tega mesta, ki je z neverjetno 

arhitekturo (pa tudi zgodovinsko) 
zelo zanimivo. Ogledali smo si 
olimpijski stadion in druge stavbe, 
ki so bile zgrajene leta 1984 za 
zimske olimpijske igre. Seveda 
smo se sprehodili po Baščaršiji 
in si privoščili pristne čevapčiče. 
Kar peš smo se polni vtisov tega 
dne odpravili v hotel Saraj, ki stoji 
na hribčku, skoraj v centru mesta. 
Kmalu po peti uri zjutraj nas je 
prebudila molitev muslimanov, 
ki je donela iz zvočnikov preko 
mesta.

Drugi dan smo se odpeljali 
do 200 kilometrov oddaljenega 
Mostarja. Med potjo smo se 
ustavili v Jablanici in si ogledali 

most čez Neretvo, zgrajen leta 
1888, znan potem, da so ga 
partizani zrušili leta 1943 in ga v 
marcu spet zgradili samo za 18 ur, 
da so lahko prenesli ranjence. 

Mostar: mesto, ki te prevzame 
s svojo zgodovino, slikovitostjo 
in lepoto. Sprehodili smo se po 
starem mestnem jedru, ustavili pri 
znamenitem mostarskem mostu, 
ki je pod Unescovo zaščito, kjer 
smo se slikali in imeli srečo, da 
smo posneli skok v Neretvo iz 
višine 24 metrov.

Prehitro je bilo treba naprej. 
Naslednji postanek je bil pri izviru 
reke Bune v Blagoni. Ta čudovita 
naravna znamenitost nas je 
prevzela skupaj z trdnjavo Hercog 
Stjepana. Tam smo si privoščili 
pravo turško kavo in uživali 
ob pogledu na čisto reko Buno, 
lesketajočo se v popoldanskem 
soncu.

Naprej, naprej je treba, 
Međugorje nas čaka še ta dan. Na 
hitro nastanitev v penzionu, sveta 
maša je ob 18. uri. Presenečenj ni 
konca, več tisoč glava množica je 
zbrana na prostem pri sveti maši, 
ki jo vodi poljski škof. Veličastno! 
Po maši smo se odpravili z lučkami 
in ob svetlobi polne lune na goro 
Videnja, kjer se je Marija pokazala 
prvič leta 1981. Tam je postavljen 
kip Marije - Kraljice miru. Tretji 
dan odhod ob 11. uri, kdor zmore 
še na goro Križevac, dobro uro 
hoda, visoko 448 m, do katere je 
postavljen Križev pot. Prenekateri 
romar, zaradi zaobljube ali 
prošnje, pride do vrha po kolenih. 
Međugorje pusti pečat, postalo je 
pravo svetovno romarsko središče.

Gremo naprej v dolino Neretve, 
kjer nas čakajo 'trupice' s katerimi 
se popeljemo v nasade mandarin, 
ki si jih po želji naberemo. Že na 
'trupicah' je veselo, harmonika 

igra, okrepčamo se z osvežilnimi 
pijačami in uživamo ob plovbi 
po kanalih reke Neretve. Ko se 
vrnemo, nas že čaka živa glasba, 
bogato kosilo, odlično vino in 
gusarji, ki nas zabavajo. Dobre volje 
se od njih nalezemo prav vsi, tako 
da zaplešemo in zapojemo z njimi. 
Še, še bi ostali a moramo naprej. 
Presenečenje! Ni bilo v programu. 
Naš šofer Stojan je zapeljal do 
novega mostu, poleti odprtega iz 
celine na polotok Pelješac. Krasen 
most, veličasten. Izstopili smo in 
posneli skupinsko fotografijo. Od 
tam na Makarsko riviero, kjer smo 
čisto ob morju prenočili. Čudovito 
je , nekateri se gredo kopat, morje 
je bilo še dovolj toplo.

In že se zbudimo v zadnji 
dan našega potovanja. Po stari 
jadranski magistrali proti domu. 
Ogled mesteca Omiš, čas za kavico 
in veselo proti domu. Vendar 
presenečenj ni še konec, nedelja 
je in mi se ustavimo v Vepricah, 
svetišču Matere božje, za katerega 
skoraj nihče ni slišal, ravno takrat 
je bila maša v slovenskem jeziku. 
Potem proti domu, po cesti, 
speljani ob obali smo uživali ob 
spominih, pogledu na dalmatinske 
otoke in krasni naravi. Med vožnjo 
domov sta nam vodnica Nina 
in šofer Stojan pripravila pravo 
nedeljsko oddajo 'Poslušalci častijo 
in pozdravljajo', vsak si je lahko 
zaželel pesem po svoji želji, Nina 
je prebrala, Stojan je predvajal. 
Prehitro smo prišli domov.

Zaključek!
Lepo je bilo, skoraj si ne moreš 

predstavljati, kaj lahko vidiš in 
doživiš v štirih dneh. Bil je izlet 
presežkov. Upamo, da se naslednje 
leto spet zberemo in odpeljemo 
na izlet odkrivat lepe in zanimive 
kraje.

Rožica Kovač, DUA

Društvo upokojencev Ajdovščina

Na izletu po Bosni - piramide, 
Međugorje in mandarine

V programu za jesen imamo dvo ali tridnevni izlet. KAM ? Najprej IDEJA. Ko se porodi IDEJA, 
moraš pripraviti program, najti pravo agencijo, da prisluhne tvoji ideji in pripravi program po 
tvoji želji. Nato dobro vodnico ali vodnika, dobrega prevoznika in šoferja, na koncu pa še srečo, 
da ti je naklonjeno lepo vreme. Vse našteto se je letos izpolnilo, tako da smo pripravili in izvedli 
čudovit štiri dnevni izlet.

V soboto smo se Mostovi pohodniki 
podali na zanimivo pot od Kontovela do 
Miramara. Šli smo po slikoviti Napoleoniki 
na kraškem robu s prelepimi razgledi na 
Trst in celoten Tržaški zaliv do obeliska 
pri Opčinah. Nadaljevali smo proti 
Marijinemu svetišču na Vejni, nenavadni 
trikotni cerkvi. Do nje vodi Križev pot, ki 
je edinstven po tem, da je od prve do sedme 
postaje postavljen na eni strani poti, nato 
pa se od osme do petnajste obrne in gre po 
drugi strani ter konča pri svetišču. 

Pohod smo nadaljevali proti Kontovelu, 

ki je pravzaprav že združen s Prosekom, 
ter po res lepi pešpoti za Miramar. Pot 
nas je vodila mimo Kontovelske mlake 
ter navzdol po 484 stopnicah do gradu in 
grajskega vrta. 

Skupaj smo prehodili dobrih 13 km. 
Zaključili smo na kmečkem turizmu 
Leban v Lipi pod Trsteljem. Okusna jota 
in klobasa, prijetno druženje pa nam je 
popestril gospodar, ki nam je zaigral na 
harmoniko.

Polona Kovač 
Foto: Jana, Vili V. in Igor

Pohod po Napoleoniki

Skalni osamelec sredi pobočja, ki je že v 
14. stoletju dal naročje Marijini romarski 
cerkvi, je bil naš sredin cilj.

Povzpeli smo se mimo edinega naravnega 
jezera v slovenski mediteranski pokrajini. 
Z desne nas je varoval Veliki zid, ki trdno 
povezuje dolino s Trnovskim gozdom.

Izjemni razgledi izpred lepo obnovljene 
Marijine cerkve - priče težkih časov in 
vere v dobro - so nam dali razumeti, zakaj 

prav tu v bližini stoji kapelica sv. Lucije –
zavetnice dobrega vida.

Znamenja in dogodki so mnogokrat 
spoštljivo zaustavili korak. Pri pomniku 
azerbejdžanskemu heroju Mihajlovu smo 
prisluhnili našim poetom - v spomin in 
opomin.

Aniti in obema Jožkotoma hvala za lepo 
vodenje skozi kraj in čas.

Skalni osamelec

Sončno in toplo zadnjo oktobrsko 
nedeljo smo Gočani v okviru Športnega 
društva Hudournik izkoristili za pohod 
na Kokoško in za ogled jame Vilenice. 
Z Goč smo se z avtobusom odpeljali do 
mejnega prehoda Lipica, kjer so nam 
prijatelji pripravili dobrodošlico. Nato smo 
krenili po položni ali strmi poti (vsakdo si 
je izbral ljubšo) proti planinskemu domu 
na Kokoški. Med potjo smo drug drugemu 
namenili kakšno besedo, občudovali 
naravo in že smo bili na vrhu. Pri koči smo 
se okrepčali in naredili eno 'gasilsko' za 
spomin. Tudi pot v dolino je hitro minila. 
Z avtobusom smo se nato zapeljal do jame 
Vilenice, kjer nas je sprejel jamarski vodnik 
Jordan Guštin. Vodič nas je najprej peljal v 
Plesno dvorano, kjer se vsako leto odvija 
podelitev mednarodne literarne nagrade 
'Vilenica'. 

Tu smo dobili prvo razlago o jami: »Jama 
Vilenica je najstarejša turistična jama 
v Evropi. Ime je dobila po dobrih vilah, 
ki so po ljudski pripovedi domovale v 
njej. Lastnik tamkajšnje zemlje je bil grof 
Petazzi, ki je jamo prepustil župniji Lokev. 

Le-ta jo je odprla za javnost. Prvi voden 
ogled jame je bil že leta 1633. Do 19. stoletja 
je bila to najbolj obiskana kraška jama. Ker 
pa jama ni bila dovolj zaščitena, je bila 
tudi precej poškodovana. Kasneje je bila 
Vilenica zaradi odprtja Postojnske jame 
skoraj pozabljena. Jamarskemu društvu 
Sežana gre zasluga za njeno ponovno 
oživitev leta 1963. Odprli so nove poti in 
uredili električno osvetljavo jame.« 

Po strmih stopnicah nas je pot vodila 
skozi drevored kapnikov v Rdečo dvorano 
in nato mimo orgel v Vilinsko dvorano. Tu 
je najvišji stalagmit (20 m), z obsegom 10 
m. Tisti del jame, ki je odprt za obiskovalce, 
je dolg približno 400 m. Do zadnje dvorane 
je 90 m višinske razlike, zato je potrebno 
prehoditi tudi veliko stopnic. V jami lahko 
občudujemo kapnike vseh oblik in barv 
(stalagmiti, stalaktiti, stebri, slapovi, zavese 
...), da ne omenim podob, ki jih lahko vsak 
posameznik vidi v njih. Povratek iz jame 
je po isti poti. 

V celoti smo preživeli krasen dan.
Anja Godnič

Gočani na Kokoški in v Vilenici
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Goriška cesta 25C, Ajdovščina

Vam
na voljo
na novi lokaciji
v Ajdovščini.
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Na posvetu z naslovom 
"Raziskovalno učenje na 
univerzah za tretje življenjsko 
obdobje: zakaj, kako in za 
koga?" je sodelovalo vodstvo 
mreže, predavatelji Fakultete 
za družbene vede, Filozofske 
fakultete in predstavniki UŽTO 
iz vse Slovenije. Predstavljeni 
so bili primeri dobrih praks 
raziskovalnega učenja in delovanja 
na slovenskih univerzah za tretje 
življenjsko obdobje. Z dvema 
prispevkoma smo sodelovali 
tudi predstavniki Društva Most. 
Najprej smo z videoprojekcijo 
Reliefna upodobitev furmanstva 

na Vipavskem predstavili zapis 
na skali, ki bo trajen pričevalec 
preteklosti o spravilu lesa 
iz gozda. Relief je umeščen 
med vasema Sanabor in Bela, 
izdelali pa so ga člani naše 
kamnosešeke skupine. Drugi 
prispevek je bila predstavitev 
petletnega dela astronomske 
skupine Astronomija skozi čas. 
Predstavlja zgodovinski pregled 
razvoja astronomije od antike do 
današnjega časa. Na 45. panojih 
so predstavljeni največji umi 
po svetu in njihova odkritja z 
razlagami do 20. stoletja.   S. Čotar

Hotel Planika je bil v svojih 
najlepših letih snidenje in oaza 
večjih zabav: ob sobotah so 
bili organizirani redni plesi, 
srečevanja prijateljev, večerje, 
družinske večerje. Slavnostno 
praznovanje za Martinovo«, ki je 
trajalo tudi do tri večere zapored 
s programom spreminjanja mošta 
v vino, novoletna praznovanja s 
silvestrskim večerom in drugi 
dan z Novim letom. 

Vedno je prišel kakšen takrat 
želeni pevec. Spomnim se Iva 
Mojzerja, Majde Sepe, Simone 
Weis, Borisa Kopitarja in še 
bi lahko naštevala. Ob pustni 
maškaradi, na pustno soboto, 
nedeljo in torek, so se odvijali 
plesi in takrat so prišli v ospredje 
tudi domači ansambli in se 
predstavili občinstvu.

Planika je dala ogromno 
izučenih kuharjev in kuharic, 
mladih, ki so potem delali v 
drugih gostilnah, ali odprli svoj 
lokal.

Imela je močno in lepo ekipo 
natakarjev in natakaric, ki so 
se lahko primerjali s klaso in 
so odnesli marsikatero nagrado 
na tako imenovanih Gostinskih 
zborih.

Dogajali so se sestanki in seje 
(obstajala je sejna soba) raznih 
podjetij, odvijali so se sindikalni 
večeri … Hotel je imel opremljene 
vse sobe s televizorji.

Tudi za šport je bilo poskrbljeno. 
Imel je dvostezno kegljišče. Razna 
podjetja so imela rezerviran čas za 
svoje člane, da so lahko trenirali 
in potem so se odvijale tekme.

In če mi misli segajo nazaj v 
našo skupno državo Jugoslavijo, 
je bil Hotel Planika oaza zbiranja 
svojcev, staršev, ki so prihajali 
na obisk k fantom, ko so služili 

vojake v Ajdovščini in Vipavi. 
Za praznike, kot je bil 1. maj 
ali 29. november, je bila Planika 
premajhna za vse, morali smo 
iskati privatne postelje. In ne 
nazadnje tudi marsikateri politik, 
ko je potoval po teh krajih, se je 
ustavil v hotelu in tudi prenočil.

Prepričana sem, da sem naštela 
samo nekaj. Še marsikaj bi se 
našlo, saj sem bila dolgo priča 
mnogim dogodkom. Škoda, da 
kaj podobnega ni več. Toda to je 
že druga zgodba. 

Ana

Bilo je nekoč
Kdo se ne spomni bivšega Hotela Planika, vsaj starejša generacija prebivalcev Ajdovščine in 

okoliških vasi zagotovo. Pa ne samo okoliških vasi. Cela Vipavska dolina vse tja do obeh Goric, 
do Tolmina in Idrije, mogoče celo do Postojne.

Na sliki del nekdanjega kolektiva

Predstavili smo 
raziskovalna dela

20. oktobra 2022 je v Ljubljani potekal strokovni posvet mreže 
slovenskih UTŽO, ki smo se ga udeležili tudi predstavniki Društva Most.

@GibanjeSvobodaAjdovscina 
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V petek, 7. oktobra 2022, so nas 
dijake izbirnega predmeta glasba 
s Srednje šole Veno Pilon obiskali 
učenci prilagojenega programa 
Osnovne šole Danila Lokarja. Že 
v četrtek smo se dijaki razdelili 
po skupinah ter si izbirali ideje 
za različne dejavnosti, ki bi jih 
z otroki lahko izvedli. Vsaka 
skupina je imela svojo nalogo, s 
katero smo želeli doseči različne 
cilje pri glasbi. Prva skupina je 
izvajala bans, druga skupina je 
imela glasbeno-didaktično igro, 
tretja skupina je za izvajanje 
glasbe uporabila kahone, četrta 
pa glasbene cevi. Tako smo vsi 
povadili svoje dejavnosti ter z 
navdušenjem čakali na naslednji 
dan. 

V petek zjutraj je nekaj 
dijakinj na vhodu pričakalo naše 
obiskovalce iz osnovne šole ter jih 
pospremilo do glasbene učilnice. 
Njihove učiteljice so nas zelo lepo 
in prijazno pozdravile, otroci 
pa kar niso mogli skriti svojega 
navdušenja in so veselo kazali 

svoje čudovite nasmehe. Ko smo 
prišli v učilnico, so se otroci 
najprej posedli, nato pa smo 
jih prijazno nagovorili ter jim 
predstavili program. Kaj kmalu 
smo začeli z dejavnostmi, nad 
katerimi so bili navdušeni. Veseli 
so se vrteli v krogu ob bansu in 
prepevali pesmico, energično 
so tekali po prostoru ob izvedbi 
glasbeno-didaktične igre, močno 
in ritmično so tolkli po kahonih 
in posnemali ritme drugih ter za 
konec živahno udarjali s cevmi in 
izvedli pesmico Kuža pazi. 

Ob koncu dejavnosti so bili 

otroci prijetno utrujeni, vendar 
zadovoljni in nasmejani. Kljub 
nekaterim težavam, ki smo jih 
imeli pri izvajanju dejavnosti, 
smo se tako mi kot otroci 
neizmerno zabavali, se naučili 
mnogo novih stvari, se spoznali in 
drug drugemu pričarali nasmeh. 
Dijaki smo zelo hvaležni za ta 
obisk, za vse nove izkušnje, ideje, 
za vse učiteljice, predvsem pa za 
vse otroke, ki so z nami delili te 
trenutke. Dali ste nam še dodaten 
zagon in motivacijo za naprej, z 
veseljem pa vas še kdaj povabimo 
k nam.             Urška Bučinel, 4. č

Sodelovanje OPP NIS in SŠ Veno 
Pilon v tednu otroka

Z učenci smo prvič obiskali 
šolsko knjižnico, kjer je 
knjižničarka predstavila postopek 
izposoje knjig in prebrala 
zanimivo pravljico.

Učencem je tudi letos Bralna 
značka Slovenije - ZPMS podarila 
knjigo. Prejeli so jo v mesecu 
nacionalnega projekta Beremo 
skupaj.Naj bo to kot spodbuda 
na njihovi poti branja.

Obiskala nas je medicinska 
sestra Damjana in učencem 
pojasnila zelo pomembno vlogo, 
ki jo imajo, da poskrbijo za svoje 
zobe, da ostanejo zdravi. 

Gostili pa smo tudi medicinsko 
sestro Karin, ki nam je predstavila, 
kako lahko poskrbimo za higieno 
rok in tako za svoje zdravje in 
tudi zdravje drugih. Najprej smo 
se po korakih naučili temeljitega 

umivanja rok. S posebno napravo 
pa so učenci preverili čistočo 
svojih rok in takoj ugotovili, ali 
so si roke pravilno očistili.

Učiteljica Keti je učencem 
pred likovnim ustvarjanjem 
predstavila psa, da so si ga 
lahko natančno ogledali, potem 
pa poustvarjali in narisali psa. 
Nastala je lepa razstava. 

Z učenci pa smo tudi izkoristili 
lepo vreme in imeli dejavnosti 
pouka v naravi.

S spoštovanjem otrok se otroci učijo,
da so tudi najmanjši, najranljivejši

in najbolj nemočni vredni 
spoštovanja

in to je lekcija, ki se je svet mora 
nujno naučiti.

(L. R. Knost)

Prvošolci v tedenu otroka
Prvošolci Osnovne šole Danila Lokarja Ajdovščina so se med 

seboj že kar dobro spoznali in se podali novim izzivom naproti. 
V prvem tednu oktobra, ko smo obeležili Teden otroka, se je 
zvrstilo kar nekaj zanimivih dejavnosti. 

Svoje delo in življenje je najprej 
predstavil učencem matične šole 
od 6. do 9. razreda. Zatem pa se je 
pogovarjal in bral pesmi učencem 
podružničnih šol od 1. do 5. 
razreda. Srečanja smo se udeležili 
tudi vsi pedagoški delavci.

'Ostanimo si blizu, da bo 
manj strahu in več topline.'

S temi besedami bi lahko 
povzela umetnikovo sporočilo 
otrokom, mladim in tudi nam 
odraslim, ki smo bili deležni 
njegovega nastopa.

Irma Krečič Slejko, 
foto Peter Valič in Tilen Vrčon

Osnovna  šola Dobravlje

Obisk Vinka Möderndorferja
Obiskal nas je pesnik, pisatelj, esejist, filmski, gledališki, televizijski in radijski režiser ter 

dramatik Vinko Möderndorfer.

JAZ SEM TI
Jaz sem ti
in ti si jaz,

kadar te z dlanmi
držim za obraz.

Jaz sem ti
in ti si jaz,

kadar sva si čisto blizu

in naju ni strah
in nama ni mraz.

Vinko Möderndorfer

Oktober je za gasilce zelo 
pomemben, saj je to mesec požarne 
varnosti. Vsako leto poskušamo z 
novo temo preventivno zmanjšati 
nastanek požarov. Letošnja tema 
je preprečevanje požarov litij-
ionskih baterij in poteka pod 
sloganom 'Tudi baterije lahko 
zagorijo'.

Colski prostovoljni gasilci se 
trudimo, da vsako leto oktobra 
obiščemo najmlajše v šolah in 
vrtcu. Tako smo tudi letos, 7. 
oktobra, obiskali Osnovno šolo 
Col, podružnico v Podkraju in 
vrtec na Colu. Najmlajšim smo 
predstavili različne vrste gasilskih 
oblek prostovoljnega gasilca, 
naša vozila ter opremo. Učili 
smo jih pravilnega rokovanja 
z gasilnim aparatom. Razložili 

smo jim, kako morajo reagirati v 
primeru požara, ki ga ne zmorejo 
sami pogasiti, in pravilno 
komunikacijo z dispečerjem pri 
morebitnem klicu na številko 112.

Opisali smo jim delo z mladimi 
v društvu. Razdelili smo jim 
prijavnice za vstop med gasilce 
in jih poskušali na zanimiv in 

zabaven način privabiti v naše 
vrste. Sami smo mnenja, da se je 
potrebno ukvarjati z mladino, saj 
bodo lahko nekoč v prihodnosti 
nekateri ostali v društvu kot 
operativni gasilci, katerih na 
takem požarnem okolišu nikoli 
ni preveč.

Jan Logar

Gasilci obiskali najmlajše

Učenci vseh razredov smo 
se združili pri raziskovanju 
pomembnega krajana – 
Edmunda Čibeja. Iz Lokavca 
smo se odpravili na pohod po 
poteh Edmunda Čibeja in si 

ogledali znamenitosti, povezane 
z njegovim življenjem in delom: 
Pilonovo galerijo in Lavričev trg 
v Ajdovščini, fužine ter cerkev 
svetega Antona Padovanskega 
na cesti proti izviru Hublja. 
Da smo poznavanje življenja 
v preteklosti še bolj poglobili, 
pa smo odšli tudi na ogled 
Bavčarjevega mlina, Čibejeve 
rojstne hiše ter Graparjeve žage 
venecijanke. Veliko svojega 
znanja in informacij nam je pri 
odkrivanju ostankov preteklosti 
predal tudi gospod Boris Blažko.

Z dramsko točko in glasbenimi 
vložki smo teden otroka zaključili 
s sodelovanjem na predstavitvi 
knjige v nastajanju, ki bo nosila 

naslov Odkritje pozabljenosti: 
družina in sorodstvo Edmunda 
Čibeja. Dogodek smo obogatili 
tudi z razstavo naših likovnih del 
učencev vseh razredov. 

Ob tej priložnosti bi se želeli še 
dodatno zahvaliti Borisu Blažku, 
Mariji Belot, Alenki Furlan, 
družini Humar, Martinu Slokarju 
ter Angelu Vidmarju za pomoč 
pri izvedbi programa projekta. 

Raziskovanje in pestro 
dogajanje v šoli, skupno druženje, 
peka palačink, ogled filmov ter 
igranje družabnih iger nam bo 
še veliko časa ostalo v jesensko 
obarvanem spominu.

Učenci in učiteljice 
Podružnične šole Lokavec

Kulturna dediščina in druženje 
na Podružnični šoli Lokavec

Slogan letošnjega tedna otroka 'Skupaj se imamo dobro' in našo željo po raziskovanju, 
spoznavanju ter ohranjanju kulturne dediščine znotraj projekta Dnevi evropske kulturne 
dediščine in Teden kulturne dediščine, katerega del smo že 6. leto zapored, smo na podružnični 
šoli v Lokavcu letos povezali v obilico dejavnosti.

V ponedeljek, 3. oktobra, 
smo se petošolci OŠ Danila 
Lokarja odpravili v Lavričevo 
knjižnico, kjer nas je pričakala 
gospa Marija Bajc. V razgovoru 
nam je predstavila knjižnico, 
pisatelja Franceta Bevka, njegova 
dela, izrek zlata knjiga, pojasnila 
novejše poimenovanje dobrih 
knjig z zlato hruško, zgradbo 
knjig in povedala veliko o skrbi 

za knjige in prebrala odlomek 
iz pisateljevega dela Moja prva 
knjiga.

Ob koncu smo si knjižnico 
tudi ogledali. Nekateri so bili v 
njej prvič in upamo, da jim bo 
obiskovanje knjižnice prišlo v 
navado, saj branje »spodbuja 
mišljenje, zmanjšuje stres, 
prinaša znanje, širi besedni 
zaklad, izboljšuje spomin, krepi 
sposobnost analitičnega mišljenja, 
izboljšuje osredotočenost in 
koncentracijo, izboljšuje spretnost 
pisanja, nas umiri in je brezplačna 
zabava«.

(vir:https://www.literarnalekarna.
com/berem/zakaj-investirati-v-
branje (28.8.2020))

Marjetica Stopar

V Lavričevi knjižnici
September je za nami in po šolah so se začele izvajati 

raznorazne izvenšolske dejavnosti. Ena izmed njih je tudi 
bralna značka, ki se uradno začne ob dnevu zlatih knjig 17. 
septembra. Na ta dan se je rodil in 80 let kasneje tudi umrl 
znan slovenski pisatelj France Bevk, ki je dejal, da je »dobra 
knjiga – zlata knjiga«.

Udeleženke delavnice so si za 
svoj dan izbrale četrtkov večer 
od 18. do 20. ure. Pod budnim 
očesom mentorice Jožice Stopar 
so si kot prvi izziv zadale izdelavo 
kvačkanega šala. Kot da so se 
rodile s kvačko v roki, so si kaj 
kmalu ogledovale svoj izdelek 
mavričnih barv, ki bo še kako 
prišel prav, ko bo zapihala burja. 

Ker pa več glav, več ve, so se 
sedaj odločile izdelovati novoletne 
voščilnice, pod mentorstvom 
Aljane Volk Kuzma. Voščilnice, 
lahko bi rekli prave mojstrovine, 
že nastajajo in z veseljem jih 
bomo ob novem letu podelili 
našim starejšim invalidom, kot 
je to že vsakoletna navada.

Na men orga niz i ra ni h 
aktivnosti, kot je delavnica 
ročnih del, je iskanje predlogov, 
mehanizmov, metod in aktivnosti 
za boljše socialno vključevanje 
invalidov, za preprečevanje 
in blaženje psihičnih posledic 

invalidnosti, medsebojno 
sodelovanje in zavzemanje za 
skupne cilje. Težave pri iskanju 
kontakta je možno premagati s 
spremembo družbene situacije in 
z novimi metodami sodelovanja. 
Le-te ne smejo temeljiti na 
prisili ali velikih začetnih 
korakih, ampak na postopnosti 
približevanja. Naš cilj je zagotoviti 
invalidom vključenost v družbo 
in sodelovanje v vsakdanjem 
življenju, jim nuditi podporo 
pri vzpostavljanju lastnih moči 
za soočanje z invalidnostjo in 
težavami/problemi, ki se ob tem 
pojavljajo.

Vabimo vse, ki bi se želeli 
pridružiti delavnici in se na 
ta način vključiti v društveno 
skupnost. Le z roko v roki bomo 
zmogli. Vse naše sanje se lahko 
uresničijo, če le imamo pogum, 
da jih udejanjimo!

Društvo invalidov 
Ajdovščina – Vipava

Društvo invalidov Ajdovščina – Vipava

Delavnica ročnih del
Dolgo smo načrtovali in se trudili, da bi zaživela delavnica 

ročnih del v poslovnih prostorih Društva invalidov Ajdovščina 
– Vipava. In kjer je volja, tam je kmalu rezultat!

Nekaj vtisov učencev:
Neža Premrl: Prišla je gospa Tina 

Bevk in nam pokazala, kako se vidi 
skozi mikroskop. Gledali smo uš,ki 
je mi je zdela kot hrošč. Potem pa 
še las, plastelin, mikroorganizme 
v vodi iz luže, možgane plazilcev. 
Nato smo morali narisati, kar smo 
videli. Naslednjo uro so prišli trije 
gospodje, ki imajo glasbeno šolo 
v Vrhpolju. Predstavili so nam 
trobento, rog, tubo in pozavno. 
Nato so vsako glasbilo predstavili 
tako, da so povedali njegovo ime 
in kako deluje. Na vsako glasbilo so 

nam potem tudi zaigrali. Na koncu 
so nam povedali, katera glasbila 
igrajo skupaj. 

Blaž Makovec: Da bi lahko 
opazovali mikrobe v vodi, je gospa 
Tina tri učence s pipeto poslala po 
vodo iz luže. Za nalogo je bilo treba 
narisati tisto, kar smo vedeli. 

Nace Rehar: Zaigrali so nam 
nekaj pesmi, a brez besedila, mi 
smo morali ugotoviti, katere pesmi 
so to. Bilo je super.

Anisa Jelerčič: Pri koncu je eden 
od gospodov zaigral Golico, eden 
pa je razdelil letake, da bi se kdo, 

če hoče, vpisal v njihovo glasbeno 
šolo.

Ema Obrovnik: Prišla je gospa 
Tina. Pokazala nam je, kako se 
uporablja mikroskop. Potem smo 
si ogledali uš. Bila je velika. Za tem 
pa voda iz luže. V vodi iz luže so 
se nekateri organizmi premikali. 
Anisa je vprašala učiteljico, če da 
svoj las.

Veno Cunta: Gospa Tina je 
prinesla mikroskop in ogledali 
smo si uš, las, možgane plazilca, 
organizme v vodi in plastelin.

Vida Trošt

Mikroskopiranje in godbeništvo v 4. b
V sredo, 28.09.2022, smo imeli v 4. b razredu dva obiska. Najprej nas je obiskala gospa Tina 

Bevk, ki je s seboj prinesla mikroskope in različne pripomočke za mikroskopiranje, nato pa so 
nas obiskali še godbeniki Pihalnega orkestra iz Vrhpolja, ki so nam predstavili trobila in njihovo 
godbeniško šolo. Zaigrali so nam in nas povabili v svoje vrste.
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Katarina Vidmar z Otlice, sicer 
profesorica klavirja na Glasbeni 
šoli Vinka Vodopivca v Ajdovščini, 
se s polno mero zavzetosti 

posveča tudi glasbenemu delu v 
domači župniji. Kot organistka 
in zborovodkinja je pogosto 
zaman iskala uglasbitve psalmov 
z odpevom, ki so za posamezno 
nedeljo ali praznik predvideni 
v lekcionarju. Kot akademsko 
izobražena glasbenica ni dolgo 
oklevala, ampak je manjkajoče 
psalme kar sama uglasbila. Njeno 
delo je napredovalo tako daleč, 
da ima avtorica danes uglasbene 
vse nedeljske psalme za leta A, B 
in C, psalme za nekatere slovesne 
praznike ter za sveto tridnevje. 
Na Zavodu za cerkveno glasbo 
so v njenem delu prepoznali 
edinstveno priložnost, da Cerkev 
na Slovenskem končno dobi zbirko 
teh spevov, zato so se odločili za 

izdajo pesmarice. Urednica, dr. 
Cecilija Oblonšek, je pesmarico 
označila kar za zgodovinsko in 
monumentalno! »Na Zavodu za 
cerkveno glasbo smo ponosni, 
da lahko sodelujemo v tako 
veličastnem projektu, kot je prva 
izdana zbirka vseh nedeljskih 
psalmov in avtorici čestitamo 
za pogumno in nujno potrebno 
delo!«

'Izvirni greh' oziroma 
skladateljski začetek Katarine 
Vidmar sega v leto 2001, ko je 
Gora obeleževala 400-letnico 
naselitve, v župniji pa je potekal 
tudi misijon. Tedaj je nastala 
skladba Angel varuh moj, avtorica 
pa se svojih začetkov takole 
spominja: » Besedilo refrena 

je delo Ivice Vidmar in je bilo 
takrat izbrano za geslo misijona, 
sledijo pa prekomponirane vrstice 
psalma 91. Odpeva vse ljudstvo; 
prvo kitico poje mešani zbor kot 
recitativ, naslednjo ženski glasovi, 
tretjo moški zbor, četrta pa se 
slovesno zaključi z vzpenjajočo se 
polifonijo.« Ker se je skladba lepo 
'prijela', se je uglasbitvi psalmov 
še bolj posvetila, predvsem tistih, 
ki jih je za rabo pri bogoslužju 
najbolj pogrešala. Pošiljati jih je 
začela tudi molitveno-bogoslužni 
reviji Magnificat, kjer pa niso 
mogli objaviti vseh, zato je gradivo 

prevzel Zavod za cerkveno glasbo, 
kjer se je uredništvo odločilo za 
samostojno izdajo, v letošnjem 
liturgičnem letu A je torej izšel prvi 
zvezek, ki se ujema z lekcionarjem 
tega leta, v pripravi pa so že tudi 
naslednji zvezki. 

V Sloveniji je praksa prepevanja 
psalmov znotraj evharistije 
zelo različna. Ponekod sploh ne 
poznajo petja speva med berili, 
zato je izkušnja z otliškega kora, 
ki je navdahnila to 'zgodovinsko 
in monumentalno' delo, tako 
pomembna za mašno petje po celi 
državi.

Pesmarica psalmov Katarine Vidmar

Glej prihajam! 
Zavod za cerkveno glasbo je izdal zbirko uglasbitev vseh nedeljskih psalmov za liturgično leto A 

z naslovom 'Glej prihajam!'. Zbirka skladateljice Katarine Vidmar prinaša 100 različnih uglasbitev: 
77 spevov med berili, 20 spevov pred evangelijem ter velikonočno, binkoštno in telovsko slednico, 
strukturno in vsebinsko sledi pa lekcionarju (Berila in evangeliji za nedelje in praznike) za 
liturgično leto A. Zbirka je dobila tudi imprimatur oz. dovoljenje za bogoslužno rabo.

Njegovo narodopisno delo je 
pomembno za poznavanje Bele 
krajine, od koder je izšel, ter za 
etnobotanične in leksikološke 
raziskave. V Beli krajini, kamor 
je pogosto prihajal iz Zagreba, 
je zbiral ljudsko izročilo: 
zapisal je kar precej pesmi, ki 
jih je objavil Karel Štrekelj v 
svoji zbirki Slovenske narodne 
pesmi. 1889: objavil je razpravo 
o ženitovanjskih šegah v Beli 
krajini in 1893 o belokranjskih 
pisanicah. Zagotovo je največje 

tovrstno Barletovo delo razbrati 
iz omenjene Štrekljeve zbirke; saj 
je od tam objavljenih 8.686 del kar 
230 Barletovih. Za štiri Štrekljeve 
knjige je Barle prispeval številne 
(ljudske) pesmi iz Bele krajine-
Podzemlja pa še z Gorenjske, 
Novega mesta, cerkvene, vojaške 
idr. pesmi. Neposredno povezavo 
med Štrekljem in Barletom pa 
vidimo tudi v tem, da je Štrekelj 

posvetil svojo zbirko hrvaškemu 
jezikoslovcu jugoslovanske 
vokacije, prvaku v slovanski 
filologiji Vatroslavu Jagiću 
(1838-1923). 

Barle je živel za svoj poziv, 
duhovniški poklic in več 
'ljubezni' hkrati: za znanost in 
umetnost. Zato je bil spoštovan 
od kulturnih in znanstvenih (so)
delavcev in ljubljen od svojih 
prijateljev. S svojim delom 
je odslužil svoji (primarni) 
domovini Sloveniji, ki mu je dala 
življenje in svoji (drugi) domovini 
Hrvaški, ki mu je omogočila 
plodno ustvarjalno življenje 
in eksistenco. Za Sv. Cecilijo bi 
nasploh lahko zaključili, da je 
Barletovo 'življenjsko delo'. Saj je 
prav z največjim številom vseh 
svojih člankov, objavljenih tam in 
z urejanjem le-te, sam vpisal svoje 
ime na prve strani zgodovine 
hrvaške glasbe.

Umrl je v Zagrebu, 18. februarja 
1941, kjer je tudi pokopan na 
mestnem pokopališču Mirogoj v 
skupni kanoniški grobnici.

Domačina, Budanjca Dušan 
Ferjančič in župnik pri sv. 
Nikolaju Andrej Vovk pa sta tudi 
tista, ki sta bila v preteklosti vedno 

zraven, ko se je slavilo J. Barleta: 
26. oktobra 2019 na enodnevnem 
mednarodnem simpoziju v 
Zagrebu, 8. decembra 2019, ko 
smo mu odkrili v Budanjah 
spominsko ploščo.

Dr. Franc Križnar

Življenje in delo po 150-letnici rojstva in 80-letnici smrti

Janko Barle (1869 – 1941)
Drugi in zadnji del: Leta 1921 je Barle postal dopisni član HAZU in še član Društva hrvaških 

književnikov. Pomembna so njegova glasbena prizadevanja, saj velja za reformatorja hrvaške 
cerkvene glasbe. Raziskoval je starejšo slovensko in hrvaško glasbo ter o tem napisal in objavil 
številne razprave, npr. o latinskih in hrvaških pesmih Nikole Krajačića (1915), Ipavcih (1909), 
Pavlinski pesmarici (1917), urejal je glasbeni list Sv. Cecilija (1914-1941): razprave; mdr. o 
zborniku latinskih in hrvaških cerkvenih pesmi v treh izdajah (Cithara octochorda), razprave o 
Pavlinski pesmarici (1644; 1916-17), Antonu Foersterju (1918) idr.
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Zaposlitveni bazar je znova 
prevetril Hišo mladih in ji 
zadal še močnejšo ustvarjalno, 
kreativno in ambiciozno 
vibracijo. Hiša je pokala po šivih, 
saj jo je napolnilo okrog 300 
mladih in tudi precej tistih, ki so 
predstavljali številne možnosti 
srednješolskega izobraževanja. 
Dogajalo se je na več sejmiščih, 
v avli hiše, koncertni dvorani, 
bivšem Faladurju in pred Hišo 
mladih, kjer so lahko devetošolke 
in devetošolci srečal tudi domače 
živali in se posladkali s sveže 
pripravljenimi dobrotami dijakov 
Šolskega centra Nova Gorica, 
Biotehniške šole Nova Gorica.

Na dogodek so prišli vsi deveti 
razredi vseh osnovnih šol občin 
Ajdovščina in Vipava, predstavilo 
pa se jim je osem srednjih šol in 
šolskih centrov iz goriške regije, 
Postojne, Sežane in Ljubljane, 
prireditve pa so se udeležili tudi 
posamezni zaposlovalci. Učenke 
in učenci so si najprej ogledali 
krajše video predstavitve srednjih 
šol, nato pa so se ustavili ob 
stojnicah, kjer so jim malce starejši 
vrstniki v sodelovanju z mentorji 
predstavi li izobraževalne 
programe, obšolske dejavnosti, 
posebnosti posameznih poklicev 
in zaposlitvene možnosti.

Ekipa Hiše mladih, ki že 

tradicionalno ustvarja in 
poganja dogodek, se zahvaljuje 
za sodelovanje vsem, ki so jim 
prisluhnili, da so dogodek 
letos prvič izpeljali na novi 
lokaciji. Zahvala gre tudi Občini 
Ajdovščina za dodatni prostor 
in mladima ustvarjalcema, Aleši 
Krkoč ter Filipu Rupniku, ki sta 
poskrbela za grafično podobo 
dogodka in čudovito ujete 
trenutke. Hvala podjetju Incom 
iz Ajdovščine za donacijo in 
vsem sodelujočim podjetjem za 
obogatitev programa.

Foto: Filip Rupnik

Zaposlitveni bazar za lažjo 
odločitev, kam po osnovni šoli

Ajdovski Mladinski kulturni center Hiša mladih je nadaljeval s tradicijo priprave 
Zaposlitvenega bazarja. Dogodek, ki močno olajša odločitev devtošolkam in devetošolcem pri 
izbiri srednješolskega izobraževanja, je letos potekal v Hiši mladih in privabil okrog 300 tistih, 
ki bodo kmalu morali sprejeti odločitev kaj in kako, ko bo konec osnovnošolskega šolanja.

Ker nam je Teden otroka 
tako zelo všeč, smo se tudi letos 
odločili, da ga podaljšamo kar na 
12 dni. Otvorili smo ga v soboto, 
1. oktobra, ko smo organizirali 
dve igrivo-ustvarjalni delavnici 
za otroke v krajevnih skupnostih 
Brje in Stomaž. Delavnici sta bili 
dobro obiskani, naši prostovoljki 
Tjaša in Tereza sta se z otroki 
pomerili v igranju družabnih 
iger, se z njimi pogovarjali o 
pomenu prijateljstva, prijaznosti 
in solidarnosti ter ustvarjali pod 
sloganom letošnjega tedna otroka 
Skupaj se imamo dobro. 

Nadaljevali smo s serijo 
kulturnih dogodkov, ki smo jih 
večinoma selili na lokalne šole. 
Tako so se 5. oktobra v OŠ Draga 
Bajca Vipava zvrstili trije literarni 
nastopi domačih ustvarjalk: 
akademske slikarke in ilustratorke 
Julijane Božič, pisateljice Marije 
Božič in pravljičarke Ane Žgavec. 
Dogodek je povezovala Tereza 
Dolenc Rebek. Učencem prvega 

triletja so avtorice predstavile 
svojo knjigico Zverinice z roba 
gozda, prebrale zgodbe o živalih, 
ter učence spodbudile k risanju 
čukca, ki je glavni risani lik na 
naslovnici slikanice. 

Organizirali smo tudi dva 
literarna nastopa v okviru 
programa Bralna značka. V 
torek, 6. oktobra je predšolske 
otroke in učence prvega triletja 
v Budanjah obiskala pravljičarka 
Nina Mav Hrovat. Pisateljica 
je predstavila svoj poklic in 
delo, skupaj z otroki je prebrala 
pravljico Posluh, jazbec gre! in 
zgodbico O miški, ki je zbirala 
pogum. Da pa je vse skupaj bilo 
še toliko bolj zabavno, je z otroki 
tudi pela, čarala in se igrala. V 
sredo, 12. oktobra, pa je učence 
OŠ Col obiskal stripar, ilustrator, 
literarni komparativist in filozof 
Izar Lunaček. Z učenci druge 
triade se je pogovarjal o poklicu 
ustvarjalca stripov, jim zaupal, iz 
kje črpa navdih ter s kakšnimi 

izzivi se pri opravljanju svojega 
poklica sooča, odgovoril na vsa 
njihova tako iskrena vprašanja. 
V dobrodošlico so mu učenci 
narisali pravi pravcati strip, ki je 
krasil celo steno učilnice. 

V sredo, 5. oktobra, smo mlade 
umetnike, učence tretjega triletja 
in dijake lokalnih šol, povabili na 
likovni extempore v Piran. Bil je 
čudovit, sončen dan, pravšnji za 
navdihujoče slikanje in risanje ob 
morju, pa tudi za izlet z ladjico 
kapitana Bojana. Extempora so 
se udeležili učenci OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina, OŠ Šturje, 
OŠ Dobravlje, OŠ Otlica, CIRIUS 
Vipava in dijaki SŠ Veno Pilon 
Ajdovščina, spremljali so jih 
mentorji ter naša dolgoletna 
prostovoljka v vlogi predstavnice 
MDPM Ajdovščina Silva Copič. 
Vsa nastala likovna dela mladih 
smo postavili na ogled na razstavo 
v Hiši mladih Ajdovščina. 

V tednu otroka smo se 
povezali tudi z različnimi 

organizacijami, s katerimi smo 
želeli še dodatno popestriti 
dogajanje. Sodelovali smo s 
programom Ljudske univerze 
Ajdovščina PUM-O, katerega 
mentorici Nina in Martina 
sta za učence prilagojenega 
programa OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina pripravili zanimivo 
delavnico s predstavitvijo 
svojega poslanstva in delovanja. 
Prav tako smo na ajdovski šoli 
organizirali tudi delavnico 
o medijih in novinarskem 
poklicu; k sodelovanju smo 
povabili novinarko in odgovorno 
urednico spletnega časopisa za 
mlade dr. Sonjo Merljak Zdovc, 

ki je nadarjenim učencem 
predstavila delovanje Časorisa ter 
se dotaknila pomena kritičnega 
razmišljanja, ločevanja resničnih 
novic od lažnih ter informiranosti 
na sploh. S tole delavnico pa smo 
naš podaljšan teden otroka tudi 
uradno zaključili. 

Zahvaljujemo se vsem, ki ste 
nam pomagali sooblikovati 
program in tako ozaveščali 
pomen otrokovih pravic, nastopili 
kot zastopniki njihovih talentov, 
interesov in ciljev, ter na sploh 
otrokom omogočili, da se skupaj 
res lahko imamo dobro! Hvala!

Teden otroka z MDPM Ajdovščina

Skupaj smo se imeli dobro
Teden otroka® je mimo, mi pa smo še vedno pod vtisom vseh lepih dogodkov, ki smo jih v tem 

času organizirali. 

V drugem delu, 23. septembra, 
pa smo izpeljali Sejem mladinskih 
organizacij in organizacij za 
mlade. Na sejmu so se mladim 
predstavili: Inštitut za mladinsko 
politiko, PUM-O Ajdovščina, 
MDPM Ajdovščina, ROD Mladi 
bori, Zavod Beta, PGD Ajdovščina 
in MKC Hiša mladih iz lokalnega 
okolja ter Mladinski svet Slovenije, 
No Excuse Slovenia/Brez izgovora 
Slovenija, Društvo DIH, Drogart 
in Urad za intelektualno lastnino iz 
Ljubljane. S peko slastnih palačink 
in predstavitvijo svojih programov 
so sodelovale tudi dijakinje in 
mentorici iz SŠ Veno Pilon. 
Vrhunec tega dne pa je bil pogovor 

z županom Tadejem Beočaninom 
na že tradicionalni Kafetarnici. 
Mladi so županu postavili več 
kot dvajset vprašanj, pogovor 
ob kavi pa je vodil predsednik 
Mladinskega sveta Ajdovščina 
Lan Žvanut. Dan mladih 2022 
je povezovala youtuberka Eva 
Ostrokljun, za popestritev 
dogajanja pa so poskrbeli plesalke 
Sport&Pole&Dance in glasbenik 
Dejan Štamberger.

Organizatorji ocenjujemo, da je 
bila udeležba na dogodku odlična, 
vzdušje pa prav tako. Zahvaljujemo 
se vsem sodelujočim in prisotnim 
za soustvarjanje programa ter 
dobro voljo. Ekipa MSA

Uspešno izpeljan 
Dan mladih 2022

Veseli smo, da smo Dan mladih letos organizirali v sodelovanju 
s Klubom ajdovskih študentov in dijakov, saj je to pripomoglo 
k pestrosti programa dogodka. Izpeljali smo ga namreč v dveh 
delih oziroma v dveh ločenih vikendih. V prvem delu, 16. in 17. 
septembra, sta se odvila dva glasbena dogodka, na katerih so 
nastopili izvajalci: Eskape, EMILY KENDI, Brtinzz (petek, DJ večer) 
ter Smaal Tokk Leopold I. Kralj in Meteorit (sobotni koncert).
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O oblikovanju keramike so 
razmišljali že stari Grki, Etruščani, 
v deželah Mezopotamije in tudi 

drugje. Čeprav je snovna materija 
ves čas ostala nespremenjena, so 
se ob njej spreminjali postopki, 
principi, uvajale so se stilne 
in slogovne ter geografske 
značilnosti … Danes se je 
umetniško ustvarjanje v keramiki 
povsem odmaknilo od serijske 
proizvodnje in izpostavlja v 
izdelkih neponovljivost v formi. 
Izdelki so oblikovani, umetelni 
in hkrati unikatni likovni izdelki, 
ki ni nujno, da imajo uporabno 
vrednost. V večini nas presenečajo 

s svojo estetsko vrednostjo in 
likovno izvirnostjo, njihov 
namen pa je v vizualnosti in ne 
v uporabni.

Jadranka Ferjančič se pri delu z 
glino ukvarja s formo, raziskuje 
barvne kombinacije in medsebojne 
vplive glazur v različnih tehnikah 
žganja. Takšnim celotam dodaja 
še žičnate detajle, s katerimi 
dokazuje, da je keramika izrazito 
odprt medij, pripravljen na 
sodelovanje z najrazličnejšimi 
intervencijami in dodatki. Gregor 
Maver je mojster raku tehnike, s 
katero je v končno agregatno stanje 

popeljal svoje perfekcionistično 
dodelane keramične stvaritve. 
Tudi v oblikovanju in modeliranju 
kaže na izjemno mojstrstvo, ki ga 
ne zadržuje v enostavnih, ampak 
v sofisticiranih oblikah, katerim 
daje posebne, pridušene, naravne 
barve. 

Nada Špacapan ima na področju 
keramike bogat opus, razpet med 
različnimi vsebinami, likovno-
formalnimi pristopi in tehnikami. 
Njene mreže so oblikovane iz 
papirnate gline, sestavljene iz celic 
in oblikovane v krog. S takšno 
rešitvijo avtorica vzpostavlja 
odnos oziroma soodvisnost med 
fragmentom in celoto. 

Spirale Ane Vrčon niso 
neposreden likovni motiv. Forma 
njenih del izraža predanost in 
vztrajnost avtorice kar njeno delo 
osmišlja kot tehnično bravuro 

absolutne vrednosti. Kar gledalci 
občutimo kot mimo bežni 
kontinuum, odsek večnosti in 
neskončnost, ki se nadaljuje v 
obe smeri, je za ustvarjalca lahko 
le privid in vizija.

Keramika je že od nekdaj 
navdihovala umetnike ne glede 
na zvrst njihovega umetniškega 
ustvarjanja. Prisotnost tovrstnega 
likovnega izražanja potrjuje, da 
je keramika pomemben medij in 
zanimivo kreativno umetniško 
področje. 

Tokratna razstava štirih 
ustvarjalcev v keramiki kaže na 
bogastvo in raznovrstnost, ki jo 
omogoča izražanje v keramiki, 
seveda ob predpogoju poznavanja 
materiala in tehnik, združenih 
z umetniško domišljijo in 
ustvarjalnostjo.

Vladimir Bačič

Literarni maraton Rdeča 
jabolka, tradicionalni projekt 
Kulturnega društva Norma 7, 
je namenjen ustvarjalcem in 
ljubiteljem pisane besede. Z leti 
utrjeno celodnevno druženje 
odpira vrata besedni govorici in 
povezuje, spodbuja in ustvarjalno 
nagovarja bralce, recitatorje in 
same literate vseh regij Slovenije, 
ki ustvarjajo individualno ali v 
literarnih in bralnih krožkih ter 
sekcijah.

Maratonsko dogajanje so 
popestrili skupinski nastopi. 
Bralna skupine ONA&ONE, 
Društva paraplegikov ljubljanske 
pokrajine, je izvedla literarni 
recital Utripi ljubezni; gostujočo 
Kulturno društvo Studenci 
Maribor je predvajalo umetniški 
video Stil je človek; društvo ŠENT 
Ajdovščina je imelo literarno 
predstavitev članov. Dramska 
skupina Norma7 z Majdo Birsa 
je Rdeča jabolka napolnjevala s 
posameznimi vmesnimi branji 

besedil medtem ko je Mihaela 
M. Tihelj je predstavila sveže 
izdan roman Diamantno jutro, 
ki že dosega uspeh predhodnih 
Smaragdnih večerov. Žlahtnost 
besedni govorici je dodal 
prispevek prof. Zdenke Žigon 
'Kako so živeli Rimljani v Vipavski 
dolini'. Druženje v besedi in skozi 
besedo, beseda je most, njegovo 
trdnost bomo preizkušali, vsak v 
svojem vsakdanu, smo zaključili 
z željo, da se zopet srečamo na 

šestnajstem maratonu.
Bralci in avtorji besedil: Vlasta 

Fabjan, Mira Smrkolj, Dragica 
Čuk-Novak, Vanda Žvanut, Tanja 
Ocelić, Mihaela M. Tihelj, Vojteh 
Urbančič, Dragana Marošević, 
Violeta Šmon, Taras J., Vesna 
Dolenc, Nina Laloš, Rezka Povše, 
Blaž Šafarič, Natalija Krašna, 
Darinka Slanovec, Majda Birsa, 
Klara Štrancar, Radovan Lango, 
Alenka Tratnjek, Klara Bratina.

Ivana Keber

XV. literarni maraton Rdeča 
jabolka, Ajdovščina 2022

»Ko prideš, okoli zapuhti hlad. Tvoje ustnice so zaledenele, tišina med naju zarine nož. Gosenica 
si v svojem kokonu. Da bi stalila ledeno goro molka, zapresketam v besede: »Sanjalo se mi je, 
da sva se vso noč ljubila.« Ti pa, kot da me ni, treščiš ob tla skodelico in krožnik s stručko. Iz nje 
je zakrvavela marmelada.« (Rezka Povše: Zajtrk s črepinjami, zmagovalka literarnega natečaja 
Ženska včeraj, ženska danes).

Na odprtju razstave je 
umetnika predstavila in o 
njegovem delu spregovorila 
umetnostna zgodovinarka 
Anamarija Stibilj Šajn. V vabilu 
na razstavo je o njem zapisala: 
»Janko Orač, diplomirani slikar 
in univerzitetni specialist grafik, 
je svojo umetniško pot zastavil 
kot žlahten preplet slikarskih in 
grafičnih prvin, pogosto zasnovan 
tudi kot dialog med medijsko čisto 
slikarsko govorico in kolažnimi 
aplikacijami. Slikarstvo in grafika 
sta zanj prehodni in hkrati na 
poseben način povezani likovni 
področji, sta prostor njegovega 
ustvarjalnega domovanja, v 
katerem živi v brezpogojni 
predanosti umetnosti, pa tudi v 
izjemni vedoželjnosti. Neutrudno 
išče odgovore na to, kaj se da še 
narediti v polju slike, zato na 
izvirne, eksperimentalne načine 
ustvarja vedno nove kombinacije 
med različnimi slikarskimi 
in grafičnimi tehnikami. 
Kljub zrelemu in močnemu 
individualnemu karakterju, ga 
namreč zapeljujejo novi izzivi, 

tako miselno kot emocionalno 
vzdramljeni. Z njimi utrjuje 
temeljne smernice prepoznavne 
in izoblikovane poetike, ji daje 
svežino ter odpira obzorja 
edinstvenih likovnih razsežnosti 
in vsebinskih smeri.« 

V svojem štiridesetletnem 
ustvarjanju je imel veliko razstav 
in za svoja dela prejel tudi številna 
priznanja doma in v tujini. Je 
tudi eden izmed nagrajencev 
Mednarodnega festivala akvarela 
Mini Castra 2022 v organizaciji 
Društva likovnih umetnikov 
Severne Primorske. Razstava 
je do 15. novembra na ogled v 
Lokarjevi galeriji.

Praznični večer bodo so z 
avtorsko glasbo na tematiko 
razstavljenih slik oblikovali 
Lado Jakša (klaviature, saksofon, 
klarinet), Oskar Ličen (tolkala, 
violina) in Polona Kunaver 
Ličen (klavir). Ob praznovanju 
so nazdravili ob degustaciji 
priznanih Golden Ring sirov. 
Razstava, vredna ogleda, bo v 
Lični hiši odprta do 19. novembra.

Niko Ličen

19 let Lične hiše
Z odprtjem razstave slikarja in grafika Janka Orača, 15. 

oktobra, je Kulturno društvo Lična hiša v galerijskih prostorih 
na Prešernovi 7a obeležilo svojo devetnajsto obletnico 
delovanja. 

UTRIP – razstava unikatnih del v 
keramiki v Lokarjevi galeriji

V Lokarjevi galeriji od 11. novembra do 3. decembra razstavljajo svojo unikatno keramiko 
Jadranka Ferjančič, Gregor Maver, Nada Špacapan in Ana Vrčon.

Ana Vrčon – Polžne spirale
šamotirana glina, bela engoba, 2022

Gregor Maver – Podobe časa
kamenina, oglje, 2022

Jadranka Ferjančič – Moj mali svet
raku, 2022

Nada Špacapan – Celični krog
papirnata glina, 2020

V času razstave je le-to 
popestrila s petjem in igranjem 
kitare ter s prikazom in 
obrazložitvijo postopka ročnega 

vžiganja motivov v les z napravo, 
imenovano pirograf.

Pri razstavi so ji pomoč 
in podporo nudili člani 
Turističnega društva Vipavski 
Križ, v kulturnem programu, 
ki ga je kar sama vodila, pa 
skupina kitaristov društva Most 
iz Ajdovščine, katere članica 
je tudi sama. Med številnimi 
prisotnimi na otvoritvi se je 
najbolj razveselila prisotnosti 
svoje mame, ki jo podpira na 
njeni ustvarjalni poti.

Izbor slik na platnu je bil 
raznolik, primeren za vsako oko 
– laično, akademsko in otroško. 
Slednji so predvsem občudovali 
slike živali in Indijancev.

Med izdelki pirografije so 
lahko obiskovalci občudovali 
nabožne motive, motive narave, 
glasbe, športa in še kaj. Vsi 
motivi so ročno vžgani v skrbno 
obdelan les različnih velikosti 
(ure, magneti, obeski, verižice 
…) in polakirani. 

Mara se je potrudila, da je s 
svojo vsakdanjo prisotnostjo 

v galeriji privabila veliko 
obiskovalcev. V knjigi vtisov se 
je pohval in čestitk nabralo kar 
za 24 strani, tako od domačinov 
kot tujcev. Posebej ponosna pa je 
na pohvale akademskega slikarja 
in akademske slikarke iz Tržiča.

Vsi izdelki z razstave so 
zainteresiranim še vedno na 
ogled na njeni Facebook strani 
– profil Mara Marinič.

Že sedaj pa vabi na ogled njene 
naslednje razstave v Galeriji 
Vipavski Križ - 13. oktobra 2023! 

'To sem jaz', Mara Marinič
Mara Marinič, ki živi in ustvarja na Cesti pri Ajdovščini, je avgusta letos v Galeriji Vipavski Križ 

postavila svoje izdelke na ogled širši javnosti. Razstava njenih del je nosila naslov 'To sem jaz', 
saj se je predstavila kot slikarka s slikami na platnu, z umetninami, ročno vžganimi v les, pa tudi 
kot pevka, kitaristka, pesnica in še kaj. V vsakdanjem življenju pa se izraža tudi skozi pisanje 
akrostihov v rimi (za različne priložnosti), pesmi, govorov itd.

Letošnje festivalsko dogajanje 
se začne 25. novembra, ob 14. 
uri, ko se boste vsem hišnim 
lahko pridružili na kostanjevem 
pikniku in otvoritvi razstave 
Živimo Hišo mladih. V večernih 
urah pa na koncertu raperja 
Trkaja in predskupine Tomos. 

Vsako leto v Hiši mladih 
poskrbimo, da je program 
žanrsko pester ter aktualiziran. 
V sklopu dogodkov bodo namreč 
na programu tudi predstavitve 
programov, ki delujejo v hiši. 
Festival se pridružuje pozivu 
Inštituta za mladinsko politiko 
s programom Mladost na 
burji ter poziva mlade, da 
se preizkusijo s prijatelji v 
Actionboundu 'Po Ajdovščini'. 
Medobčinsko društvo prijateljev 
mladine pa vabi k sodelovanju 
v Geocachingu Hiše mladih. V 
okviru festivala se bosta odvili 
tudi dve podelitvi. Prva je del 
programa Medobčinskega 
društva prijateljev mladine 
Jaz in moja prihodnost, drugo 
pa organizira Mladinski svet 
Ajdovščina s podelitvijo nazivov 
Naj prostovoljka / prostovoljec in 
Naj prostovoljni projekt v občini 

Ajdovščina 2021/22.
Poskrbeli bomo seveda tudi 

za najmlajše z delavnico Dobra 
dela za dobro počutje in pa 
eneracijskoustvarjalnodelavnico, 
v izvedbi PUM-O Ajdovščina, 
izdelovanja lesenih okraskov. 

Naš gost bo tudi raziskovalec 
biopolja Franc Šturm z zanimivim 
predavanjem na temo kulturne 
in naravne dediščine Znanje 
preteklosti za prihodnost in 
kako uporabimo staro znanje v 
prostoru in prehrani. 

Ljubitelji potopisov in izjemnih 
dosežkov boste verjetno z 
zanimanjem pospremi l i 
predavanje Anžeta Samca o 
njegovem potepanju po Kolumbiji. 
Ter 1000 km okrog Slovenije 
v 77 urah ultramaratonke in 
vsestranske športnice, Tine 
Žarki. Zaključili bomo na veliko, 
s koncertom Ane Pupedan in 
predskupine Superhuman goats, 
v soboto 3. decembra. 

Celoten program festivala 
lahko spremljate na Facebook 
profilu Hiše mladih in na spletni 
strani www.mc-hisamladih.si.

Vabljeni v Pale!

Festival Hiše mladih
Festival Hiše mladih se vsako leto dogaja z namenom prikaza 

delovanja različnih mladinskih organizacij, ki si delijo prostor 
v Hiši mladih.

Pridemo tudi... na borjač. 

040 289 009
primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Husqvarna

Pestra ponudba vrtnih
kosilnic HUSQVARNA.

Na zalogi, dobavljivo takoj

ELEKTRO AGREGATI
HONDA 
Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Motorne žage

Pihalnik in sesalnik
 SH86STIHL

Možnost pihanja ter sesanja
Ploščata in okrogla šoba
Pretok zraka 770 m³/h
Vreča 45 lit (z drobljenjem)
Teža 5,6 kg

Snežne freze Honda, Husqvarna

OTROŠKI
KOTIČEK
VRTNIH IN
GOZDARSKIH
NAPRAV
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Od 26. do 29. oktobra so 
tekmovalci iz plesnega kluba 
EL1, poleg ostalih plesnih skupin, 
zastopali Vipavsko dolino in 
Slovenijo na svetovnem prvenstvu 
v Gradcu v Avstriji, ki se ga je 
udeležilo več kot 4.000 plesalcev 
iz 29 držav. Neverjetna energija 
in nepopisni občutki, pozitivno 
vznemirjenje … Nepozabna 

izkušnja bo zagotovo vsem ostala v 
lepem spominu. Vrhunski rezultati 
naših plesalcev so pokazali, da je 
ples res doma v Vipavski dolini. 
Mala skupina SIX WIX, katero 
zastopajo Asja Laharnar, Pia 
Suša, Ana Strilič, Lara Vrtovec, 
Nika Plešnar in Meta Žerovec si 
je na priplesala finale in osvojila 
fenomenalno 7. mesto med 45 

skupinami. 
Izjemno sta se odrezali tudi DUO 

Kiara Gregorič in Tjaša Kosmač, saj 
sta izmed 111 plesnih parov osvojili 
9. mesto in za las zgrešili finale. V 
kategoriji solistk pionirk je v hudi 
konkurenci Asja Laharnar s 24. 
doseženim mestom za las zgrešila 
polfinale, Lara Vrtovec pa je osvojila 
33. mesto, Kiara Gregorič je osvojila 
66. mesto med 184 plesalkami. 

Ves vložen trud, trdo delo, 
vztrajnost in zasluženi rezultati 
so potrdili vrhunskost plesalcev. 
Velika zahvala gre vsem staršem 
ter zunanjim osebam, trenerju 
Martinu Sorgu in Eleni Mikuž za 
organizacijo, trdo delo in podporo. 
Hvala tudi občini Ajdovščina 
in občini Vipava za vso pomoč. 
Na plesalce smo neizmerno 
ponosni, plesno sezono 2022/2023 
začenjamo z odličnimi rezultati, ki 
nas še dodatno motivirajo za delo 
v naprej.

Plesni klub EL1 v svetovnem vrhu

Naj dodamo še, da je podjetje 
Mlinotest d. d., ki je tudi generalni 
pokrovitelj Ženskega rokometnega 
kluba Mlinotest, postal sponzor 
slovenske ženske rokometne 
reprezentance vse do konca 
naslednjega leta.

ŽRK Mlinotest

Žensko evropsko prvenstvo v rokometu

S pridihom ajdovskega Mlinotesta!
Slovenija je skupaj s Črno Goro in Severno Makedonija med 4. in 20. novembrom rokometno 

obarvana. V naši državi poteka največji ženski športni dogodek v zgodovini. Med izbrankami 
selektorja Dragana Adžića sta tudi Urša Zelnik in Ana Abina, članici rokometnega kluba 
Mlinotest. Poleg je tudi nekdanja kapetanka Mlinark, Ajdovka Maja Svetik.

Podrobnejšo predstavitev 
poučnih in leposlovnih knjig 
slovenskih avtorjev na temo 
gibanja je pripravila dr. Gaja 
Kos, ki je bila gostja prve bralne 
čajanke Bralne značke Slovenija. 
Srečanje je potekalo virtualno 15. 
9. 2022. Z velikim zanimanjem 
smo se ga udeležili obe šolski 
knjižničarki ter dve učiteljici 
razrednega pouka OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina. Nadgradnjo 
osnovnega izobraževanja na temo 
branje in gibanje sva oblikovali 
šolska knjižničarka s predlogi 
aktivnosti na izbrano posamezno 
besedilo, kjer so bili zastopani cilji 
KIZ-a (Knjižnično informacijska 
znanja) ter razredna učiteljica, ki 
je gibanje ob branju dopolnila 
s standardi športne vzgoje v 4. 
razredu.

V ospredju sta bila dva 
cilja: ustvarjalni odnos do 
knjige in pomen knjige. Med 
uporabljenim gradivom je bila 
mladinska literatura od 9. do 
12. leta starosti z namenom, 
da bi še sami iskali, brali in 
izbirali leposlovno in strokovno 
knjižnogradivo. Pri športni vzgoji 
se je sledilo izboljšanju gibalne 
učinkovitosti, ki je bila dosežena 
z zavestnim nadzorom telesa. 
Pri tem so oblikovali pravilno 
telesno držo, izboljšali gibalne 
in funkcionalne sposobnosti 
(sk ladnost, koordinacija), 
gibanja, moč, hitrost, gibljivost, 
ravnotežje, natančnost, aerobno 
vzdržljivostin zaznavanje ritma 
v gibanju. 

Ob zavedanju, da je športna 
vzgoja sredstvo celostnega razvoja 
otroka in mladostnika, ni bilo 
težko medpredmetno sodelovati. 
Skupno uro se je izvedlo v petek, 
23. 9. 2022. Pri tem smo se 
spomnili tudi novega praznika, 
dneva slovenskega športa, ki je 
bil uveden leta 2020. Pri športni 
vzgoji so se učenci najprej ogreli. 

Sledila je prva vaja. Metali so 
teniške žogice v pokrov skrinje. 
Ob pogoju, da je žogica ostala v 
pokrovu, so učenci lahko izbirali 
med številkami od 1 do 25. Tako so 
dobili posamezne črke abecede. Iz 
njih in samoglasnikov so morali 
sestaviti čim daljšo besedo, ki je 
v SSKJ-ju. Razred se je razdelil na 
dve mešani skupini. Po prvi igri 
je bil rezultat izenačen. 

V nadaljevanju so učenci 
prisluhnili krajšim odlomkom 
o preobrazbi metulja iz knjižice 
Moji prvi metulji in kolesarjenju 
iz zgodbe Primož in bajk. 
Poskrbeli smo za uporabo 
poučne in leposlovne literature. 
Pri preobrazbi metulja so učenci 
morali z gibi posnemati jajčece, 
ličinko, lačno in sito gosenico ter 
na koncu let metulja, medtem 
ko so pri kolesarjenju naprej 
kolesarili vsak zase in nato v 
paru. Pri tem so sledili besedilu in 
stopnjevanju tempa kolesarjenja. 
V zaključnem delu odlomka so 
ponazorili še padec s kolesom. 
Drugačno uro športne vzgoje so 
sklenili, tako da so prisluhnili 
trditvam, nastalim iz vprašanj 
Ali veš, ki o v slikanici Mala 
plastična vrečka. Z vstajanjem 
ali sedenjem na tleh so pokazali, 
kaj že vedo o onesnaževanju 
okolja s plastiko. Na ta način 
smo v medpredmetno uro dodali 
še prednostne cilje naše šole na 
področju trajnostnega razvoja. V 
drugi nadaljevalni skupni uri so 
učenci v šolski knjižnici po vzoru 
formativnega spremljanja podelili 
drug z drugim svoja občutja in 
spoznanja ob drugače izvedeni 
uri športne vzgoje ter si ogledali 
priročno razstavo knjig na temo 
branje in gibanje s povabilom, da 
sežejo po knjigi in jo preberejo, 
ob tem pa ne pozabijo na pomen 
gibanja.

Nataša Markič in 
Lilijana Rijavec

Branje in gibanje ob 
dnevu športa

Letošnji mesec nacionalnega branja Beremo skupaj je potekal 
na temo branje in gibanje.

Njihovo delovanje je opazila 
tudi Balinarska Zveza Slovenije, 
ki je ob svojem jubileju (70-letnici) 
BK Nanosu podelila plaketo, 
dvema članoma, Jožetu Furlanu 
in Milošu Misleju pa srebrno 
značko.

Vse to pa nam ne bi uspelo brez 
igralcev in ostalih članov kluba, 

pa tudi sponzorjev in donatorjev 
- Občina Vipava, Kamp Tura, 
Gostilna na Žagi, Gostilna 
pod Trančo, Bar Stella, Anima 
Wine, Šraml d.o.o., Strugarstvo 
Franetič d.o.o., Kar Impex d.o.o., 
Megatehnika d.o.o., Kotur 
Tomaž Batagelj s.p. in Graverstvo 
Aleksandar Gnjidić s.p. 

Posebna zahvala gre Občini 
Vipava, ki nam je, ob vsakoletni 
dotaciji, z izgradnjo nove 
razsvetljave na balinišču v Kampu 
Tura na Gradišču nad Vipavo 
omogočila, da lahko še vedno tam 
treniramo in igramo in se nam ni 
treba seliti na druga igrišča izven 
občine.

Tanja Batagelj

Balinarski klub Nanos Podnanos
BK Nanos Podnanos je tudi v letu 2022 uspešno deloval in predvsem dobro tekmoval. V prvem 

letu nastopanja v 1. državni ligi je med 12 ekipami zasedel 8. mesto in obstal v ligi, kar je za 
novinca lep uspeh. Člani Nanosa prav tako uspešno nastopajo v Medobčinski balinarski ligi in se 
udeležujejo raznih balinarskih turnirjev.

V finalu se je najbolje odrezala 
moška ekipa iz DU Ilirske 
Bistrice, ki je zasedla prvo 
mesto, ekipa DU Ajdovščina pa 
drugo mesto. V ženskem finalu 
je zmagala ekipa iz DU Tolmina, 
ženska ekipa DU Ajdovščina pa je 

zasedla šele deveto mesto. 
Turnir je bil zaključen v 

popoldanskih urah s podelitvijo 
pokalov in medalj ter krajšim 
druženjem. 

Milan Marc, DU Ajdovščina

DU Ajdovščina

Balinarski turnir
Balinarski turnir društva upokojencev Ajdovščina je 

tradicionalno v mesecu maju, ker pa so se v letošnjem maju 
odvijale pokrajinske športne igre, smo balinarski turnir 
organizirali šele 11. oktobra. Na turnir se je prijavilo deset ženskih 
in osem moških ekip. Po manjši pogostitvi in pozdravnem govoru 
je bil opravljen žreb. Zaradi velikega števila sodelujočih smo 
tekmovanje ženskih preselili na balinišče na Cesti. Moške ekipe 
so prvi del tekmovanja končale v Palah, drugi del tekmovanja 
in finale smo izvedli na Cesti. Za kosilo so bili vsi postreženi z 
odličnim bogračem, pripravljenem v lastni režiji.

In ob vsem tem ne moremo in ne 
smemo mimo rezultatov. Otroška 
formacija s točko Red Storm 
postane druga najboljša skupina 
hip hop tekmovalcev na svetu. 
V skupini plešejo Mija Kobal, 
Metka Arhar, Amelie Zerezghi, 
Doroteja Rojko, Zoja Lenščak, 
Urša Djukič, Lana Vidmar, Lana 
Kovačevič, Lana Čučilovič, Ema 
Jureš, Erna Hrnčič, Meggy Resnik, 
Ula Trebovc, Ajda Korečič, Gaja 
Lipušček, Inja Šinigoj, Vita 
Šinigoj, Adelina Balkič, Niki 
Marc, Patrick Lisjak, Lara Brecelj, 
Anika Škarabot, Lea Kavčič in 
Žana Gomizelj.

Evelin Bajc je v kategoriji hip 
hop solo članice postala bronasta, 
tretja na svetu med 186 plesalkami 
ter v hip hop battle 20. med 140 
nastopajočimi.

Nick Keber s 13. mestom v 
kategoriji electric boogie le za las 
zgreši polfinale, z nastopom hip 
hop solo starejši mladinci 2 pa se 
uvrsti na 23. mesto, v kategoriji 
hip hop battle starejši mladinci pa 
zasede 38. mesto med 100 plesalci.

Mala članska hip hop skupina 
Buše pripleše 13. mesto med 51 
udeleženci.

Članska formacija Divertirse 
zasede 13., sicer nehvaležno, 

vendar odlično mesto med 31 
skupinami. V skupini plešejo 
Nina Ukmar, Martin DiFalco, 
Karin Fikfak, Fozia Saliu, Brigita 
Kuštrin, Elin Trobec, Evelin Bajc, 
Nara Aranđelovič Brana, Neža 
Vrtovec, Katjuša Gorkič, Lana 
Gorkič, Tjaž Kovač, Matic Kolar 
Tratnik, Blaž Kolar Tratnik, Larisa 
Koren, Nick Keber, Veronika 
Knafelc, Lea Vodopivec, Manca 
Sirk, Mariša Krapež, Natalija Bajc, 
Neža Kogoj, Zoja Volk, Rebeka 
Lampe in trenerka omenjenih 
tekmovalnih skupin Leja Messec.

Kiara Aranđelovič Brana v 
neverjetni konkurenci se odlično 
odreže v kategoriji hip hop 
mladinke. 

Skupina sedmih deklic 
W-GROUP v kategoriji hip hop 

male skupine otroci pripleše 26. 
mesto.

Najmlajši tekmovalni ADC par 
Doroteja Rojko in Amelie Zerezghi 
pa v kategoriji hip hop duo otroci 
med 110 pari osvoji 23. mesto.

Blaž in Matic Kolar Tratnik sta 
med 107 tekmovalci osvojila 27. 
mesto v kategoriji hip hop duo 
starejši mladinci.

Ko je bera tako obilna, si ne 
moremo kaj, da ne bi pozabili 
na veliko mero srčnosti, ljubezni 
in skrbi, ki jo v naše mlade upe 
vlagajo njihovi mentorji, predvsem 
pa naša neverjetna Alice. Z 
njo pleše naša ajdovska Zemlja 
naravnost tja med zvezde. 

Hvala vam za vse.
Marija Bajc

ADC - svetovni podprvaki

Plešejo tja med zvezde …
Francoski pesnik, esejist, kritik in prevajalec Charles Baudelaire je nekoč zapisal, da je ples 

poezija z rokami in nogami. Tako poezijo že vrsto let snujejo plesalci plesnega centra ADC iz 
Ajdovščine in vesela sem, ker njene stihe snuje tudi moja hčerka. Tu vmes je kar nekaj poti, 
neskončno korakov, mnogo znoja, veliko tekem, upov in sanj, obžalovanj, ko se tu pa tam 
zalomi, in neskončne sreče, ko uspe, ko greš naprej, ko nastopaš na svetovnem prvenstvu kot 
ena izmed 29 držav, med 4.500 tekmovalci.

Novogradnja Rezidence Papillon prihaja v Ajdovščino (Ribnik), 
predvidoma v letu 2024. Soseska obsega dva stanovanjska bloka s 
skupno 66 sodobno zasnovanimi, kakovostno izvedenimi 
stanovanji. Stanovanja okvirnih velikosti od 47 m2 do 115 m2 se 
bodo razprostirala v šestih etažah, vsakemu stanovanju pripada 
loža, v pritličju imajo nekatera stanovanja zasebni atr�, v najvišjih 
etažah pa teraso. Stanovanjem pripadajo lastniška parkirna 
mesta, prav tako bo urejen prostor za druženje.

Projekt v pripravi

papillon@gaberit.si 
051 690 437

WWW.PAPILLON.SITovarniška cesta 4a
Ajdovščina

Gaberit nepremičnine
Mat�a Ceket s.p.

INFO O PROJEKTU
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Dolga kolona mladih je v družbi 
učiteljev in planincev veselih 
obrazov stopala po Skriljanki. 
Postanki, ki so bili bolj namenjeni 
veselim pogovorom kot počitku, 
so bili tudi prava šola v naravi. 
Pogovarjali smo o tem, kako se 
drevesa pripravljajo na zimo, kaj se 
še dogaja na 'dolinskih' kmetijah, 
pa tudi o tem, kako se pravilno 

hodi, pazi na markacije in kaj 
storiti, če zgrešimo pot. Mnogo 
koristnega smo izvedeli iz ust 
mladih planincev in tudi odrasli 
smo prišli do besede.

Na velikem travniku, ki je bil 
naš cilj, smo se razigrali, odprli 

nahrbtnike in si prav po planinsko 
delili sladke vsebine.

Kekčeva pesem in kopica novih 
načrtov nam je kar preveč skrajšala 
pot v dolino.

Cvetko Ušaj, PD Ajdovščina

Zavetišče za brezdomce Hiša 
Malorca Ajdovščina je odprlo svoja 
vrata februarja 2015 na pobudo 
Občine Ajdovščina, ki je zaznala 
problematiko brezdomstva v 
lokalnem okolju. Do konca leta 
2021 je program izvajala Škofijska 
karitas Koper, z letošnjim letom je 

izvajanje programa prevzel Rdeči 
križ Slovenije - Območno združenje 
Ajdovščina.

Poleg Rdečega križa Ajdovščina 
in Občine Ajdovščina podpirajo 
program Ministrstvo za delo, 
družino in socialne zadeve, Zavod 
za zaposlovanje pa tudi stanovalci 

vsak mesec prispevajo za stroške 
bivanja (elektrika, voda, smeti, 
internet).

Hiša Malorca Ajdovščina nudi 
možnost 24 urne nastanitve in 
dnevni center. V hiši je 6 spalnic 
z 10 posteljami, imamo pa tudi 
dve postelji za krizno namestitev. 

Kuhinja, dnevna soba, kopalnica, 
stranišče so skupni. Trenutno je v 
hiši devet stanovalcev.

Pred hišo imamo vrt z drevesi, 
grmovnicami in tremi visokimi 
gredami. Letos smo vanje nasadili 
lubenice, jagode, meto, origano, 
ognjič, baziliko, peteršilj. Meto 
smo posušili za čaj, ki nam bo prišel 
prav v zimskih dneh, iz ognjiča smo 
naredili ognjičevo kremo, ki zdravi 
in pomirja kožo.

Leto 2022 je bilo zelo aktivno. 
Ker smo konec marca sprejeli v hišo 
gospoda na invalidskem vozičku, 
je Občina Ajdovščina zagotovila 
klančino, saj naša hiša ni bila 
prilagojena za invalidne osebe.

Z gospodom je v naše zavetišče 
prišel tudi pes, ki je našim 
stanovalcem prinesel novo veselje. 
Fantje skrbijo zanj, ga hranijo, 
skrbijo, da ima svežo vodo, ga 
peljejo na sprehod, se igrajo z njim, 
ga božajo.

Nova pridobitev za naš program 
je tudi vrt na Rusnah. Ob izdatni 
pomoči zaposlenih je naš vrt 
zgledno urejen, uspelo nam je 
pridelati tudi nekaj zelenjave.

S pomočjo prostovoljca Marka 
smo pobelili dve sobi, s pomočjo 
prostovoljske organizacije 

Go4peace Slovenija smo pobelili 
dnevno sobo, stopnišče in hodnik. 
Nabavili smo nov pralni stroj, saj 
se nam je star pokvaril, kuhinjsko 
napo, podarjena nam je bila nova 
kosilnica.

V letošnjem letu sta dva 
stanovalca zaključila program 
zdravljenja alkoholizma, nanju 
smo zelo ponosni in držimo pesti, 
da bosta vztrajala.

Naši stanovalci so aktivni kot 
prostovoljci, saj je pet stanovalcev 
opravljalo prostovoljno delo, 
trenutno so aktivni trije. En 
stanovalec se je vključil v javna dela.

Stanovalec, ki je moral zaradi 
požara zapustiti svoj dom, se je 
avgusta lahko vrnil, saj je bila 
hiša s pomočjo donatorjev in 
prostovoljcev sanirana.

Naš program aktivno sodeluje 
z lokalno skupnostjo. Sodelovali 
smo v projektu Dan za spremembe: 
Sodelujoča skupnost v organizacije 
MKC Hiše mladih, predstavili smo 
se na Paradi učenja, udeležili smo se 
projekta Opazovanje opraševalcev 
sončnic v organizaciji Ljudske 
univerze Ajdovščina. V soboto, 8. 
oktobra 2022, smo predstavili naš 
program na Ajdovski tržnici. 

Hvala Občini Ajdovščina, ki nas 
finančno in tudi drugače podpira, 
hvala Rdečemu križu Slovenije- 
Območno združenje Ajdovščina, 
ki je bil pripravljen prevzeti naš 
program, iskrena hvala vsem 
donatorjem in prostovoljcem, ki 
mislijo na nas in nam pomagajo.

Lucija Božič, 
strokovna delavka

 Latnik - Zgornjevipavski časnik izdaja: LATNIK d.o.o., Goriška cesta 64, 5270 Ajdovščina • Tisk: Tiskarsko središče d.o.o. •  
Tel. uredništva: 05 36 71 502 • e-mail: info.latnik@gmail.com

Drugo srečanje krožka 
Spoznavanje narave, ki deluje 
v okviru Društva MOST, je za 
nami. Pohajali smo po ajdovskem 
Školu, se razgledovali po Gori, 
Čavnu in Vipavski dolini. 

Na Škol smo se povzpeli skozi 
toploljubni listopadni gozd hrasta, 
malega jesena in gabrovca, s travo 
jesensko vilovino v podrasti. 
Občudovali smo brečo, pa 
spodmole pod strmimi stenami. 
Aja, danes je mednarodni 
dan geološke pestrosti. Škol je 
kajpada iz apnenca, narinjenega 
na fliš Vipavske doline. Žlebiči, 

špičaste skale, vrtača in suhozidi 
pričajo o kraških pojavih. Modni 
barvi jeseni sta modra in rdeča. 
Teme suhe kraške gmajne, ki se 
zarašča, sta obarvala predvsem 
šetraja: belocvetni gorski in 
vijoličastocvetni liburnijski. 
Med razkošno jesensko cvetano 
smo naleteli na še zadnjo cvetočo 
kukavičevko: zavito škrbico. 
Steblo s cvetovi je zavito. Ruj se 
je začel barvati. 

Na vrhu Škola (232 m) smo 
posedeli na klopci in si privezali 
dušo. Vračali smo se po stezi 
nad Gradiščem, po brvi prečkali 

Hubelj in na parkirišču na Palah 
zašpilili klobaso. Sv. Peter nam je 
priskrbel lepo vreme, vedoželjni 
udeleženci (devet gospa in en 
gospod) pa so poskrbeli, da je bil 
triurni sprehod zelo zanimiv.

I. Breščak

Krožek Spoznavanje narave na Školu

Rdeči križ Ajdovščina se je tudi 
letos pridružil mednarodni akciji 
'Drobtinica', ki tradicionalno 
poteka ob Svetovnem dnevu 
hrane, 16. oktobru. Namen 
akcije je opozoriti na prisotnost 
revščine v lokalnem okolju ter 
pomembnost redne in zdrave 
prehrane otrok. V okviru akcije 
so mladi prostovoljci, učenci 
Osnovne šole Šturje Ajdovščina, 
Osnovne šole Danila Lokarja 
Ajdovščina in Osnovne šole 
Draga Bajca Vipava v soboto, 
15. oktobra, med 8. in 12. uro na 
stojnicah v nakupovalnem centru 
Mercator Ajdovščina, Mercator 

Vipava in Hipermarketu Spar 
Ajdovščina mimoidočim delili 
pekovske in druge dobrote 
v zameno za prostovoljne 
prispevke. Zbrali so 2.229,60 
evra, kar bo v celoti namenjeno za 
šolske sklade njihovih šol. Vsem, 
ki ste nas obiskali na stojnici, se 
iskreno zahvaljujemo!

Prav tako se najlepše 
zahvaljujemo donatorjem, ki 
so izdatno podprli našo akcijo: 
Mercator, Spar, Fama Vipava, 
Pekarna Ježek, Pekarna Neli-pek, 
Fructal in Mlinotest!

Rdeči križ Ajdovščina

Dobrodelna akcija Drobtinica 

Malo je veliko

Vesela šola
Smeh mladih planincev in 

jesenske barve je najlepše, kar 
je mogoče doživeti pod Čavnom.

Mednarodni dan brezdomcev
Vsako leto 10. oktobra obeležujemo mednarodni dan brezdomcev, ki letos poteka pod geslom 

'Nevidni ljudje'. Po neuradnih podatkih je v Sloveniji več kot 3.000 brezdomcev. Saj poleg 
brezdomcev, ki so vključeni v socialnovarstvene programe, obstaja tudi prikrito brezdomstvo.


